
 سیاست های دولت ترامپ در حوزه ارزهای دیجیتال 
و پیامدهای آن برای آینده فناوری

خریدار  بازگشــت ترامپ به کاخ سفید همراه با 
تغییرات بنیادین در سیاست های فناوری و اقتصاد 
دیجیتال ایالات متحده بوده اســت؛ تغییراتی که 
در پی تبدیل این کشــور به »مرکز جهانی ارزهای 

دیجیتال« هستند.
 بازگشــت دونالد ترامــپ به کاخ ســفید همراه با 
تغییــرات بنیادیــن در سیاســت های فناوری و 
اقتصاد دیجیتــال ایالات متحده بوده اســت. این 
تغییــرات، برخــاف رویکردهای دوره پیشــین 
که بر تنظیم گری ســخت گیرانه و محدودسازی 
فعالیت های مرتبط با ارزهــای دیجیتال متمرکز 
بود، به نظر می رسد به ســمت سیاست هایی سوق 
پیدا کرده که توســعه و نــوآوری را در اولویت قرار 
می دهند. یکی از مهم ترین بخش هایی که در این 
مســیر قرار گرفته، صنعت ارزهای دیجیتال است. 
ترامپ با اعام برنامه هــای بلندپروازانه ای مبنی 
بر تبدیل ایالات متحده بــه »مرکز جهانی ارزهای 
دیجیتال«، اقدامات متعددی را برای تسهیل رشد 

این صنعت در کشور آمریکا آغاز کرده است.
این اقدامات شــامل صدور یک فرمــان اجرایی با 
هدف ایجاد چارچوب هــای نظارتی جدید و حذف 
موانع قانونــی موجود برای شــرکت های فعال در 
این حوزه می شــود. همچنین، انتصاب افرادی با 
رویکردهای حامی فنــاوری باکچین در مناصب 
کلیدی سیاســت گذاری، بیانگر تغییر اساسی در 
چشم انداز آینده رمزارزها در ایالات متحده است. 
سیاســت های جدید دولت ترامپ نه تنها معطوف 
به اصاح ســاختار نظارتی این صنعت است، بلکه 
به دنبال جذب سرمایه گذاری های کان در حوزه 
فناوری های غیرمتمرکز و گســترش قابلیت های 
اســتفاده از رمزارزهــا در معامــات بین المللی 
می باشــد. مهر در این نوشــتار کوتاه به بررســی 
سیاست های اتخاذ شده توســط دولت ترامپ در 
زمینه ارزهــای دیجیتال پرداختــه و پیامدهای 
بالقوه این رویکرد بر آینده صنعت رمزارز، از جمله 
تأثیرات اقتصادی، تنظیم گــری و نوآوری را مورد 

تحلیل و بررسی قرار می دهد.

تحولات سیاستی و چارچوب های جدید در 
صنعت رمزارزها

دونالد ترامــپ، رئیس جمهور منتخــب آمریکا، 
در تاریــخ ۲۳ ژانویــه ۲۰۲۵، فرمــان اجرایــی 
جامعی را امضا کرد که هدف آن تقویت و توســعه 
پایدار دارایی های دیجیتــال و فناوری باکچین 
در کلیــه بخش های اقتصــادی این کشــور بود. 
این دســتور اجرایی عاوه بر تأســیس »کارگروه 
ریاست جمهوری برای بازارهای دارایی دیجیتال« 
تحــت نظارت شــورای ملــی اقتصــاد، اقدامات 
محدودکننده ای را بر توســعه و ترویــج ارزهای 

دیجیتال بانک مرکزی اعمال کرده و بر تســهیل 
توســعه اســتیبل کوین های مبتنی بر دلار تأکید 
دارد.عاوه بــر این، دولت ترامــپ تاش می کند 
با ارائه یک چارچوب شــفاف و باثبات، دسترسی 
مؤسســات فعال در این حوزه را به زیرساخت های 

بانکی تسهیل نماید.
همچنین یکــی از مهم ترین اجــزای این فرمان 
اجرایی، انتصاب دیوید ســاکس بــه عنوان رئیس 
کارگروه مذکور اســت. ســاکس که از چهره های 
تأثیرگذار در حوزه فناوری محســوب می شــود، 
مســئولیت تدویــن گزارشــی جامــع را درباره 
چارچــوب پیشــنهادی بــرای تنظیــم مقررات 
دارایی های دیجیتال ظرف ۱۸۰ روز بر عهده دارد. 
همچنین، این گروه موظف اســت تمامی مقررات 
پیشــین را مورد بازبینی قرار داده و پیشنهادهای 
لازم را برای اصاح یا حــذف قوانین محدودکننده 

ارائه دهد.

تأثیر سیاست های جدید بر چارچوب 
نظارتی و توسعه صنعت رمزارز

بــه عقیــده کارشناســان، تحــولات اخیــر در 
سیاست گذاری حوزه رمزارز نشــان دهنده تغییر 
اساسی در نحوه مواجهه دولت ایالات متحده با این 
صنعت است. در دوره ریاست جمهوری جو بایدن، 
سیاست های نظارتی سخت گیرانه و اجرای قوانین 
از طریق اقدامات تنبیهی توسط کمیسیون بورس 
و اوراق بهادار )SEC( و ســایر نهادهای نظارتی بر 
این صنعت اعمال شــد. منتقدان بر این باورند که 
رویکرد دولــت بایدن موجب ســردرگمی و عدم 
قطعیت در بازار شــده و بســیاری از شرکت های 
فعال را به مهاجــرت به حوزه هــای قضائی دیگر 
واداشــته اســت. اکنون، با تغییر در رأس ساختار 

سیاســت گذاری آمریکا، انتصاب مقامات همسو 
با صنعــت ارزهای دیجیتال و تشــکیل گروه های 
تخصصی برای بازنگری مقــررات، انتظار می رود 
رویکردی مبتنی بر حمایــت از نوآوری جایگزین 

سیاست های محدودکننده پیشین شود.
بر اســاس برآوردهای صورت گرفته، از مهم ترین 
نتایج این تغییرات می توان به کاهش نظارت های 
سخت گیرانه اشــاره کرد. انتصاب پل اتکینز، یکی 
از حامیان برجسته صنعت رمزارز، به عنوان رئیس 
جدید کمیســیون بورس و اوراق بهــادار آمریکا، 

نویدبخش تغییر در رویکرد این نهاد است.
برخــاف سیاســت های ســابق کــه رویکــرد 
»مقررات گــذاری از طریــق اجرای قانــون« را 
دنبال می کرد، کمیســیون بــورس و اوراق بهادار 
آمریکا تحت مدیریت جدید احتمــالاً چارچوبی 
شــفاف و کارآمد را برای فعالان این صنعت تدوین 
خواهد کرد. افزون بر این، با تســهیل دسترســی 
به خدمات مالی و بانکی، بســیاری از شرکت های 
حوزه باکچین و رمزارز که پیش تر با موانع جدی 
مواجه بودند، قادر خواهند بود با سهولت بیشتری 
فعالیت کنند.همچنین، کارشناسان معتقدند که 
حمایت از توسعه استیبل کوین های مبتنی بر دلار 
می تواند نقش کلیدی در تثبیت جایگاه این واحد 

پولی در نظام مالی جهانی ایفا کند.
در نتیجــه، اســتفاده گســترده تر از رمزارزهای 
باثبــات در تراکنش هــای بین المللــی می تواند 
پیامدهــای ژرفی برای آینده نظــام بانکی جهانی 
داشته باشــد. عاوه بر این، انتظار می رود که ایجاد 
محیطی شــفاف تر و مقرراتی مشــخص تر بتواند 
ســرمایه گذاری بین المللی را افزایش دهد و موج 
جدیدی از نوآوری و کارآفرینــی در این صنعت را 

به دنبال داشته باشد.

همزمان با افزایش ۲۵ درصدی تعرفه های فولاد و آلومینیوم از سوی ترامپ

آغاز جنگ تجاری جدید یا فرصتی برای صنعت آمریکا
آمریکا از واردات فلزات بی نیاز می شود؟
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رئیس جمهور:

ما به دنبال جنگ نیستیم

 ۴۰۰ شهر در معرض تهدید جدی
ونشست زمین در ایران فاجعه فر

سخنگو و نائب رئیس دوم اتاق اصناف ایران:
خ ارز  سکوت بانک مرکزی در برابر افزایش نر

جبران ناپذیر است

 مواضع ترامپ سرعت رشد نرخ ارز را بیشتر کرد
خ دلار از هفته اول اسفند کاهش نر
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آموزش و پرورش برای دولت چهاردهم و رییس جمهور 
مسئله ای جدی است

شهریار مواجه صالحانی، مدرس سند تحول  با آغاز به کار دولت چهاردهم 
و طرح شــعار وفاق ملی، رییس جمهور »آموزش، ســامت و معیشت« را به 
عنوان برنامه های اولویت دار خود اعام کرد و در گام نخســت موضوع آموزش 
را با عنوان محوری توســعه عدالت در فضاهای آموزشی با مشارکت مردم و نیز 

کیفیت بخشی در حوزه آموزش و پرورش را در دستور کار قرار داد.

یادداشت

وزی نداریم سهمیه بنزین نور

صفحه 7

مسکن

کارشناس سیاســتگذاری مســکن با اشاره به 
ادعای افزایش وام نهضت ملی مســکن به ۶۵۰ 
میلیون تومان، گفت: شــورای عالی مسکن در 

دولت چهاردهم عقبگرد داشته است.
فرشــید ایاتی در رابطــه با عملکــرد دولت 
چهاردهم در بخش مســکن،  اظهــار کرد: طی 
۶ ماهی کــه از عمر دولت می گــذرد، تغییرات 
متعددی مدیریتی در وزارت راه و شهرســازی 
داشــته ایم. در معاونت مســکن و ساختمان، تا 

امروز برای دو نفر حکم صادر شده است.
وی افزود: این نشان می دهد تصمیم گیری های 
اتخاذ شــده، بنیانــی نداشــته اند و تغییرات 
زودهنگام در وزارت راه و شهرســازی حاکی از 

آن اســت که تکلیف خیلی از پسُت ها مشخص 
نیست.

وی با بیان اینکه اساســاً تزلزل مدیریتی اثرات 
منفــی دارد، تصریح کــرد: از ســوی دیگر، با 
اینکه مسأله مســکن مورد تأکید رئیس جمهور 
بوده، ولی وزیر راه و شهرســازی این مســئله را 
با تأخیر پیگیری کرده اســت. حدود پنج ماه از 
عمر دولت چهاردهم گذشته است، اما تشکیل 
اولین جلسه شورای عالی مسکن نشان می دهد 
که یا آمادگی لازم وجود نداشــته یا خواسته ها 

به درستی مشخص نبوده اند.
کارشناس سیاستگذاری مســکن با بیان اینکه 
افرادی که رأس وزارت راه و شهرسازی هستند 

خیلی به مسائل اشــراف ندارند، گفت: شورای 
عالی مسکن جایی اســت که باید خواسته ها را 
مطرح کنند تا موانع رفع شــود.وی ادامه داد: 
جلسه شورای عالی مســکن رو به عقب بود، 
چراکه مصوبه این شورا در رابطه با تسهیات 
نهضت ملی مســکن از ۸۰۰ میلیون تومان به 
۶۵۰ میلیون تومان کاهش یافت. البته عنوان 
شد که این تسهیات به ۶۵۰ میلیون افزایش 
یافته، اما در واقع کاهش یافته اســت.در این 
جلســه افزایش وام نهضت ملی مسکن به ۸۰۰ 
میلیون تومان مصوب شد، اما به دلیل مقاومت 
بانک مرکزی در شهریور ماه نامه ای منتشر شد 

که عماً جلوی مصوبه مذکور گرفتند.

عقبگرد شـورای عالی مسکن

    شــهرداری گلپایگان در نظر دارد مزایده واگذاری مکان شــهربازی 
پارک جنگلی )نوبت دوم( به شماره 5003095120000025 را از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید . 
کلیــه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا 
بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( 

به آدرس: www.setadiran.ir انجام خواهد شد .
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه ، نسبت 
به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی)به صورت بر خط( برای 

کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم به عمل آورند .  

 مواعد زمانی:
-مهلت دریافت اسناد فراخوان : 1403/12/2

- مهلت ارسال پیشنهادات : 1403/12/12
- زمان بازگشایی پاکت ها: 1403/12/13

نــوع و مبلــغ تضمین شــرکت در فراینــد ارجــاع کار: مبلغ 
18/000/000 ریال به صورت فیش واریزی یا ضمانت نامه بانکی .

متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت شهرداری 
به نشانی : WWW.Golpayegancity.ir مراجعه یا با شماره های 

39-03157484038 تماس حاصل نمایند .
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/24 
تاریخ انتشار نوبت د    وم: 1403/12/01

  آگهی مزایده  آگهی مزایده
 واگذاری مکان شهربازی پارک جنگلی )نوبت دوم( واگذاری مکان شهربازی پارک جنگلی )نوبت دوم(

احسان مهاجری –شهــردار

شناسه آگهی: 1881625

چاپ اول

 شهرداری کیان به استناد مجوز شماره 17-1403/5/8شورای اسلامی 
شهرکیان در نظر دارد اقدام به اجاره دادن یک واحد کارگاه موزائیک زنی 
واقع در جنب جاده بهرام آباد  از طریق برگزاری مزایده کتبی بنماید ، لذا 
از متقاضیان دعوت بعمل می آید جهت شرکت در مزایده به سامانه ستاد 

مراجعه نمایند 
 شرائط مزایده :

1- مکان مورد اجاره دارای مساحت عرصه حدود 3216 متر مربع ، اعیانی  
حدود 154 متر مربع  ، انشعاب برق سه فاز و انشعاب آب 1.2 می باشد
2- قیمت پایه کارشناسی اجاره ماهیانه  50/000/000ریال می باشد 

3- مبلغ ضمانت شرکت در مزایده 30/000/000ریال  می باشد. 
  4-در صورت انصراف نفر اول تا سوم سپرده شرکت در مزایده آنها به 

ترتیب به نفع شهرداری ضبط می گردد .
   5-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است . 

  6-هزینه کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.
   7-سایر شرائط در اسناد مزایده درج گردیده است.   

   8- آخرین مهلت تحویل پیشــنهادات تا پایان وقت اداری روز یکشنبه  
مورخ1403/12/5و  زمان  بازگشــایی پیشــنهادات روز دوشنبه مورخ 

1403/12/6 ساعت  8صبح  می باشد

 مزایده مزایده
 اجاره کارگاه موزائیک زنی اجاره کارگاه موزائیک زنی

اسلام قاسمی - شهردار 
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 آموزش و پرورش برای دولت چهاردهم 
و رییس جمهور مسئله ای جدی است

شهریار مواجه صالحانی، مدرس ســند تحول  با آغــاز به کار دولت 
چهاردهم و طرح شــعار وفاق ملی، رییس جمهور »آموزش، ســامت 
و معیشــت« را به عنوان برنامه های اولویت دار خود اعام کرد و در گام 
نخســت موضوع آموزش را با عنوان محوری توسعه عدالت در فضاهای 
آموزشــی با مشــارکت مردم و نیز کیفیت بخشــی در حوزه آموزش و 
پرورش را در دستور کار قرار داد و در فاصله حدود ۶ ماه از فعالیت دولت 
قریب به ۲۰ جلسه تخصصی با حضور کارشناسان و متولیان امر تشکیل 

و این موضوع مهم را به صورت جدی پیگیری شده است.
رئیس جمهور در این جلسات حل مشــکل فضاهای آموزشی به کمک 
مردم، نهادها و سازمان ها را در دستور کار قرار داد و در خصوص کیفیت 
آموزشی بر آموزش های تعاملی با اســتفاده از فناوری های نوین تاکید 
کرد، نوع پیگیــری رئیس جمهور و بــه راحتی قانع نشــدن از طریق 
گزارشات و برنامه ها، نشــان داد موضوع آموزش و پرورش برای رییس 

دولت چهاردهم مسئله ای جدی است .
مسعود پزشــکیان در جلســات تخصصی با بیان اینکه عمیقاً معتقدم 
اگر نظام تعلیم و تربیت کشــور اصاح و عدالت آموزشی برقرار نشود، 
مملکت درست نخواهد شد، تصریح کرد: »متأسفانه آموزش و پرورش 
تا کنون آن گونه که باید مورد توجه قرار نگرفته و اقدامات انجام شده در 
زمینه تأمین نیازمندی ها و ارتقای کمی و کیفی آن نیز، عاوه بر ناکافی 
بــودن، عمدتاً متوجه بخش ســخت افزاری بوده و بخــش نرم افزاری، 
نیروی انسانی، محتوا و روش های آموزشــی به شدت مورد غفلت قرار 

گرفته است.«
رییس جمهــور گام اول در جبــران این غفلــت را اصــاح و ارتقای 
زیرساخت های آموزشــی کشــور به خصوص در روش های آموزشی 
می داند و مســئله کمبود مدارس را با هم افزایــی ظرفیت های مردمی 
و اصاح روابط بین بخشــی در بخش های دولتی و حاکمیتی قابل حل، 
ولی مسئله اصلی از نظر رییس جمهور اصاح و ارتقای روش های تعلیم 

و تربیت است.
در ســند تحول بنیادیــن عدالت، اصاح زیرســاخت ها، اســتفاده از 
فناوری های نوین، بازنگری در ســاخت فضاها و مسایل متنوع دیگری 
که این روزها بارها توســط رییس دولت چهاردهم یادآوری می شود با 
استفاده از ارکان ســهیم و موثر در روند تربیت یعنی مردم ،حاکمیت و 

سازمان های غیر دولتی مورد توجه قرار گرفته است.
کافی است کمی زوایه دید خود را تغییر دهیم، پزشکیان از سند تحول 
هیچ نمی گوید ولی همه آنچه در کام و عمل نشان داده است عمق این 

سند مهم و راهبردی است.
رییس جمهور در جلســات و سفرهای استانی نشــان داد فقط سخن 
نمی گوید بلکه برای ساری شــدن نگاه خود وارد میدان هم می شود و 

لازم باشد بیل هم به دست می گیرد.
این ســخن رییس جمهور را با دقت بیشــتر ماحظــه کنید: »صرف 
ایســتادن معلم پای تخته و درس دادن به دانش آموزان، روشــی است 
که امروز دیگر جوابگو نیســت و بایــد با به کارگیــری روش هایی که 
دانش آموزان را در فرآیند فراگیری دخیل می کنــد، عاوه بر آموزش 
دانش، مهارت های کارگروهی، احساس مسئولیت و حل مسئله، تهیه 
و ارائه گزارش، غلبه بر موانع و مشــکات، ســازمان دادن ظرفیت های 
گروه برای حل مســئله و رقابت در فراگیری و ارائــه آموزش ها را نیز به 

دانش آموزان یاد داد.«
سند تحول چه چیزی غیر از نگاه عمیق فوق است ؟!

اینکه رئیس جمهور می گوید امروز نظام آموزشی کشور نخبه پرورش 
می دهد، اما این جوانان نخبه انگیزه و عاقه ای برای ماندن در کشــور و 
ســاختن ایران ندارند و البته بستر مناســبی نیز برای حفظ آنها وجود 

ندارد، چیزی غیر از خلع تربیت تمام ساحتی است ؟!
تربیت دانش آموز با اراده ، جســتجوگر و نقاد ، پژوهشــگر، آموزش در 
عمل نه در تئوری، توجه به کار تیمی، توجه به مدارس دولتی ، عدالت ، 
توجه به فناوری های نو، هوش مصنوعی و ده ها کلید واژه آشنای دیگر 
در لابای گفتمان رییس جمهور نوید جاری شدن روح سند تحول در 
نظام آموزشی کشور می دهد و می توان امیدوار بود که ریل نظام تعلیم 
و تربیت در مسیر تربیت دانش آموز مورد انتظار سند تحول پیش برود، 
هرچند در این مســیر همراهی همه ارکان و اضاع ســهیم و موثر لازم 

است.

معاون علمی رئیس جمهور: 
پزشکیان به استان های مرزی اختیارهای ویژه 

می دهد
 معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور که به استان 
ایام سفر کرده است، اعام کرد که رئیس جمهوری در آینده نزدیک به 

استان های مرزی اختیارهای ویژه خواهد داد.
 »حسین افشین« روز سه شنبه در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان و 
امام جمعه ایام با اباغ سام رئیس جمهوری به مردم این استان، گفت 

که دکتر پزشکیان نگاه و توجه ویژه ای به ایام دارند.
وی اظهار کرد: ایــام دارای ظرفیت های بســیار از جمله در منابع 
نفت و گاز، نیروی انســانی مســتعد و نخبه، مرز مشــترک با عراق، 
گردشگری و تردد زائران اربعین حســینی و عتبات عالیات در طول 
ســال اســت که این مزیت ها ضرورت نگاه و توجه ویژه به استان را 

افزایش می دهد.
معاون رئیس جمهور بیان کرد: در شرایط کنونی دشمنان طمع زیادی 
به ایران اســامی دارند و با ابزارهای گوناگون در تاش برای فشــار بر 
کشور و ملت هستند و این در حالی است که نیروهای نخبه  بسیاری در 
کشــور وجود دارد که هر جا موانع و محدودیتی وجود داشته با حضور 

آنان در صحنه رفع شده است.

افشین جوانان را از مهم ترین ســرمایه ها و ظرفیت های کشور برشمرد 
و افزود که تاش خواهیم کرد نخبگان ایام در استان بمانند و شرایطی 

فراهم خواهد شد که این ماندگاری در استان بیشتر شود.
وی با تاکید بر ضــرورت افزایش مراوده های مــرزی در دوران تحریم، 
خبر داد که رییس جمهــور در آینده نزدیک اختیارهــای ویژه ای به 
اســتان های مرزی خواهد داد و مبتنی بر این رویکرد، ایام می تواند از 

این اختیارها و ظرفیت ها برای رشد و پیشرفت استفاده کند.
معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیــان رئیس جمهور در بیان 
هدف های سفر خود گفت که امروز در این ســفر رصد کلی از مسائل و 
مشکات استان ایام انجام می شــود و چالش ها و مسائل به نمایندگی 
از دولت به هیات دولت منتقل خواهد شــود و در واقع سفیر ایام برای 

انتقال این مسائل و مشکات خواهم بود.

یادداشت

تریبون

فرمانــده هوانیروز ارتش بــا تاکید بــر موفقیت های 
هوانیــروز در زمینه تولیــد قطعــات موردنیاز گفت: 
دســتاوردهای جدید هوانیروز در آینــده ای نزدیک 
رونمایی می شــود. امیر ســرتیپ دوم خلبان قاســم 
خاموشــی فرمانده هوانیروز ارتش در همایش بزرگ 
۱۰۰۰ نفری خانواده کارکنان پایگاه هوانیروز مشــهد 
که در محل ســالن همایش برج ســپید مشهد برگزار 
شــد، گفت: هوانیروز نــه تنها بعد از پیــروزی انقاب 
اســامی در کنار مردم و در خدمت نظام اسامی بوده، 
بلکه قبل از شکل گیری انقاب و در آستانه پیروزی بر 
رژیم شاهنشــاهی نیز همراه مردم ایران اسامی برای 

نیل به خواسته ها و رسیدن به اهداف شأن بوده است.
وی با بیان خاطراتــی از ماقات تعــدادی از کارکنان 
هوانیروز با حضرت امام خمینی )ره( در نجف اشرف در 

سال ۱۳۵۶، آن را گواهی بر فعالیت انقابی 
کارکنان ارتش قبل از انقاب دانســته و در 
تشریح فعالیت ایشان حین انقاب نیز عنوان 
کرد: در آســتانه پیروزی انقاب اسامی نیز 
یگان های هوانیروز نه تنهــا در مقابل مردم 
قرار نگرفتند بلکه با اقشار مختلف مردم برای 
سرنگونی رژیم شاهنشاهی همراه شدند.امیر 

سرتیپ دوم خاموشی ادامه داد: قبل از پیروزی انقاب 
اســامی بیش از ۲۰۰۰ نفر از مستشاران آمریکایی در 
یگان های هوانیروز و در زمینه هــای مختلف از جمله 
آموزش خلبانانــی، تعمیر نگهداری و …مشــغول به 
فعالیت بودند که با پیروزی انقاب اســامی در بهمن 

۵۷ تمامی آنها از کشور خارج شدند.
فرمانده هوانیروز ارتش با اشــاره به اینکه بســیاری از 

مستشــاران خارجی بر این گمان بودند که 
ناوگان بزرگ هوانیــروز ارتش بدون کمک 
آنها قادر بــه ادامــه فعالیت نخواهــد بود، 
ادامه داد: جوانان غیرتمنــد ما بر خاف باور 
غربی ها، با خودباوری و تکیه بر توان داخلی 
توانســتند آماده بــه کاری بالگردها را حفظ 
کنند و در طول ۸ ســال دفــاع مقدس نیز 
بسیار خوش درخشیدند که نتیجه بسیار ارزشمند این 
حضور قدرتمند پیروزی ایران اسامی در ۸ سال دفاع 

مقدس بود.
وی با اشــاره به خدمت صادقانه کارکنان هوانیروز در 
تمامی صحنه ها تاکید کرد: بعــد از جنگ تحمیلی نیز 
به برکت نظــام مقدس جمهوری اســامی، هوانیروز 
با تمام وجــود و امکانات در خدمت مــردم بخصوص 

محرومین مناطــق مــرزی و صعب العبــور بوده که 
نمونه های این امدادرســانی را در حوادثی مانند سیل، 

زلزله، سوانح و حوادث جاده ای می توان ماحظه کرد.
امیر سرتیپ دوم خاموشــی با یادآوری سیل لرستان و 
گلستان عنوان داشــت: در هنگام وقوع سیل در برخی 
مناطق این دو استان، تنها وســیله ترابری بالگرد بود 
و هوانیروز به دســتور سلسله مراتب محترم فرماندهی 
تمام همت و تــوان خود را جهت رفــع نیازها و کاهش 
آلام و مشــکات مردم این مناطق به کار گرفت که این 
موضوع نشــان دهنده دغدغه منــدی و مردمی بودن 
فرماندهان و بدنه نیروهای مســلح و ارتش جمهوری 
اســامی ایران بوده و ترجمه عینی شعار ارتش فدای 
ملت است که از این حیث اقدامات مردم یاری هوانیروز 

در دنیا بی سابقه بوده و همانندی ندارد.

ارتش

خریدار   اندیشکده »شورای امور جهانی 
خاورمیانه« در گــزارش خود با اشــاره به 
اینکه اگر دولت جدید دونالد ترامپ فشارها 
علیه ایران را تشدید کند، احتمال بازگشت 
این کشــور بــه مذاکرات کاهــش خواهد 
یافت، نوشــت: تا زمانی که دیپلماســی بر 
مبنای احترام متقابل و اصــل »اعتماد اما 
راســتی آزمایی« محور سیاست آمریکا در 
قبال ایران نشود، پیشــرفت معناداری در 

وضعیت فعلی حاصل نخواهد شد.
 اندیشــکده قطری »شــورای امور جهانی 
خاورمیانه« در گزارشــی با عنوان »فشــار 
حداکثری بــر ایران، نتایــج حداقلی« می 
نویســد: یکی از مســائل کلیدی سیاست 
خارجی که دونالد ترامپ در دور دوم ریاست 
جمهوری خود با آن مواجه است، چالش ها با 
ایران است. در همین راستا، ترامپ سیاست 
»فشــار حداکثری« را که در دوره قبلی او 
ویژگی اصلی رویکردش نسبت به ایران بود، 
احیا کرده اســت. هم زمان، سیاستمداران 
تندرو در واشنگتن دولت را ترغیب می کنند 
تا فرانســه، آلمان و انگلیس، اعضای گروه 
۱+۵ که در ســال ۲۰۱۵ توافق هســته ای 
را امضا کردند را قانع ســازد که مکانیســم 
بازگرداندن قطعنامه های شــورای امنیت 
علیه ایران موســوم به اســنپ بک را فعال 
کرده و تحریم های این شــورا را علیه ایران 

مجدداً اعمال کنند.
به نظر می رســد تمام این اقدامات با هدف 
بازگرداندن ایران به میز مذاکره از موضعی 
ضعیف تر انجام می شــود. البتــه که تجربه 
نشــان داده دیپلماســی زور، نه تنها تأثیر 
معکــوس داشــته، بلکه موجــب افزایش 

نگرانی های امنیتی ایران شــده و این کشور 
را به استفاده از تمام گزینه های موجود برای 
مقابله با منافع آمریــکا در منطقه تحریک 
می کند. این موضوع به  ویــژه زمانی صادق 
اســت که دیپلماســی زور با هدف تضعیف 
امنیــت ملی و قــدرت بازدارندگــی ایران 
صــورت می گیــرد. در عــوض، رویکردی 
ضروری اســت که پیچیدگی های و بحران 
امنیتی بین ایران و آمریکا را تشــدید نکند، 
بحرانــی که هر دو کشــور را در بن بســتی 

نامتقارن و دائمی گرفتار کرده است.
تحولات منطقه باعث شــده تا تهران به این 
نتیجه برسد که تنها راه جلوگیری از جنگ 

و تهدیدها، افزایش قدرت است.

درک دیدگاه تهران
سیاســت خارجی ایران طی قرن گذشــته 
تحت تأثیر جنگ ها، انقاب هــا، کودتاها، 
قیام ها و تحریم هایی شکل گرفته که اغلب با 
مداخله یا نفوذ مستقیم غرب به ویژه ایالات 
متحده، همراه بوده اســت. این پیشــینه 
تاریخی باعث شده که ایران به  شدت نسبت 
به دخالت خارجی و استفاده از زور حساس 
بوده و پیشگیری از آن، محور اصلی نگرش 
سیاســت خارجی این کشــور قرار گیرد. 
طی دو دهه گذشــته، تحولات ژئوپلیتیکی 
در منطقه کــه با حمات نظامی و اشــغال 
افغانستان در سال ۲۰۰۱ و عراق در ۲۰۰۳ 
توسط آمریکا آغاز شــد و سپس با قیام های 
عربــی در ۲۰۱۰ ادامــه یافــت، به عنوان 
تهدیدی جدی علیــه امنیــت و تمامیت 
ارضی ایران تلقی شده اســت.این موضوع 
در ســخنان رهبر ایران نیز مشهود است که 

تأکیــد دارد تنها راه جلوگیــری از جنگ و 
تهدیدها، افزایش قدرت است. بر این اساس، 
ایران بر توسعه اســتقال سیاسی و نظامی 
خود، پیشــرفت برنامه هسته ای و گسترش 
نفوذ منطقه ای متمرکز شده است. تحولات 
اخیر مانند درگیری مســتقیم با اسرائیل، 
حمات گســترده اســرائیل به حزب الله، 
سرنگونی دولت اسد در ســوریه و حمات 
به حوثی ها در یمن، بیــش از پیش مقامات 
ایرانی را متقاعد کرده که امنیت کشــور در 
معرض تهدید است و طرحی گسترده برای 

تضعیف حاکمیت ایران در جریان است.
عاوه بــر این، تهــران آمریکا را مســئول 
خروج از برجام و اجرای سیاســت »فشــار 
حداکثــری« می داند. ایران این سیاســت 
را تاشــی بــرای تغییر رژیم یا دســت کم 
محدودســازی توانایی این کشور در دفاع از 
خود تلقی می کند. اگر دولت جدید ترامپ 
فشارها را تشــدید کند، احتمال بازگشت 
ایران به مذاکرات کاهش خواهد یافت و این 
کشــور به اتخاذ رویکردی تهاجمی تر روی 

خواهد آورد.

برجام، که در ســال ۲۰۱۵ به امضا رسید، 
یکــی از معدود موفقیت هــای دیپلماتیک 
در تاریــخ طولانی تقابــل میــان ایران و 
آمریکا بود. تصمیم ترامپ در ســال ۲۰۱۸ 
برای خــروج یک جانبــه از ایــن توافق و 
اعمال تحریم های گســترده اقتصادی، در 
نهایت برای محدودســازی برنامه هسته ای 
ایران نتیجــه معکوس داشــت. در پی این 
اقدام، ایران ســطح غنی ســازی اورانیوم 
خود را از کمتــر از ۴ درصد بــه بیش از ۶۰ 
درصــد افزایــش داد. عاوه بر ایــن، ایران 
پیشرفت چشمگیری در فناوری موشکی و 
ماهواره ای خود به دست آورد و سامانه های 

پهپادی اش تا حد زیادی پیشرفت کرد.
عاوه بر ایــن، در حالی که ســاختار »دفاع 
پیشــروی« ایران در منطقــه در ماه های 
اخیر تضعیف شــده، توانایی این کشور در 
ایــن حوزه تا حدودی حفظ شــده اســت. 
وزیر امــور خارجه ایران، عبــاس عراقچی، 
اخیراً هشــدار داده که حمله به تأسیسات 
هســته ای ایران می تواند به فاجعه ای برای 
کل منطقه منجر شود.نویســنده در ادامه 
ادعا می کند که »ایــران اگرچه فاقد توانایی 
نظامــی و تکنولوژیکی لازم بــرای مقابله 
مســتقیم با آمریکا و اســرائیل است«، اما 
ابزارهــای بازدارندگی متعــددی دارد، از 
جمله: تســریع برنامه هســته ای، نزدیکی 
بیشــتر به روســیه و چین و اتخــاذ جنگ 
نامتقارن علیه منافع آمریــکا و متحدانش.

ایران همچنین می توانــد از کنترل خود بر 
تنگه هرمز برای مختل سازی تجارت جهانی 
اســتفاده کند. این تنگه نقشــی حیاتی در 
دکترین امنیتی ایــران دارد و تهران بارها 

تهدید کرده که در صــورت به خطر افتادن 
منافعــش، آن را مســدود خواهــد کرد به 
طوری که در آوریل ۲۰۲۴، نیروی دریایی 
سپاه پاسداران انقاب اسامی یک کشتی 
باری اســرائیلی را در این تنگه توقیف کرد.
برخی در ایران خواهان اســتفاده از اهمیت 
ژئوپلیتیکــی تنگــه هرمز برای پیشــبرد 
اهداف امنیتی ایران هســتند. آنها توقیف 
کشتی اســرائیلی را هشــداری به آمریکا 
دانسته و پیشنهاد کرده که سپاه پاسداران 
شــرایطی مشــابه آنچه حوثی ها در دریای 
سرخ علیه کشــتی های مرتبط با اسرائیل 
ایجاد کرده انــد، در هرمز نیز پیاده ســازی 
کند. عراقچی نیــز در اظهاراتی تهدیدآمیز، 
به امکان مسدودســازی تنگه اشاره کرده، 
اما تأکید داشــته که فعاً چنین تصمیمی 
در دســتور کار دولت نیست.رویکرد قهری 
آمریــکا در قبال ایــران نه تنهــا بی نتیجه 
بوده، بلکه باعث تشــدید رفتاری شــده که 

واشنگتن و متحدانش با آن مخالف اند.
رویکرد قهــری آمریکا در قبــال ایران نه تنها 
بی نتیجه بــوده، بلکه باعث تشــدید رفتاری 
شــده کــه واشــنگتن و متحدانــش با آن 
مخالف اند. تــا زمانی که دیپلماســی محور 
سیاســت آمریــکا در قبــال ایران نشــود، 
دیپلماســی ای که بر مبنای احتــرام متقابل 
و اصل »اعتماد، اما راســتی آزمایی« استوار 
باشــد، پیشــرفت معناداری حاصل نخواهد 
شــد. کمبود اعتماد عمیق میــان دو طرف، 
پیچیدگی هــای لایه لایه  ایــن تقابل و عدم 
قطعیت هــای موجــود، همگــی مســتلزم 
دیپلماسی حساس و سنجیده برای دستیابی 

به یک نتیجه ی دوطرفه و سودمند هستند.

ونمایی می شود ودی ر وز به ز دستاوردهای جدید هوانیر

خریــدار   رئیس جمهــور بــا تاکید بر 
ضرورت فراهم کردن بســترها برای توسعه 
گردشگری در کشــور و برقراری ارتباط با 
کشورهای دوست و همسایه، گفت: وحدت 
و صلــح جهانی با آمــد و شــد و ارتباطات 

دوستانه امکان پذیر است.
»مسعود پزشکیان« در حاشیه هجدهمین 
نمایشــگاه بین المللی گردشگری و صنایع 
وابســته، تصریح کرد: تمدن، توسعه، هنر و 
فرهنگ در جای جای ایران دیده می شــود 
و باید با فراهم کردن بستر مناسب و توسعه 
گردشگری در کشــور، ایران را همانطوری 
که هســت به دیگران معرفــی کنیم تا نگاه 

درستی از کشور ما داشته باشند.
 پزشــکیان با گرامیداشت حضور میهمانان 
خارجی در هجدهمین نمایشگاه بین المللی 
گردشــگری، افزود: تمام کسانی که در این 
کشــور زندگی می کنند، مســتقل از اینکه 
چه سلیقه ای دارند، چه رنگ و نژاد و قومی 
هستند، به ایران تعلق دارند و ایرانی هستند 
و با کمک آنها ایران را به عزت و ســربلندی 

خواهیم رساند.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه ایران متعلق 
به ماســت و ســربلندی آن برای ما و مردم 
عزیز کشــورمان، در قلب و وجــود ما گره 
خورده اســت، گفت: تاش می کنیم ایران 
را به جایگاه واقعی خود برســانیم، دیدن و 
رفت و آمد موجب رشد و تجربه و شکوفایی 

و وحدت و انسجام بین انسان ها می شود.
پزشــکیان هدف برگزاری نمایشگاه هایی 
همچون گردشــگری را انتقال تجربیات و 
دستاوردها دانســت و تصریح کرد: انسانها 
باید با هم تعامــل کنند و فرهنگ و خوبی ها 
را به یکدیگــر منتقل کنند. دنیــا در تمام 
جنبه هــا در حال تغییر اســت و کســانی 
که می توانند ببینید رشــد و توســعه پیدا 

می کنند.
وی با تاکید بر اینکه قطعا ما به دنبال توسعه 
اقتصاد گردشــگری هســتیم، گفت: آنچه 
مهمتــر اســت، در رفتن و دیــدن در تمام 
زمینه هــای اقتصادی، علمــی، فرهنگی، 

سیاسی، حکومتی و ساختاری است، انسان 
باید در همه زمینه ها رو به جلو باشد.

رئیس جمهور به شــعار امسال سازمان ملل 
»صلح و امنیت جهانی« اشاره کرد و افزود: 
صلح و امنیت جهانی با ارتباط و دوســتی و 
صمیمیت امکانپذیر اســت؛ صلح و امنیت 
با قتل و کشــتار و تبعیض امکانپذیر نیست. 
باید بســتری فراهم کنیم که انســان ها با 
یکدیگر ارتباط داشــته باشــند و صمیمی 
باشند. اگر برویم و ببینیم، متوجه خواهیم 
شــد که دنیا چگونه اســت و بســیاری از 
ذهنیت های منفی در ما از بین خواهد رفت.

پزشکیان با اشاره به انتشار اخبار غیرواقعی 
درمورد ایران، گفــت: اگر بیاینــد و ببیند 
خواهند دانســت که حرف هایی که برخی 
پشــت تریبون علیه ایران می زنند، درست 
نیســت. ایران مردمانی صمیمی، دوســت 
داشتنی و انسان دوســت دارد، نقطه نقطه 
ایــران مملــو از صمیمیت و وفاق اســت و 

مهمان نوازی ایرانیان مثال زدنی است.
وی افزود: کســانی که از گذشــته خود بی 

خبر هستند و آنرا نمی شناسند نمی توانند 
برای آینده برنامه داشته باشند و بی هویت 
هســتند. شــناختی که باید از خود داشته 
باشــیم در بســتر فرهنگ و تمدن و تجربه 
بزرگ تاریخی اســت. در جــای جای ایران 
سرشار از تمدن و توســعه و انسانیت و هنر 

قابل مشاهده است. 
رئیس جمهــور با تاکیــد بر اینکــه با قلبی 
مالامال از صمیمیــت و مهربانــی از تمام 
کســانی که می خواهنــد از ایــران بازدید 
کنند، استقبال می کنیم، افزود: افراد وقتی 
از ایران بازدید می کنند، متوجه می شــوند 
آنچه در رســانه های خارجــی علیه ایران و 
کشورهای منطقه ارایه می شود، با آنچه در 

واقعیت است، تفاوت زیادی دارد.
پزشــکیان با تاکید بر اینکــه دولت برای 
کمــک به رشــد و توســعه گردشــگری 
آمادگی کامل دارد، گفت: گردشــگران و 
سرمایه گذاران این حوزه بدانند که دولت 
آمادگی لازم بــرای رفع موانــع و اصاح 
قوانین را دارد و آمــاده پذیرش میهمانان 

در تمام زمینه ها است.
رئیس جمهور اظهار داشــت: انسان اشرف 
مخلوقات هستی اســت و همه انسان های 
کره زمیــن مورد احترام و تکریم هســتند؛ 
از نظر اعتقادات ما هیچ کســی از هر قوم و 
قبلیه و نژادی که باشــد بــر دیگری برتری 
ندارد، برتری انســان ها براساس صداقت،  
علم، دانایی و انســانیت اســت و باید تاش 
کنیم که به عالمان، دانشمندان، هنرمندان 
و سیاســتمداران صادق و درستکار احترام 

بگذاریم.

ظالمان دست از کشتار بردارند، 
امنیت در جهان ایجاد می شود

پزشــکیان با بیان اینکه با کشتار و قتل عام 
به جایی نخواهیم رسید، گفت: بشر فرصت 
کوتاهی برای زندگــی دارد، فرصتی برای 
انســان بودن و لذت بردن از خلقت زیبای 
خداوند. نباید این فرصت کوتاه زندگی را با 
جنگ و خونریزی و دعوا سر کنیم بلکه باید 
دست به دست هم دهیم و در این کهکشان 

بی نهایت از این فرصت اســتفاده کنیم، با 
هم مهربان باشــیم، به هم کمک کنیم و از 
لذت های زیبــای طبیعــی و غیرطبیعی و 
دست ساز بشــر و هنرها لذت ببریم، حیف 
نیســت با هم بجنگیم؟ حیف نیست به هم 
تجاور کنیــم؟ حیف نیســت مردمانی را از 

سرزمین خودشان بیرون کنیم؟.
رئیس جمهور با اشــاره بــه جنایات برخی 
جنایتکاران و بمباران و کشــتار انسان های 
بیگناه، یادآور شــد: آنها کــه ده ها و صدها 
انســان بیگناه را می کشــند، ادعای حقوق 
بشر دارند، مردم غزه را از پیر و جوان و طفل 
و زن و مرد می کشــند و بعد ادعای مقابله با 
تروریســت دارند، آیا این حقوق بشر است؟ 
می گوینــد می خواهیــم در منطقه امنیت 
ایجاد کنیم، اگر دست از کشــتار بردارید، 

امنیت ایجاد خواهد شد.

ما به دنبال جنگ نیستیم
پزشــکیان با تاکید بــر اینکه ما بــه دنبال 
جنگ نیستیم، افزود: همسایگان را برادران 
خود می دانیم و با دنیــا از در گفتگو و صلح 
درآمده ایم، آنکه در دنیــا قلدری و قتل عام 
می کنــد و تســلیحات کشــتار جمعی در 
اختیار کســانی قرار می دهد که انسان های 
بیگناه را می کشــد، آن اســت که جنگ و 

خونریزی به راه می اندازد. 
وی ادامــه داد: ما به دنبــال زندگی صلح و 
آرامش با تمام برادران خود هستیم. در صلح 
و آرامش است که می توانیم پذیرای یکدیگر 
باشــیم، هر کس به ایران مــا بیاید مهمان 
عزیز ماســت. ما با تمام همسایگان خود به 
حول و قوه الهی ارتبــاط صمیمی  و عمیق  

داریم و این صمیمیت را ادامه خواهیم داد.
هجدهمیــن نمایشــگاه بیــن المللــی 
گردشگری و صنایع وابســته تهران از امروز 
۲۳ تــا ۲۶ بهمن در نمایشــگاه بین المللی 
تهران با حضور ۱۲ کشــور از جمله امارات، 
ترکیه، تاجیکســتان، تایلند، ماداگاسکار، 
برزیل، اندونــزی، قطر و روســیه با حضور 

رئیس جمهور افتتاح شد.



یکی از چالش های آتی ما اولویت بندی نیازهای داخلی است

خ تورم، رشد اقتصادی و دلار در ۱۴۰۴ چقدر خواهد بود؟  نر
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مدیرعامل فرودگاه امام )ره( :
ودگاه امام  )ره(   مجتمع شهر طلا در فر

ساخته می شود
مدیرعامل شرکت شــهر فرودگاهی امام )ره( ضمن اعام اینکه کلنگ 
مجتمع شهر طا به زودی زده خواهد شــد، گفت: ۳۵ همت پروژه در 
دستور کار داریم که امیدواریم تا پایان سال کلنگ آنها در فرودگاه امام 

)ره( زده شود.
سعید چلندری  با اشــاره به اینکه ۳۰ پروژه داخل فرودگاه امام)ره( به 
ارزش۱۹۰۰ میلیارد تومان در ایام دهه فجر افتتاح شد، اظهار کرد: این 
پروژه ها که حدود دو - سه ماه گذشته آماده شده بود در ایام دهه فجر با 

دستور رییس جمهور به صورت ویدیو کنفرانسی افتتاح شد.
وی افزود: هر پروژه ای که در فرودگاه امام)ره( انجام می شــود به طور 
مستقیم و غیر مستقیم در راســتای خدمات رسانی به مسافران خواهد 

بود.
مدیرعامل شــرکت شــهر فرودگاهی امام)ره( تصریح کــرد: از جمله 
پروژه های افتتاح شــده پروژه مربوط به  اصاح باند پــروازی بود. باند 
پروازی ما به دلیل نامناسب بودن آسفالت مشکل داشت و باعث تاخیر 
هواپیماها می شــد. پروژه دیگر افزایش تعداد دســتگاه کمک ناوبری 
ILS )  مخفف Instrument Landing System به معنی سیســتم 
فرود ابــزاری هواپیما ( بود، زیــرا تا پیش از این از یک دســتگاه کمک 
ناوبری اســتفاده می شــد و افزایش تعداد آن می تواند در نشســت و 
برخاســت هواپیماها کمک کند. همچنین چهار دستگاه آسانسور ۳۵ 
نفره نیز اضافه شد تا مســافران در فرودگاه معطل نشــوند و به سرعت 

جابجا شوند.
چلندری با بیان اینکه حــدود ۳۵ همت پروژه دیگر ســرمایه گذاری 
توســط بخش خصوصی آماده شــده که کلنگ زنی ها در اولین فرصت 
انجام می شــود، گفت: البته زمین برخی از این پروژه ها تحویل شده و 
پیمانکاران در حال تجهیز کارگاه هســتند، ولــی عملیات اجرایی آنها 

شروع نشده است و امیدواریم تا پایان سال کلنگ آنها به زمین بخورد.
وی اضافه کرد: سه پروژه آشیانه تعمیر و نگهداری هواپیما، مگاترمینال 
بار و مجتمع شهر طا نیز جزو این پروژه ها خواهند بود. در آشیانه تعمیر 
و نگهداری تعمیرات ســبک و ســنگین هواپیماها انجام می شود. در 
پروژه بعدی بزرگترین ترمینال بار منطقه توســط بخش خصوصی در 
فرودگاه امام)ره( ساخته خواهد شد که ترانزیت کالا را انجام می دهد و 
در پروژه مجتمع شهر طا نیز بسیاری از اصناف طا فروش به فرودگاه 
آمده در آنجا طا به صورت شــمش وارد می شود و سایر مشتقات طا و 
زیورآلات تزیینی تولید و ســپس صادرات و ورود آن به کشور انجام می 
شــود.به گفته وی، ۴۰ همت پروژه دیگر نیز داریم که باید بیشتر مورد 

بررسی قرار گیرد.
مدیرعامل فــرودگاه امام)ره( گفــت: اواخر فروردین ســال آینده نیز 

پروژه هایی داریم که دستاوردهای خوبی به همراه خواهند داشت.

وزیر جهاد کشاورزی: 
پیش بینی تامین کالاهای اساسی رمضان و عید 

صورت گرفته است
وزیر جهاد کشــاورزی گفت: برای ایام ماه رمضان وعید، به صورت فوق 
العاده پیش بینی های لازم صورت گرفته است و ذخیره سازی های لازم 

را اتحادیه های تعاونی های روستایی و تشکل ها انجام داده اند.

غامرضا نــوری قزلجه وزیر جهاد کشــاورزی، در خصوص برنامه های 
وزارت جهاد کشــاورزی در خصوص تأمین کالای اساسی ماه رمضان 
و شــب عید، گفت: ما ]در ایــن خصوص[ برنامه ریزی کردیم و ســتاد 
مربوطه را از یک ماه قبل در وزارتخانه تشــکیل دادیم، تا کالاهای مورد 

نیاز شب عید و ماه مبارک رمضان را تأمین کنیم.
وی افزود: این کالاها همانند ماه های گذشــته و با برنامه ریزی صورت 
گرفته به صورت عادی و عمومی در ســطح کشــور، همچون ماه های 

گذشته که با نظم خاصی تأمین شده بود، تأمین خواهد شد.
وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد: برای ایام ماه رمضان و عید، به صورت 
فوق العاده پیش بینی های لازم صورت گرفته است و ذخیره سازی های 
لازم را اتحادیه های تعاونی های روستایی و تشکل ها انجام دادند که در 

صورت نیاز بیشتر به بازار تزریق خواهند کرد.

 ۴۰۰ شهر در معرض تهدید جدی
ونشست زمین در ایران فاجعه فر

رئیس بخش زلزله شناســی و خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرســازی گفت: کاهش منابع آب زیرزمینی، فرونشست زمین را به 
بحرانی ملی تبدیل کرده و ۴۰۰ شهر ایران را در معرض خطر قرار داده 

است.
علــی بیت اللهی رئیس بخــش زلزله شناســی و خطرپذیــری مرکز 
تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی با بیان اینکه فرونشست زمین در 
ایران به دلیل کاهش ســطح آب های زیرزمینی به یکی از بحران های 
جدی زیست محیطی کشور تبدیل شده است، اظهار کرد: این پدیده از 
اوایل دهه ۵۰ خورشیدی مشاهده شده و از دهه ۷۰ با کاهش ناگهانی و 

شدید منابع آب زیرزمینی شدت گرفته است.
وی با بیان اینکه تاکنون نزدیک به ۱۴۰ میلیارد متر مکعب از منابع آب 
زیرزمینی کشور از دست رفته است، افزود: کاهش سطح آب زیرزمینی 
باعث فشــرده شــدن لایه های خاک و نشست زمین شــده است، این 
مسئله به دلیل افزایش تعداد چاه های آب، که تعداد آن ها به حدود یک 

میلیون حلقه برآورد می شود، تشدید شده است.
رئیس بخش زلزله شناســی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با 
اشاره به گستردگی بحران فرونشست زمین، گفت: بر اساس داده های 
پردازش شده، تمامی استان های کشــور با این بحران روبه رو هستند. 
بیشترین وسعت فرونشســت در اســتان کرمان گزارش شده است و 
اســتان های البرز، تهران، اصفهان، خراســان رضوی، فــارس و حتی 
استان های پربارشی مانند گلستان و مازندران نیز از این پدیده در امان 
نبودند، تنها استان گیان شــدت کمتری از فرونشست را تجربه کرده 
است.وی هشدار داد که بیش از ۴۰۰ شهر ایران از جمله کان شهرهایی 
مانند تهران، اصفهان، مشهد و شیراز، در پهنه های پرخطر فرونشست 
زمین قرار دارنــد، همچنین عاوه بــر این، خطوط جــاده ای و ریلی، 
خطوط انتقــال نفت و گاز، شــریان های حیاتی بــرق و همچنین آثار 
تاریخی و فرهنگی کشور نیز در معرض آسیب جدی هستند.بیت اللهی 
در پایان تاکید کرد: بحران فرونشســت زمین در ایران با عزم و مدیریت 
جدی قابل کنترل اســت، کشــورهای دیگری که با این مشکل روبه رو 
بودند، توانسته اند نرخ فرونشست زمین را به صفر برسانند. با این حال، 
نبود اقدامات ملموس و پیگیری های مسئولانه در کشور، این پدیده را 

به یکی از چالش های مداوم و نگران کننده کشور تبدیل کرده است.

بازار

امیرعباس آذرم وند  معــاون وزیر جهاد 
کشــاورزی در دولت روحانی معتقد است 
که با اعمال سیاست »فشار حداکثری« نرخ 
تورم به ۵۰ درصد خواهد رســید و نرخ رشد 
اقتصادی هم منفی می شــود. همزمان اگر 
سیاســت ارزی فعلی بر کشور حاکم باشد و 
نرخ ارز رها شود، ممکن اســت نرخ دلار تا 
پایان سال آینده رکوردشکنی های بزرگی 

داشته باشد.
 با کنار گذاشــتن مذاکره برای رفع تحریم 
ها، حالا به نظر می رســد کــه اقتصاد ایران 
لااقل برای چهار سال آینده باید به اصطاح 
کمربندها را ســفت تر کنــد تــا بتواند از 
ایــن دوره عبور کند. با این وصــف، از امروز 
می توان در تحلیل چشم انداز آینده اقتصاد 
کشور در سال ۱۴۰۴ ارزیابی های مختلفی 
داشــت. در حالــی که دولــت هدفگذاری 
تورمی خــود را در ۱۴۰۴ حــول تورم ۳۰ 
درصدی قــرار داده اما به نظر می رســد با 
اعمال دوباره »سیاســت فشار حداکثری« 
و جهش های قیمتــی ارز و طا در ماههای 
گذشته، تورم ســال بعد بیش از ۴۰ درصد 
و در برخی محاســبات به بیش از ۵۰ درصد 
هم برســد.  البته نگاه دولتمردان متفاوت 
است زیرا حتی پیش از اینکه مشخص شود 
که مذاکره بــا آمریکا نباید در دســتور قرار 
بگیرد، وزیر اقتصاد از بی تاثیر بودن فشــار 

حداکثری بر ایران سخن گفت.
تورم بالا از ابتدای دهــه ۹۰ تاکنون همواره 
بر اقتصاد کشور فشار آورده است. بالا بودن 
نرخ تورم موجب شــده که در این سالها به 
نحو چشــمگیری بر تعداد فقرای کشــور 
افزوده شد. در ســال ۹۰ کمتر از ۲۰ درصد 
مردم زیر خــط فقر قرار داشــتند اما امروز 
گفته می شود از هر سه ایرانی یکی زیر خط 
فقر قرار دارد. چنانچه روند سیاســتگذاری 
مانند چند سال گذشــته باشد ظرف یکی 
دو ســال تا ۴۰ درصد از جمعیت کشور هم 
می تواننــد به زیر خط فقــر بروند. همزمان 
پیش بینی می شــود که فشــار حداکثری 
ســبب کاهش فروش نفت ایــران و منفی 
شــدن نرخ رشــد این بخش و متعاقب آن 
نرخ رشد کل اقتصاد شــود. پس از روی کار 
آمدن بایدن برای چندیــن فصل پی در پی 
نرخ رشــد بخش نفت و گاز ایران دو رقمی 
شد اما در زمان فشار حداکثری چنین نبود 
و در مقاطعی در ســال ۹۹ ایران روزانه تنها 
می توانست ۳۰۰ هزار بشکه نفت بفروشد. 
ایران در دوره بایدن تا یــک میلیون و ۸۰۰ 

هزار بشــکه نفت هم فروخته بود. این مهم 
به معنای کمبود چشــمگیر منابع ارزی در 

دست دولت هم خواهد بود.
از ســوی دیگر افزایش تــورم و کاهش نرخ 
رشد به سرعت اشتغال کشور را متاثر خواهد 
کرد. به نحوی که پیش بینی می شود بخش 
مهمی از مشــاغل کــه در صنایع کوچک و 
متوسط دســته بندی می شــوند با تعدیل 
گسترده نیرو، در مقابل تشدید رکود تورمی 
واکنش نشــان دهند.طبق آمار حدود ۹۴ 
درصد بنگاه های اقتصادی موجود در کشور 
مربوط به بنگاه های کوچک و متوسط است 
حدود ۴۴ درصد اشتغال صنعتی کشور نیز 
مربوط به بنگاه های کوچک صنعتی است و 
سهم ارزش افزوده این بنگاه ها نیز حدود ۱۵ 

درصد است.
علی قنبــری، عضو هیات علمی دانشــگاه 
تربیت مدرس، با اشــاره به کنار گذاشــته 
شــدن مذاکره و به حداقل رسیدن شانس 
کاهش یــا رفــع تحریم ها گفــت: »همه 
بخشــهای اقتصاد امــروز نیــز در معرض 
فشار هســتند و باید مسئولان برای کاهش 
مشکات فعلی چاره جویی کنند. خصوصا 
وقتی مساله مذاکره از دستورکار مسئولان 
کنار گذاشته شده، باید تمام تمرکز خود را 
برای چهار سال پرفشــار و راههای مقابله با 

آن بگذارند.«
معاون پیشــین وزیر جهاد کشاورزی ادامه 
داد: »با استمرار تحریم ها و احتمال اعمال 

دوباره »سیاســت فشــار حداکثری« باید 
بر اســاس توانایی های داخلی برای کشور 

تصمیم گیری کرد. 
دســتیابی به رشــد اقتصادی که در قانون 
برنامه توســعه آمده دیگر محقق نخواهد 
شــد و به باور من حتی توسعه هم دیگر در 
دســتور نخواهد بود زیرا توسعه همزمان 
با تحریم بعید اســت ممکن باشــد. تکیه 
کشــور باید به کلی براســاس استعدادها 
و توانایی های داخلی باشــد و باید تا جایی 
ممکــن اقداماتی انجام شــود که وضعیت 

فعلی را حفظ کرد.«
وی افــزود: »تحریم یعنی اینکــه امکانات 
دیگر اقتصادهــا در حداقلی ترین شــکل 
خودش می توانــد در اختیــار و در خدمت 
اقتصاد مــا قرار بگیرد. اگر هــم مفری برای 
مبادلات خارجی و بازرگانی وجود داشــته 
باشــد در چارچوب همکاری با همسایگان 
یا کشــورهای دوســت ممکن می شود و به 
نظر من باید جهت تامین نیازهای اساســی 
صنعت و معیشــتی مردم قــرار بگیرد و نه 

کالاهای لوکس و مصرفی.«
این نماینده دوره ششم مجلس، با اشاره به 
اینکه تنها مذاکره با ایالات متحده استثنا 
شــده، هشــدار می دهد بــدون ارتباط با 
کشــورهای دیگر و در انزوا رفع مشکات، 
دشوارتر اســت و باید تا جای ممکن دایره 
دوســتان را گشــود و به تقویت ارتباط با 
دیگر کشــورهای غربی و شــرقی همت 

اهمیت دو چندان داد.
قنبری با اشــاره به جهش هــای اخیر نرخ 
دلار و رسیدن قیمت آن به بیش از ۹۰ هزار 
تومان گفــت: »این افزایش هــای صورت 
گرفته در روزهای گذشــته بــه طور حتم 
تورم را به شــکلی فزاینده بــالا خواهد برد. 
این امر فشــارهای دو چندانی بــه اقتصاد 
و به ویــژه صنایع وارد خواهد کــرد و نهایتا 
حذف ســامانه نیما هم به تک نرخی شدن 
ارز نخواهد انجامید و مسیر افزایش قیمتها 

را در کشور تسهیل کرد.«
وی ادامــه داد: »یکــی از چالش های آتی 
ما اولویت بنــدی نیازهای داخلی اســت. 
در شــرایطی که تحریم ها وجود دارند، ارز 
موجــود نمی توانــد کفاف تقاضــا را بدهد 
و همین امر یــک روند گرانــی دائمی را به 
اقتصــادی تحمیل خواهد کــرد. به همین 
دلیل باید بر مبنــای اولویتهــا و نیازهای 
اساسی کشــور منابع را تخصیص دهیم تا 
مشکات ناشــی از »فشــار حداکثری« و 
تشدید تحریمها نتواند اقتصاد و کشورمان 

را از پا در آورد.«
عضو هیات علمی دانشــگاه تربیت مدرس 
با تاکیــد بر اینکــه اگر همه ایــن اقدامات 
هم انجام شــود، باز مشــکات به کلی رفع 
نمی شــود و تنها از تشدیدشــان می توان 
جلوگیــری کرد، افــزود: »به ایــن ترتیب 
روند گران شــدن دلار در ســال آینده هم 
ادامه خواهــد یافت. تا پایان ســال نرخ هر 

دلار همانطوری که در مصاحبه پیشــین با 
خبرآناین گفته بــودم، به ۱۰۰ هزار تومان 
خواهد رسید و چنانچه سیاستگذاری های 
فعلی اصاح نشــوند، این امکان وجود دارد 

که شیب افزایش قیمتها تندتر هم شود.«
تاکیــد وزارت اقتصــاد بر تعدیــل نرخ ارز 
با توجه به نرخ تورم بــود و چنانچه نرخ ارز 
تا پایان ســال به ۱۰۰ هزار تومان برســد و 
نرخ تورم ۱۴۰۴ هم ۴۰ درصد باشــد، باید 
تا پایان ســال آینده نرخ هر دلار آمریکا به 
بیش از ۱۴۰ هزار تومان افزایش یابد چیزی 
که خود به خود زمینه جهش های تورمی را 

خواهد ساخت.
گفتنی اســت دولــت چهاردهم بــه بهانه 
فاصله ای کــه میان نــرخ ارز نیمــا و بازار 
وجود داشت اقدام به حذف ســامانه نیما و 
جایگزینی آن با یک ســامانه دیگر کرد اما 
نه تنها شــکاف میان ارز ترجیحی و بازار کم 
نشد که به شدت هم افزایش یافت به نحوی 
که اکنون گفته می شــود این شکاف به ۳۳ 

درصد رسیده است.
معاون پیشــین وزیر جهاد کشــاورزی در 
دولــت روحانی، با بیــان اینکــه باید برای 
یک دوره حداقل چهار ســاله پرفشار آماده 
شــویم، توضیح داد: »البته همه مساله در 
حوزه سیاســتگذاری اقتصــادی قابل رفع 
نیســت. باید فضــای داخلی را مســئولان 
طوری تلطیف کنند که مــردم برای مقابله 
با تحریم ها با آنها در یک مسیر قرار بگیرند. 
فعا فضای برزخی و ناامیدانه ای در کشــور 
مشــاهده می شــود که می تواند به تشدید 

فشارهای تحریمی  هم بیانجامد.«
به گفته این تحلیل گر اقتصاد کان اقداماتی 
که در دســتور کار قرار می گیرد باید بتواند 
همزمان با جلوگیری از فرار ســرمایه، موج 
مهاجرتی نیروی انسانی را هم متوقف کند 
و زمینه یک ثبات نســبی را فراهم کند که 
این ها محقق نمی شــوند مگر اینکه مردم را 
در ابعادی بیش از امروز بتوانند به خودشان 

و نظام جلب کنند.
وی دربــاره پیش بینــی نرخ تورم، رشــد 
اقتصادی و بیــکاری در ۱۴۰۴ گفت: »نرخ 
تورم تا ۵۰ درصــد افزایــش می یابد و اگر 
اقدامات اشــتباهی که در این ماهها دیدیم، 
تکرار شود، می تواند نرخ آن از این نیز بالاتر 
برود. رشــد اقتصادی احتمالا دوباره منفی 
خواهد شد یا به صفر می رسد و بخش مهمی 
از  مشــاغل فعلی خصوصــا در کارگاههای 

کوچک می توانند از بین بروند.«

 وزیر راه و شهرســازی جمهوری اســامی ایران که 
به دعوت مشــترک رئیس مجمع جهانــی اقتصاد و 
دبیــر اجرایی کمیســیون اقتصادی ســازمان ملل 
متحد در نشســت تخصصی »آینده حمل ونقل« در 
ژنو شرکت کرده است، تأکید کرد که ایران علی رغم 
برخــورداری از منابع غنــی نفــت و گاز و با وجود 
تحریم های ظالمانه، توســعه انرژی های پاک را در 
اولویت قــرار داده و اقدامات گســترده ای را در این 

زمینه انجام داده است.

 فرزانه صادق مالواجرد در نشســت مجمع 
جهانــی اقتصــاد )WEF( که بــا حضور 
وزرای حمل ونقــل ترکیه، قرقیزســتان، 
تاجیکستان و دبیرکل اتحادیه حمل ونقل 
بین المللی جاده ای برگزار شــد، با اشــاره 
بــه برنامه های ایران در حــوزه حمل ونقل 
پایدار گفــت: جمهوری اســامی ایران به 

حرکت در جهت توســعه و بهره برداری از انرژی های 
پاک متعهد اســت و در این راســتا تاش کرده تا در 

بخش حمل ونقــل عمومی نیــز اقداماتی 
مؤثر انجام دهد.

وی با انتقاد از تحریم هــای یک جانبه علیه 
ایران افــزود: تحریم های ظالمانــه، مانعی 
جدی در مسیر دستیابی ایران به فناوری ها 
و قطعات مورد نیاز برای توســعه حمل ونقل 
پاک شــده اســت. با این حــال، جمهوری 
اسامی ایران مصمم اســت که با تکیه بر توان داخلی، 

مسیر خود را در این حوزه ادامه دهد.

نشســت »آینــده حمل ونقــل« به عنــوان یکی از 
رویدادهای کلیــدی مجمع جهانــی اقتصاد برگزار 
شــد و هدف آن بررســی چالش هــا و فرصت های 
مرتبــط بــا توســعه پایــدار در حــوزه حمل ونقل 
بین المللی بــود. حضور فعال وزیر راه و شهرســازی 
در ایــن نشســت، بیانگــر نقــش محــوری ایران 
در گفت وگوهــای بین المللــی پیرامــون توســعه 
حمل ونقل پایدار و همکاری هــای منطقه ای در این 

حوزه است.

وزیر

وزیر راه و شهرسازی: ایران با وجود تحریم ها، حرکت به سوی حمل ونقل پاک را ادامه می دهد

رئیس سازمان هواپیمایی:

طراحی هواپیمای ۸ نفره مجوز سازمان هواپیمایی را ندارد
خریدار  درحالی وعده معــاون فناوری 
رئیس جمهوری برای رونمایی از هواپیمای 
۸ نفــره محقق نشــد که رئیس ســازمان 
هواپیمایی از عدم هماهنگی با این سازمان و 
رعایت نشدن مراحل استاندارد در طراحی 

و تولید هواپیما خبر داد.
نیمه آذرماه امســال معاون علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری در یک نشست خبری 
درباره طراحی و ساخت هواپیمای ۷۲ نفره 
گفته بود: هیچ مانعی برای اجرای طرح های 
فناورانه ایجاد نکرده ایم و معاونت هیچگونه 
محدودیتــی برای پیشــبرد ایــن طرح ها 

اعمال نمی کند.
وی این وعــده را هم داد که در نمایشــگاه 
هوایــی که هفتــه آینده در کیــش برگزار 
می شود، هواپیمای ۸ نفره رونمایی خواهد 
شــد. همچنین، مذاکرات برای تحویل این 
هواپیما به شــرکت هواپیمایــی ماهان در 

حال انجام است.
 بیش از ۲ ماه از ایــن اظهارنظر می گذرد اما 
هواپیمای مدنظر معــاون رئیس جمهوری 
در نمایشــگاه هوایی کیش رونمایی نشد. 
پیگیری ها از متولی حمل ونقل هوایی کشور 
نشان می دهد که طراحی و تولید هواپیمای 
۸ نفره بدون مجــوز ســازمان هواپیمایی 

کشوری در حال پیگیری است.
حسین پورفرزانه رئیس سازمان هواپیمایی 
کشــوری در این باره می گویــد: این طرح 
ایرادات زیادی دارد؛ یک زمانی شــما یک 
کار نظامی انجــام می دهیــد، می توانید با 

اختیاری که دارید یــک هواپیما را طراحی 
کرده و آنــرا در قالب پروتــکل های نظامی 

تست کنید.
وی ادامــه داد: در پروتکل هــای نظامــی، 
زمانی که صحبــت از هوانوردی غیرنظامی 
)Civil Aviation( می شــود، بــه محض 
اینکه بخواهید یک محصول تجاری طراحی 
کنید، اولین گام این اســت که به ســازمان 
هواپیمایی کشــوری اعــام کنید که قصد 
Design Of� )راه اندازی یک دفتر طراحی 
fice( را دارید و درخواســت به روزرســانی 

اطاعات را بدهید.
وی افــزود: پــس از انجــام اصاحــات و 
ادیت های لازم در دفتر طراحی، باید تأیید 
شــود که این دفتر از صاحیت کافی برای 

طراحی هواپیما برخوردار است یا خیر.
وی تاکید کرد:  پــس از اینکه دفتر طراحی 
را اصاح و به روزرســانی کردیم، باید اعام 
کنیم که ایــن دفتــر دارای صاحیت لازم 
برای طراحی هواپیماست و استانداردهای 

مورد نیاز را برآورده می کند.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با اشاره 
به مرحله بعــدی برای طراحی و ســاخت 
هواپیما، گفت: پس از اینکــه تأییدیه دفتر 
طراحی )DOA( دریافت شد، کار طراحی 

هواپیما آغاز می شود.
پورفرزانــه بیــان کرد: ســی وی یــا دفتر 
طراحی در کنار ما و تحت نظارت مســتقیم 
ما عملیــات طراحی را به طــور کامل رصد 
POA )Pro�می کند تــا نهایتاً به گواهــی 

 )duction Organization Approval
POA )Production Or�  برســد.گواهی

ganization Approval( یــک مجــوز 
رسمی اســت که توســط ســازمان های 
هوانــوردی ملی )ماننــد EASA در اروپا( 
به شرکت ها و ســازمان هایی که در زمینه 
تولیــد و ســاخت هواپیما یــا قطعات آن 
فعالیــت دارند، اعطا می شــود. این گواهی 
نشان دهنده این است که سازمان تولیدی، 
ظرفیــت، توانایی هــا، و فرآیندهای لازم 
بــرای طراحی، تولیــد و تســت قطعات یا 
هواپیماها مطابق با استانداردهای ایمنی و 
کیفیت را دارد.معاون وزیر راه  وشهرسازی 
در ادامه یــادآور شــد:بعد از اینکه گواهی 
پروداکشــن ارگانیزیشــن )POA( صادر 
شــد و فرآیند تولید آغاز شد، در این مرحله 
دوباره ما مســئول نظــارت و کنترل کامل 
فرآیند تولید هســتیم. پس از تولید، تمامی 
تســت ها و آزمایش های لازم را انجام داده و 
نظارت دقیق داریم تا از بروز هرگونه سانحه 
جلوگیری کنیم. تمامــی قوانین هوانوردی 
و اســتانداردهای ایمنی به طور کامل روی 
تولیدات پیاده ســازی می شــود. در مورد 
هواپیمای ۸ نفره هیچکــدام از این مراحل 

طی نشده است.
وی با تأکید بــر این که متولیــان طراحی 
هواپیمای ۸ نفره هیچ هماهنگی با سازمان 
هواپیمایی کشــوری نداشته اند، افزود: یک 
شرکت خصوصی در اصفهان در حال دنبال 
کردن طراحی هواپیمای ۸ نفره است. من به 

این شــرکت تذکر داده ام. آنها در نمایشگاه 
کیش حاضر شــدند و این موضوع را مطرح 
کردند. به آنها گفتم که ایــن کار باید طبق 

اصول و استانداردهای مربوطه پیش برود.
وی ادامه داد: هر کسی به شــما توصیه ای 
می کند که خــارج از اصول و اســتانداردها 
باشــد، باید بدانید این کار نه تنهــا به نفع 
کشور نیست، بلکه موجب آسیب می شود. 
ما باید یاد بگیریــم که در کشــور با قاعده 
کار کنیم. اگر این رونــد ادامه یابد، کارها به 
صورت سلیقه ای و بدون اســتاندارد پیش 
خواهد رفت. کشور به عقل گرایی نیاز دارد؛ 
هر کاری که خارج از عقانیت و عقل جمعی 
است، باید کنار گذاشته شود.رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری با اشاره به این که کشور 

دیگر کشش تصمیمات سلیقه ای، ناگهانی و 
هیجانی را ندارد، بیان کرد: شــرکت مذکور 
برخی قطعات را هم ساخته است، اما به آنها 
اعام کرده ایم که باید اســناد را ارائه دهند 
تا ســازمان هواپیمایی کشوری آنها را تأیید 
کند.پورفرزانــه تأکیــد کرد: تــا زمانی که 
اسناد مربوطه تأیید نشود، طراحی و تولید 

هواپیمای ۸ نفره عملیاتی نیست.
براســاس برنامه ریزی های صورت گرفته، 
مقرر شده معاونت علمی ریاست جمهوری 
و ســازمان هواپیمایی کشوری در خصوص 
دریافــت مجوزهای لازم از این ســازمان و 
همچنین برنامه های آتــی طراحی و تولید 
هواپیمای مذکــور همکاری بیشــتری را 

داشته باشند.
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رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران خبر داد
 نمایش توانمندی های صادراتی ایران 

در نمایشگاه اوراسیا
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران ضمن اشاره به اهمیت برگزاری 
نمایشــگاه بین المللی اوراسیا، از اســتقبال اعضای اتحادیه اقتصادی 

اوراسیا به ویژه روسیه از این رویداد تجاری خبر داد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، محمدعلی دهقان دهنوی روز 
سه شــنبه جذب بازرگانان و هیات های تجاری از کشــورهای اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا را به عنوان هدف برگزاری نمایشگاه اوراسیا، دانست 
و گفت: ایران به لحاظ سیاســی روابط خوبی با کشورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا دارد و از منظر اقتصادی نیز عاوه امضای موافقتنامه 

تجارت آزاد با این کشورها، عضویت ناظر ما در اتحادیه پذیرفته شد.
معاون وزیر صمت با اشــاره بــه حضور پررنگ شــرکت های ایرانی در 
نمایشگاه اوراســیا، تصریح کرد: توانمندی های تولیدکنندگان ایرانی 
باهدف صادرات به کشورهای اوراسیا در این رویداد به نمایش گذاشته 
خواهد شــد و در کنار این شــرکت های از کشــورهای عضو اتحادیه 

اقتصادی اوراسیا نیز حضور خواهند داشت.
به گفتــه دهقان دهنوی، برنامه ریــزی خوبی بــرای ورود هیات های 
تجاری از این کشورها انجام شده اســت تا با توانمندی ها و محصولات 

ایرانی بهتر آشنا شوند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا تعداد هیات های شرکت کننده در این 
نمایشگاه مشخص شده اســت، افزود: در حال حاضر مجری نمایشگاه 
)منتخب ســازمان توســعه تجارت ایــران( فهرســت ها را دریافت و 
بررسی ها را آغاز کرده است؛ آنچه مسلم است اتفاق های خوبی در شرف 
انجام است و هیات های تجاری از این کشور به ویژه روسیه برای حضور 

در این رویداد اعام آمادگی کرده اند.
گفتنی است، نمایشگاه اوراسیا سوم تا ششم اسفندماه در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی برگزار خواهد شد و دعوت نامه های معاونین 
وزرای تجارت وصنعت این کشورها به سفارتخانه های کشورهای عضو 

اتحادیه برای حضور در نمایشگاه به صورت رسمی ارسال شده است.

 ناامیدی صنعتگران؛ زنگ خطر گرانی
 به صدا درآمد

مشــکات صنعتگران در دی مواردی چون افزایش شدید قیمت مواد 
اولیه، کاهش تقاضا، رکود ســرمایه گذاری، قطع برق و گاز و نوسان نرخ 
ارز بوده که زنگ خطر گرانی کالاهــا را در ماه های آتی به همراه خواهد 
داشت.شــاخص مدیران خرید کل اقتصاد در دی ۱۴۰۳ بعد از تعدیل 
فصلی ۴۷ برآورد شده و برای دومین ماه متوالی هشدار تعمیق رکود در 
اقتصاد را صادر کرده است. شــیب کاهش این شاخص گرچه نسبت به 
آذرماه کمتر شده اســت؛ اما همچنان از وضعی نامساعد کسب وکارها 
حکایت دارد. در این راســتا مشــکات اصلی از دید برخــی از فعالان 

اقتصادی در دی ۱۴۰۳ در ادامه آمده است.
- به دلیل بالا رفتن نرخ ارز، قیمت مواد اولیه در همه صنایع به شــدت 

افزایش داشته است.
- همچنان قطعی برق و گاز در دی ماه منجر به کاهش فعالیت در برخی 

از شرکت های تولیدی شده است.
- حذف ارز نیمایی و نوسانات نرخ ارز منجر به افزایش قیمت مواد اولیه 
و محدودیت تولیدکنندگان در تأمین مواد اولیه شــده است که این امر 
افزایش در قیمت فروش محصــولات را طی ماه های آتــی را به همراه 

خواهد داشت.
- مشــکات قطعی برق، افزایش قیمت ها، کاهش نقدینگی و کاهش 
تقاضای خرید، رکود در ســرمایه گذاری را به همراه داشــته و با توجه 
به نزدیک شــدن به پایان ســال و افزایش انتظارات خوش بینانه برای 
فعالیت ها، شرکت ها بهبود در شــرایط تولید و فروش را مانند بهمن ماه 

سال گذشته ارزیابی نمی کنند.
- رکود و بی ثباتی قیمتی بازار و حذف ارز نیمایــی باعث کمبود منابع 

مالی شرکت ها برای تأمین نهاده ها شده است.

صدور برچسب انرژی برای ساختمان های اداری 
آغاز شد

سازمان ملی اســتاندارد ایران به منظور بهینه ســازی مصرف انرژی و 
ارتقای بهره وری در بخش ساختمان ها، اقدام به بازرسی انرژی و صدور 

برچسب انرژی برای ساختمان های اداری کرده است.
به گزارش سازمان ملی اســتاندارد ایران، با توجه به سهم بالای بخش 
ســاختمان در کل مصرف انرژی سالانه کشــور، این سازمان به منظور 
کمک به حل بخشی از مشــکات ناترازی انرژی، برای ساختمان های 
اداری کــه از ابتدای ســال جاری مشــمول مقررات اجــرای اجباری 
اســتاندارد ملی ایران به شماره ۲-۱۴۲۵۴ هســتند، پس از بازرسی، 
برچســب انرژی صادر می کند.براســاس این گزارش، بازرسی انرژی 
ساختمان های اداری از ساختمان های ستادی سازمان برنامه و بودجه 
کشور آغاز می شود و پس از آن، ســاختمان های وزراتخانه های کشور، 
نفت، نیرو، راه و شهرسازی، صنعت، معدن و تجارت در کل کشور مورد 

بازرسی قرار خواهند گرفت.
شایان ذکر اســت ســازمان ملی اســتاندارد ایران تنها مرجع رسمی 
صدور برچسب انرژی ساختمان در کشور اســت و اخذ برچسب انرژی 
ســاختمان از هر مرجع دیگری، از جمله شــرکت های بازرسی انرژی 

ساختمان، فاقد اعتبار خواهد بود.
در همین راســتا، متقاضیان اخذ برچســب انرژی ســاختمان اداری 
می توانند برای کســب اطاعات بیشــتر بــا دفتر تخصصــی ارزیابی 
انطباق انرژی و محیط زیســت این ســازمان مکاتبه کرده یا با شماره 

۳۲۸۶۱۰۶۶-۰۲۶ تماس بگیرند.

نبض کُند فولاد؛ تولید فولاد ۱.۵ میلیون تن 
کاهش یافت

بررســی وضعیت تولید فولاد طی ۱۰ ماهه امســال در قیاس با مدت 
مشابه پارسال بیانگر افت ۵.۵ درصدی )به ارزش بیش از ۶۵۰ میلیون 
دلار( فولاد میانی اســت که ۹۰ درصد این افت مربوط به تولید شمش 

می شود.
بررســی آخرین وضعیت تولید فولاد و محصولات فولادی در ۱۰ ماهه 
امسال نشــان می دهد که قطعی برق و گاز تأثیر منفی خود را به ویژه در 
واحدهای کوچک و متوسط به جا گذاشته و در نهایت تولید فولاد را ۵.۵ 
درصد کاهش داده اســت. نرخ افت تولید در ۹ ماهه امسال ۴.۸ درصد 

بود.
بر این اســاس تولید فولاد میانی در ۱۰ ماهه ابتدای امســال نسبت به 
مدت مشابه پارسال ۵.۵ درصد )۱.۵ میلیون تن به ارزش بیش از ۶۵۰ 
میلیون دلار( کاهش داشته است. ۹۰ درصد افت تولید در این بخش در 
حوزه شمش فولادی رخ داده که نشان از تأثیر بیشت. محدودیت های 

برق و گاز در واحدهای کوچک و متوسط بخش خصوصی دارد.
همچنین مجموع تولید تیرآهن در کشــور با ۲.۶ درصد افزایش نسبت 

به مدت مشابه پارسال به یک میلیون و ۱۶۴ هزار تن رسیده است.
تولید میلگرد با ۵.۶ درصد به ۸ میلیون و ۲۴۵ هزار تن رســیده است. 
همچنین تولید نبشی، ناودانی و ســایر مقاطع نیز با ۰.۸ درصد افزایش 

به ۷۲۸ هزار تن در ۱۰ ماهه سال ۱۴۰۳ رسیده است.
بر این اســاس تولید کل مقاطع طویل فولادی در ۱۰ ماهه اول ســال 

۱۴۰۳ نسبت به ۱۰ ماهه اول سال گذشته ۴.۲ کاهش یافته است.

توسعه

 بررسی وضعیت اســقاط خودرو در پنج سال گذشته 
نشان می دهد که از سال ۱۳۹۸ تا کنون اسقاط خودرو 
روند رو به رشــدی داشته اســت که این امر در کاهش 
آلودگی هوا، کاهش مصرف ســوخت، افزایش ایمنی و 

نوسازی ناوگان حمل و نقل نقش بسزایی دارد.
بحث نوســازی ناوگان حمل و نقل برای نخستین بار 
در قانون بودجه ســال ۱۳۸۶ مطرح شد بر این اساس 
خودروسازان مکلف شــدند تا از ابتدای سال ۱۳۸۸ به 
ازای تولید هر چهار خودرو با مصرف ســوخت بیش از 

هشت لیتر، یک خودرو اسقاط کنند.
اما ایــن قانون بــه علت نبــود تامین مالی به دســت 
فراموشی سپرده شــد و دوباره در ســال ۱۳۹۳ بحث 
واردات خودرو به شرط ارائه گواهی اسقاط مطرح شد 
که این امر نیز در روند رشــد اسقاط خودرو تاثیر چشم 

گیری داشت.
گزارشی از وضعیت اسقاط خودرو از سال های ۱۳۸۶ 
تا ســال ۱۴۰۲ از ســوی مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسامی منتشــر شده اســت که بر اساس آن 
در ســال ۱۳۸۶ تعداد ۸۹ هزار عدد گواهی اســقاط 

خودروهای فرســوده صادر شــد و این رقم 
در ســال ۱۳۸۷ با افزایش حدود ۲ برابری به 

۱۵۸ هزار دستگاه در سال رسیده است.
بررسی روند اســقاط خودرو نشان می دهد 
که این رقم در ســال ۱۳۸۸ بــه ۱۱۸ هزار 
دســتگاه و در ســال ۱۳۸۹ بــه ۲۵۷ هزار 
دستگاه در ســال رسید. از ســال ۱۳۹۰ تا 

۱۳۹۲ روند اســقاط خودرو نزولی بود بــه حدی که 
تعداد خــودرو های اســقاط به زیر ۱۰ هزار دســتگاه 
رسید و در ســال ۱۳۹۳ به یک باره اســقاط خودرو با 
افزایش ســهم واردات نزدیک به ۳۳۰ هــزار خودرو 
رسید.اسقاط خودرو از ســال ۱۳۹۴ تا ۱۳۹۸ با فراز و 
نشــیب هایی همراه بود که به زیر ۱۰ هزار دستگاه نیز 
رســید، یکی از دلایل کاهش تعداد اســقاط خودرو از 

سال ۱۳۹۷ به بعد به خاطر ممنوعیت واردات بود.
از سال ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۲ روند اسقاط خودرو در راستای 
اباغ قانون ســاماندهی صنعــت خودرو رونــد رو به 
رشدی داشته است به گونه ای که در سال ۱۴۰۲ به ۷۲ 
هزار دستگاه رسید.ســتاد نوسازی ناوگان حمل و نقل 

زیر مجموعه ســازمان گســترش و نوسازی 
صنایع ایران در راستای ســرعت بخشی به 
اجرای قانون ســاماندهی صنعت خودرو از 
حدود ۲ سال گذشــته فعالیت خود را شروع 
کرده کــه متولی در حوزه اســقاط خودرو و 
شــرایط آن است.نوســازی ناوگان وسایط 
نقلیه در کشــور اکنون به ۲ شکل جایگزینی 
خودرو فرسوده با خودرو نو و اسقاط خودرو فرسوده به 
ازای پرداخت وجه خودرو به متقاضیان انجام می شود.

مهران ســالاریه رئیس ستاد نوســازی ناوگان حمل و 
نقل در گفت و گوی اختصاصی بــا خبرنگار اقتصادی 
ایرنا با اشــاره به رشد ۲۵ درصدی اســقاط خودرو در 
چهار سال گذشته اظهار داشــت: مجموع چهار سال 
گذشــته اســقاط خودرو حدود ۵۷ هزار دستگاه بوده 
اســت که این امر در ســال ۱۴۰۲ به ۷۸ هزار دستگاه 

رسید.
وی ادامه داد: همچنیــن از ابتدای امســال تا ابتدای 
آذرماه تعداد اســقاط خودرو به ۲۳۷ هزار دســتگاه 
رسید که این رقم در مقایســه با مجموع سال گذشته 

رشد ۳۰۰ درصدی را به همراه داشته است.
رئیس ســتاد نوســازی ناوگان حمل و نقل با اشاره به 
اینکه در ســال ۱۳۹۳ بیشترین اســقاط خودروهای 
فرسوده را داشــتیم گفت: درصدد هســتیم تا با پیش 
بینی های صــورت گرفته و با همکاری شــرکت های 
خودرو ســاز در جایگزینی خودروهای فرســوده، این 

رکورد را بشکنیم.
سالاریه ادامه داد: اســقاط خودروهای فرسوده نه تنها 
موجب نوسازی ناوگان حمل و نقل می شود بلکه بدین 
ترتیب بیــش از ۲ میلیون لیتر در مصرف ســوخت و 
بیش از ۲ میلیارد دلار از محل صــادرات بالقوه صرفه 
جویی ســوخت و عدم پرداخت یارانه پنهان آن حاصل 

شده است.
بر اســاس آخرین آمارهای ارائه شــده اســت سوی 
فرشاد مقیمی معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل 
سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران )ایدرو( ۴۱ 
میلیون دســتگاه وسیله نقلیه کشــور در کشور وجود 
دارد کــه از این تعداد بیــش از ۲۲ میلیون دســتگاه 

فرسوده است.

و خودر

خریــدار  ســخنگو و نائب رئیــس دوم 
اتاق اصنــاف ایران با اشــاره بــه افزایش 
افسارگســیخته نرخ ارز و تبعات ناشی از آن 
گفت: متاســفانه افزایش بی رویــه نرخ ارز 
پیامدهــای جبران ناپذیری را بــر اقتصاد و 
صنعت کشــور بر جای می گذارد و فعالیت 
بازار و فعــالان صنفی را به شــدت مختل 

می کند.
به نقل از پایگاه اطاع رســانی اتاق اصناف 
ایــران، مهدی امیــدوار اظهار داشــت: در 
شــرایطی که یکی از وظایف بانک مرکزی 
حفــظ ارزش پول ملــی و کنتــرل نرخ ارز 
است، سکوت این نهاد مالی در برابر افزایش 
بی رویــه نــرخ ارز و بی برنامه گــی و اتخاذ 
تصمیمات لحظه ایی ضربات سنگینی را به 

اقتصاد کشور وارد می کند.
وی تأکید کــرد: افزایش نــرخ ارز موجب 
گــران شــدن کالاهــای وارداتــی )مواد 
اولیه، کالاهای واســطه ای و مصرفی( و در 
نتیجه رشــد قیمت نهایی کالاها و خدمات 
می شود؛ از ســوی دیگر با افزایش نرخ ارز، 
ارزش پول ملــی کاهش یافتــه و منجر به  

کاهش قدرت خرید مردم می شود.
به گفته وی بی ثباتی در بازارهای مالی یکی 
دیگر از تبعات نرخ ارز است و بی اعتمادی به 
سیاســت های اقتصادی را تشدید می کند. 
به عبارت دیگر با افزایــش نرخ ارز  بازارهای 
مالی دچار نوسانات شدید و سرمایه گذاران 
دچار سردرگمی می شــوند و به این ترتیب 

بسیاری از سرمایه گذاران دارایی های خود 
را از بازارهای رسمی خارج کرده و به سمت 
بازارهای غیرمولد )دلار، طا، رمزارز و …( 
می برند.امیدوار اضافه کرد: تردیدی نیست 
که با رشــد نرخ ارز، تولیدکننــدگان برای 
تأمین مواد اولیه و تجهیــزات با هزینه های 
بالاتری مواجه می شــوند؛ از طرفی برخی 
واحدهای تولیدی به دلیل افزایش هزینه ها 
و کاهش تقاضای مردم مجبور به تعطیلی یا 

تعدیل نیرو شــده و در نهایت رکود عمیقی 
در بخش تولید و صنعت حکمفرما می شود.

نائب رئیس دوم اتاق اصناف ایران ادامه داد: 
کاهش تولید داخلی وابســتگی کشــور به 
واردات را افزایش می دهد، که این امر خود 

به افزایش بیشتر نرخ ارز دامن می زند.
وی رشــد قاچــاق و اقتصــاد زیرزمینی را 
از دیگر پیامدهای رشــد نرخ ارز دانســت 
و گفت: تفــاوت زیاد نرخ ارز رســمی و بازار 

آزاد، انگیزه قاچاق کالاهای اساســی و ارز 
را افزایش می دهد؛ همچنیــن با بی ثباتی 
اقتصادی، فعالیت های اقتصادی غیرشفاف 
و ســوداگرانه )احتکار، دلالی، سفته بازی( 

بیشتر می شود.
امیدوار در ادامه با اشــاره به افزایش خروج 
سرمایه و فرار نخبگان از کشــور ادامه داد: 
بی اعتمادی نســبت به آینــده اقتصادی، 
سرمایه گذاران را به خروج سرمایه از کشور 

ترغیب می کند؛ به عبارت دیگر بســیاری 
از افراد متخصص و کارآفریــن برای حفظ 
ارزش دارایی های خود یا یافتن فرصت های 
بهتر، کشــور را ترک می کنند که این اتفاق 

حقیقتا غیرقابل جبران است.

ارز کنترل نشود در آینده ایی نه 
چندان  دور اقتصاد دچار یک چرخه 

معیوب می شود
وی افزود: با افزایش نرخ ارز، فشار مضاعفی 
نیز  بر بودجه دولت تحمیل می شــود و در 
نتیجه دولت برای تأمیــن هزینه های خود 
ممکن اســت مجبور به چاپ پول شــود، 
که این خود باعث افزایش تورم می شــود، 
هزینه هــای یارانــه ای و حمایتــی دولت 
افزایش می یابد، این در حالی است که منابع 
درآمدی آن به دلیل رکود اقتصادی کاهش 

می یابد.
نائب رئیس دوم اتاق اصناف ایران در پایان 
با ابراز نگرانی از رشــد افسارگسیخته نرخ 
ارز تأکید کــرد: در صورتی که دولت و بانک 
مرکزی نتوانند نــرخ ارز را کنترل کنند در 
آینده ایی نه چنــدان  دور اقتصاد دچار یک 
چرخه معیوب می شــود که در آن افزایش 
نرخ ارز، تــورم، رکود، بیــکاری و بی ثباتی 
اقتصــادی را تشــدید می کنــد و حل این 
مشکات نیازمند سیاســت های اقتصادی 
منسجم و تصمیمات به موقع بانک مرکزی 

است.

خریــدار  دولــت دونالــد ترامــپ در 
جدیدترین اقــدام خــود در زمینه تجارت 
جهانی، تعرفه هــا بــر واردات آلومینیوم و 
فولاد را بــه طور چشــمگیری افزایش داد. 
بر اســاس گزارش رویترز، این تعرفه که به 
۲۵٪ برای هر دو فلز رسید، در روز دوشنبه 
۱۰ فوریه ۲۰۲۵ اعام شــد و شامل حذف 
معافیت های کشوری و معافیت های خاص 
است که قباً برای برخی کشور ها و کالا ها در 
نظر گرفته شــده بود. به گفته ترامپ، هدف 
از این اقدام کمک بــه صنایع داخلی ایالات 
متحده است که در حال مبارزه با بحران های 
اقتصادی و رقابت جهانی هســتند. اما این 
حرکت ترامپ به طور همزمان باعث ایجاد 
نگرانی های قابل توجه در میان تحلیلگران 
و اقتصاددانان شده اســت که به خطرات و 

تبعات گسترده آن اشاره می کنند.
بــر اســاس گــزارش رویتــرز، ترامــپ 
اعامیه هایی را امضا کــرد که تعرفه ایالات 
متحده بر آلومینیــوم را از نــرخ قبلی ۱۰ 
درصد به ۲۵ درصد افزایش داد و استثنا های 
کشوری و توافقات سهمیه ای را حذف کرد، 
همچنین صد هــا هزار معافیــت تعرفه ای 
خاص برای محصــولات این دو فلــز را لغو 
کرد. یک مقام کاخ سفید تأیید کرد که این 

تدابیر از ۴ مارس اجرایی خواهند شد.
رئیس جمهور ایالات متحده اعام کرده که 
این تعرفه ها بدون استثنا و معافیت اجرایی 
خواهد شد و شامل تمامی کشور ها می شود. 
ترامپ امیدوار اســت که این سیاســت به 
احیــای صنایــع آمریــکا کمک کــرده و 

اشتغالزایی را در این بخش ها افزایش دهد.
 اگرچه این اقدام از ســوی ترامپ به عنوان 
یــک گام در راســتای حمایــت از صنایع 
آمریکایی مطرح شده است، اما تحلیلگران 
اقتصادی و تجاری به شدت به تبعات منفی 
آن اشــاره دارند. بســیاری از آنها معتقدند 
که ایــن سیاســت می تواند به ســرعت به 
یک جنگ تجــاری تمام عیار منجر شــود. 
تحلیلگران هشــدار می دهنــد که افزایش 

تعرفه ها می تواند به روابــط تجاری ایالات 
متحده با دیگر کشــور های بزرگ صنعتی 
آســیب بزنــد و حتی منجــر بــه اعمال 

تعرفه های تافی جویانه شود.
در میان واکنش های جهانی، کارشناســان 
بر این باورند که این سیاســت احتمالاً باعث 
افزایــش هزینه ها بــرای مصرف کنندگان 
آمریکایــی خواهــد شــد. محصــولات 
آلومینیومــی و فولادی که وارد می شــوند، 
برای تولید بســیاری از کالا هــای صنعتی، 
خودروها، تجهیــزات ســاختمانی و دیگر 
صنایع ضروری هستند. با افزایش تعرفه ها، 
تولیدکنندگان داخلی مجبــور به پرداخت 
هزینه های بالاتر خواهند شد که احتمالاً به 
قیمت های بالاتر در بازار منتهی می شــود.

یکی دیگر از نگرانی های تحلیلگران این است 
که این اقدام ترامپ ممکن است به بی ثباتی 
در بازار های جهانی منجر شــود. بسیاری از 
کشــورها، به ویژه در اتحادیــه اروپا و چین، 
پیش بینی می کنند کــه این تعرفه ها ممکن 
است به اقدام های تافی جویانه گسترده تری 
منجر شــود که به اختــال در زنجیره های 
تأمین جهانی و افزایــش تنش های تجاری 

بین کشور ها خواهد انجامید.

 موافقان رشد تعرفه ها چه می گویند؟
اقتصاددانان و تحلیلگران تجاری در واکنش 
به اقدام ترامپ نظرات متفاوتی دارند. برخی 
معتقدند که این سیاست می تواند به تقویت 
صنایع داخلی آمریکا و کاهش وابســتگی 
به واردات کمــک کند. به گفتــه برخی از 
کارشناســان، این تعرفه ها می تواند موجب 
ارتقای تولیــد داخلی در صنعــت فولاد و 
آلومینیوم شود و این بخش ها را از مشکات 
رقابتی با کشــور هایی ماننــد چین و هند 
که تولیدات خود را بــا هزینه های پایین تر 

عرضه می کنند، محافظت کند.
برخی از حامیان این تصمیم بر این باورند که 
وابستگی زیاد به واردات فولاد و آلومینیوم 
برای آمریکا خطرناک اســت و کشــور باید 

برای تأمین نیاز های خــود از منابع داخلی 
تقویت شــود. افزایش تعرفه هــا می تواند 
به تولیدکننــدگان داخلی انگیــزه دهد تا 
ظرفیت های خود را افزایش دهند و آمریکا 

را از واردات بی رویه فلزات بی نیاز سازد.
موافقان می گویند این سیاســت به دولت و 
صنایع کمک می کند تا بتوانند زیرساخت ها 
و بخش هــای تولیــدی داخلــی را تقویت 
کنند. برخــی از این سیاســت ها می توانند 
به نفع بخش های مختلف اقتصادی باشــند 
که از فــولاد و آلومینیــوم در تولیدات خود 
استفاده می کنند.گروهی دیگر از موافقان، 
تعرفه هــا را ابزاری بــرای تــوازن تجاری 
می دانند کــه می تواند به برقــراری تعادل 
در روابــط تجاری جهانی کمــک کند. آنها 
معتقدند کــه کشــور های صادرکننده به 
ایالات متحده باید در قبال تجارت با آمریکا 
ســهم عادلانه ای در نظر بگیرند و تعرفه ها 
به عنوان ابــزاری برای بهبود شــرایط این 

تجارت عمل می کنند.
به نظر می رسد کشور های دیگر به این اقدام 
ترامپ نیز واکنش نشان داده و تعرفه هایی 
را علیه صادرات آمریکایــی وضع خواهند 
کرد. ایــن موضوع می توانــد روابط تجاری 
بین المللی ایالات متحــده را تضعیف کرده 

و به بحران های تجاری جهانی دامن بزند.
در این رابطه رویترز نوشــته اســت: طبق 
داده های موسســه آهن و فــولاد آمریکا، 
واردات فــولاد حدود ۲۳ درصــد از مصرف 
فولاد آمریکا را در سال ۲۰۲۳ تشکیل داده 
است، که کانادا، برزیل و مکزیک بزرگترین 
تأمین کننــدگان آن هســتند. کانــادا که 
منابع فراوان انرژی آبی بــه تولید فلزات آن 
کمک می کند، حــدود ۸۰ درصد از واردات 
آلومینیوم اولیه آمریکا در ســال ۲۰۲۴ را 
به خود اختصــاص داد. جاســتین ترودو، 
نخست وزیر کانادا، روز سه شنبه تعرفه ها را 

غیرقابل قبول خواند.
ترودو در حاشــیه اجاس هوش مصنوعی 
پاریس گفــت که کانادا به دنبال برجســته 

کردن تأثیــرات منفی تعرفه هــای ایالات 
متحده خواهد بود و در صورت لزوم، پاســخ 
آن کشور قاطع و روشن خواهد بود. او گفت: 
کانادایی هــا در صورت نیاز به طــور قوی و 

محکم ایستادگی خواهند کرد. 
ترامپ همچنین اســتاندارد جدیدی برای 
آمریکای شــمالی اعمال خواهــد کرد که 
واردات فــولاد باید در ایــن منطقه ذوب و 
ریخته گری شــود و آلومینیوم باید ذوب و 
قالب گیری شــود تــا واردات فلزات چینی 
و روســی با پردازش حداقلی کــه از دیگر 

تعرفه ها دور می زنند، کاهش یابد. 

 دیگر رسانه های خارجی
 چه می گویند؟

وبگاه خبــری بیزنس اینســایدر )آمریکا( 
Business Insider کــه در خصــوص 
تجارت و اخبار فنــاوری فعالیت می کند در 
این زمینه نوشته اســت: ترامپ قصد دارد 
تعرفه های جدیدی برای فولاد و آلومینیوم 
وضع کند، کــه می تواند تأثیــرات زیادی 
بر کشــور هایی که به آمریــکا فلزات صادر 
می کنند، داشــته باشد. کشــور های اصلی 
تأمین کننده واردات فلزات به ایالات متحده 
شامل چین، کانادا، برزیل و مکزیک هستند. 
این تصمیم می تواند به روابط تجاری آسیب 

بزند و باعث تغییر در بازار های جهانی شود.
نشریه بریتانیایی د ســان The Sun هم به 
نگرانی ها دربــاره تأثیرات منفــی افزایش 
تعرفه ها بر رشد اقتصادی اشاره کرده است. 
در حالی که اتحادیه اروپا و دیگر کشــور ها 
نسبت به این سیاست ترامپ واکنش نشان 
داده اند، ایرلند ممکن است از این تغییرات 
آسیب ببیند. نگرانی های اصلی بر سر ایجاد 
جنگ تجاری جدید با اتحادیه اروپا و آسیب 

به تجارت جهانی است.
نشــریه تایم TIME نیز به تحلیل تأثیرات 
ایــن اقــدام ترامپ بــر بازار هــای جهانی 
پرداخت. در گزارش این نشریه آمده است: 
این تعرفه ها ممکن اســت بــه نفع صنایع 
آمریکایی باشــد، اما هزینه هــای تولید را 
افزایــش داده و در نتیجــه قیمت ها برای 
مصرف کننــدگان داخلــی را بــالا خواهد 
برد. همچنیــن، ایــن تصمیــم می تواند 
موجب واکنش های تافی جویانه از ســوی 
کشور های دیگر شــود که باعث گسترش 

تنش های تجاری جهانی خواهد شد.
در حال حاضر رسانه ها و تحلیلگران نگرانند 
که این تصمیــم ترامپ نه تنهــا به جنگ 
تجــاری جهانی دامــن بزند بلکه بر رشــد 
اقتصادی ایالات متحــده و روابط تجاری با 

کشور های دیگر تأثیر منفی بگذارد.

و در ۵ سال گذشته و به رشد اسقاط خودر وند ر ر
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هر گرم طای ۱۸ عیارروز سه شــنبه ۲۳ بهمن ۱۴۰۳، با کاهش ۲۱۴ 
هزار تومانی با قیمــت ۶ میلیون و ۴۰۵ هزار تومان معامله می شــود و 

قیمت سکه امامی به ۷۹ میلیون و ۶۶۵ هزار تومان رسیده است.
 در بازار طای تهران روز )ســه شــنبه ۲۳ بهمن ۱۴۰۳( تا لحظه درج 
این خبر قیمت هر قطعه سکه طرح جدید با افزایش یک میلیون و ۱۷۰ 
هزار تومانی نســبت به دیروز به قیمت ۷۹ میلیــون و ۶۶۵ هزار تومان 
معامله می شــود و این در حالی اســت روز کاری گذشــته سکه امامی 
)طرح جدید(، معاماتی با قیمت ۷۳ میلیــون و ۸۴۰ هزار تومان را نیز 
تجربه کرده بود و قیمت سکه امامی طی سه هفته گذشته تا امروز از ۵۶ 

به بالای ۷۹ میلیون تومان افزایش یافته است.
از طرف دیگر هر گرم طای ۱۸ عیار نیز ۶ میلیــون و ۳۸۴ هزار تومان 

قیمت خورده است.

و به منفی است فعالیت بورس متعادل ر
بازار ســرمایه کار خود را با رشــد ۳۹۱۴ واحد آغاز کرد و براین اساس 

شاخص کل به عدد ۲,۸۲۵,۵۸۰ واحد رسید.
بازار ســرمایه کار خود را با رشــد ۳۹۱۴ واحد آغاز کرد و براین اساس 
شــاخص کل به عدد ۲,۸۲۵,۵۸۰ واحد رســید.همچنین شــاخص 
هم وزن نیز با کاهــش ۲۷۳۸ واحد به عدد ۸۷۰,۰۰۵ واحد رســید.از 
نمادهای مؤثر در بازار می توان به نمادهای شــپنا، فملی، نوری، فارس 
اشاره کرد که نماد شپنا با رشد ۱۵۲۴ واحد بیشــترین تأثیر را در بازا ر 
سرمایه تا این لحظه داشته است.شــدت گرفتن ریسک های اقتصادی 
و سیاســی، بازار ســهام امروز را نیز تحت تأثیر قرار خواهد داد. پیش تر، 
بورس تهران به مذاکرات ایران و آمریکا امید داشــت، اما تحولات اخیر و 
موضع گیری های جدید دونالد ترامپ، فضای بازار را متشنج کرده است. 
واکنش قاطع ایران به این تحولات، باعث شده سرمایه گذاران نسبت به 
آینده بورس محتاط تر عمل کنند.همزمان بــا افزایش تنش ها، تمایل 
معامله گران به سرمایه گذاری در بازارهای امن تر مانند دلار و طا بیشتر 
شده است. بررســی ها نشــان می دهد که در زمان افزایش نااطمینانی، 
سرمایه گذاران تمایل دارند نقدینگی خود را از بازارهای پرریسک خارج 
کرده و به دارایی های باثبات تری منتقل کنند. در نتیجه، بازار ســهام با 
فشار فروش مواجه شده و برخی از ســهامداران در حال خروج از بورس 
هستند.کارشناســان بازار ســرمایه معتقدند که امــروز، بورس تهران 
شــاهد روندی متعادل رو به منفی خواهد بود. در این شرایط، نمادهای 
شاخص ساز و دلاری به دلیل وابســتگی به نرخ ارز، همچنان در کانون 

توجه قرار دارند و حجم معامات آن ها قابل توجه خواهد بود.

یکی دیگر از عوامل مؤثر بر بازار ســهام، رشــد مداوم قیمت طا و سکه 
اســت. در صورتی که افزایش قیمت ها در این بازار ادامه داشــته باشد، 
خروج سرمایه از بورس به سمت طا و صندوق های سرمایه گذاری طا 
تشدید خواهد شد. برخی تحلیلگران بر این باورند که اگر این روند ادامه 
یابد، بازار ســهام در روزهای آینده نیز با فشــار فروش بیشتری مواجه 

خواهد شد.
به طور کلی، با توجه به افزایش سطح ریسک و فضای نااطمینانی حاکم 
بر اقتصاد، ســرمایه گذاران برای ورود به بازار ســهام همچنان محتاط 
خواهند بود و رفتار هیجانی معامله گران می تواند بر نوســانات شاخص 

بورس تأثیر بسزایی داشته باشد.

خ  وش یک میلیون قطعه سکه به نر پیش فر
دولتی

با تمهیدات بانک مرکزی در راســتای اطمینان بخشــی به جامعه در 
جهت مدیریت نوســانات در بازار طا از هفته آینــده پیش فروش یک 

میلیون قطعه سکه طای بهار آزادی در تمام قطعات آغاز می شود.
 به نقــل از بانک مرکزی با تمهیــدات این بانک در راســتای اطمینان 
بخشــی به جامعه در جهت مدیریت نوسانات در بازار طا از هفته آینده 
پیش فروش یک میلیون قطعه سکه طای بهار آزادی در تمام قطعات 
آغاز می شــود.بانک مرکزی قرار اســت در این طرح قطعات ربع، نیم و 
تمام ســکه بهار آزادی را به متقاضیان عرضه کنــد و قطعات مزبور نیز 

در تاریخ های سررسید به صورت فیزیکی تحویل متقاضیان می شود.
»شیوه نامه پیش فروش یک میلیون قطعه ســکه بهار آزادی« متعاقباً 

منتشر خواهد شد.

چند درصد از معاملات بورسی آنلاین است؟
طبق اعام ســازمان بورس، در دی ماه امسال، معامات برخط با ۶۶.۷ 
درصد بیشترین سهم را از معامات بازار سرمایه به خوداختصاص داده 
است.معامات بر خط در دی ماه امســال، ۶۶.۷ درصد بوده و معامات 
غیر برخط هم ۳۳.۳ درصد بوده اســت.این درحالی است که معامات 

برخط در آذر ۶۸.۶ درصد و غیر برخط ۳۱.۴ درصد بوده است.
هم چنین، مجموع معامات برخط و غیر برخط، از ۳۴۸ میلیارد ســهم 
در دی ماه پارسال به ۷۹۸ میلیارد ســهم در دی امسال افزایش یافته 
اســت.افزون براین، روند معامات برخط و غیر برخط نشان می دهد در 
این بازه زمانی معامات برخط نیز رشد داشته داشته است؛ به طوری که 
این معامات از ۲۳۴ میلیارد ســهم در دی ماه پارسال به ۵۳۳ میلیارد 
سهم در دی امسال رسیده است.معامات غیر برخط نیز همین روند را 
داشته و دراین بازه زمانی از ۱۲۴ میلیارد ســهم به ۲۶۶ میلیارد سهم 

افزایش داشته است.

ویترین

رئیس کمیســیون تخصصی طا، جواهــر و نقره اتاق 
اصناف ایران بیان کرد: ریزش قیمت طا بســتگی به 
سیاســت های بانک مرکزی دارد کــه دخالت و ورود 
خوبی داشته باشد یا نه؛ اگر بازارساز ورود کند می تواند 

بازار را کنترل کند. 
کیومرث امیریان، رئیس کمیســیون تخصصی طا، 
جواهر و نقره اتاق اصناف ایران بیــان کرد: افزایش 
قیمت جهانی طا و همچنین سیاســت های داخلی 
و خارجی باعث افزایــش قیمت طــا در بازارهای 

داخلی شده اســت. انس جهانی طا حدود 
۸۰ دلار افزایش قیمت داشــته و در داخل 
کشور هم نرخ ارز رشد داشــته و به همین 
دلایل، قیمت طــا و ســکه افزایش پیدا 

کرده است.
امیریان افزود: هر چقدر وضعیت سیاســی 
آرام تر شــود، بازار طا هم آرام تر می شــود 

و الان وضعیت بازار هیجانی اســت، به ایــن معنا که با 
انتشار یک خبر مردم به یکدفعه طا می خرند و یا ریال 

خود را به سکه و سایر موارد تبدیل می کنند. 
وی ادامه داد: این وضعیت باید کنترل شود، 
در برخی موارد بســیاری از افــراد در چنین 
بازارهایی متضرر می شــوند و پیشنهاد ما به 
مردم این اســت که از بازارهایی که هیجانی 
هستند، دور باشند تا دچار ضررهای سنگین 

که جبران ناپذیر است، نشوند. 
 رئیس کمیســیون تخصصی طا، جواهر و نقره اتاق 
اصناف ایــران درخصــوص پیش بینی هــا در مورد 

طای هشت میلیونی نیز گفت: این موضوع بستگی 
بــه موضوعات سیاســی، تحریم ها، نــرخ ارز و انس 
جهانی طــا دارد، اگر انس جهانی طــا به بالای ۳ 
هزار دلار برسد، ممکن اســت این موضوع هم اتفاق 

بیفتد. 
امیریان درخصــوص احتمال ریزش طــا نیز گفت: 
ریزش قیمــت طا بســتگی به سیاســت های بانک 
مرکزی دارد که دخالت و ورود خوبی داشــته باشد یا 

نه؛ اگر بازارساز ورود کند می تواند بازار را کنترل کند.

طلا

 فرشــته رضایی  بــا افزایش نــرخ ارز 
کارشناســان حــوزه بــازار نقــد و نظرات 
مختلفــی به این موضــوع دارنــد. کامبیز 
افســری کارشــناس بازار ارز در این رابطه 
معتقد اســت: از هفته اول اسفند با کاهش 
نرخ ارز مواجه خواهیم بود، اما این به معنی 

ثبات دائمی آن نیست.
 کامبیز افسری کارشــناس بازار ارز گفت: 
متاسفانه شرایط اخیر رشــد نرخ ارز که به 
وجود آمده اســت، شــرایط غیرمترقبه و 
پیش بینی نشــده ای نبوده اســت. در واقع 
پیش بینی می شد که در ماه های آخر سال 

جهش ارزی داشته باشیم. 
وقتی دولت ها در طــول زمان بــازار ارز را 
ســرکوب می کنند یــا با هر راهــی جلوی 
واقعی شــدن قیمت ارز را می گیرند در واقع 
این تا یک جایــی جواب می دهــد، اما این 
فنر یک جایی در می رود و به ســمت قیمت 

واقعی حرکت می کند.
وی افزود: این شــرایط غیر قابل پیش بینی 
نبود؛ با توجه به حجم نقدینگی که در کشور 
وجود دارد، افزایش نرخ دلار طبیعی بود اما 
اتفاقاتی هم افتاد که ســرعت ایــن روند را 
بیشــتر کرد. اتفاقاتی مثل انتخابات آمریکا 
که ترامپ رییس جمهور شد و سیاستی که 
او برای کشــور ما رقم خواهد زد به هر حال 
سرعت تغییر قیمت ارز را در ایران زیاد کرد.

وی در مورد پیش بینی خود از بازار ارز بیان 
کرد: من فکر می کنم روند افزایش قیمت ها 

تا حداقل یکــه هفته مانده به مــاه مبارک 
رمضان ادامه داشــته باشــد و از هفته اول 
اســفند، نه چندان خیلی زیاد، اما مقداری 

کاهش قیمت را خواهیم داشت.
این کارشناس بازار ارز ادامه داد: مهمترین 
وظیفه دولت و حاکمیت و وزیــر اقتصاد و 
رئیس بانک مرکزی اولا شفاف سازی و دوماً 
چابک سازی است. وقتی ما در شرایط فشار 
اقتصادی قرار داریم باید حجم فعالیت های 

دولت را متناســب با بودجه در نظر بگیرند. 
بــرای اینکــه در خیلــی از مــوارد ردیف 
بودجه هایی به بودجه اصلی وارد شــده که 

هیچ ضرورتی نداشت.
 باید جلوی این ها گرفته شود. در واقع دولت 
باید کوچک شود و در هزینه ها صرفه جویی 
کنــد. اینگونــه می تواند مقــداری تورم را 
کاهش دهــد. همچنین اگــر مدیریتی بر 
سپرده های بانکی انجام ندهند که برخی با 

دریافت وام های کان بانکی وارد بازار ارز و 
سکه شوند و ســپرده ها را به بانک ها عودت 
ندهند، این ها خودش بی انضباطی مالی به 
وجود می آورد و باعث رشــد قیمت و تورم 

می شود.
افســری ادامــه داد: به نظرم ایران کشــور 
ضعیفی نیست و در شرایط فعلی می توانیم 
خیلــی از این بحران های شــدیدتر را هم با 
مدیریت خوب حل کنیم. به شرط اینکه اول 

نظم اقتصادی وجود داشــته باشد و جلوی 
سوراخ های فســاد را در این سد اقتصادی 
بگیریم. اگر عزم جدی در مســئولین وجود 
داشــته باشــد و مردم را امین خودشــان 
بدانند، مســلما ما اینقدر نیروی متخصص 
و جوان خوب داریم کــه راه حل های خوبی 
برای خروج کشور از بن بست های اقتصادی 

بدهند.
وی اضافه کــرد: نیمی از جمعیت کشــور 
تحصیل کرده و جوان و نخبه هســتند و به 
نظرم اگر این ها را وارد سیســتم مدیریتی 
کنیــم، نتیجه بســیار بهتــری از مدیران 
بازنشســته و امتحان پــس داده که هنوز 
می خواهند با روش قبلی سیستم اقتصادی 

را بچرخانند، می گیریم. 
افسری تاکید کرد: هیچ دولت و حاکمیتی 
دوســت ندارد که ارزش پول ملی اش افت 
کند. اینکه برخی عنــوان می کنند دولت به 
دنبال کســری بودجه خودش است این ها 
حرف هــای بی اســاس و بــدون عقانیت 
است و دولت به دنبال این نیست. دولت اگر 
پول نیاز داشته باشــد می تواند در کمترین 
زمان هــزاران میلیارد تومــان در ماه پول 
بدون پشتوانه خلق کند. واقعیت این است 
که دولت هم دستش بســته است و  هم در 
شرایط بدی است. ولی باز هم تاکید می کنم 
اگر نیرو های جوان تر و متخصص در سیستم 
اقتصادی و مدیریتی کشــور استفاده شود 

راحت تر این بحران ها حل می شود.

مردم از بازار هیجانی طلا دور باشند تا متضرر نشوند

بورس کالا و احتمال انحراف از مأموریت اصلی
اخیرا مدیرعامل بورس کالا از ۷۰۰هزار خریدار صنــدوق طا یاد کرده که از 
این طریق ارزش دارایی خود را حفظ کرده اند.به نظرمیرســد هدف اصلی راه 

اندازی بورس کالا تسهیل تولیدو حذف واسطه گری است.
به گزارش تســنیم، در شــرایطی که اقتصــاد ایران با چالش هــای متعددی 
مانند تورم بالا، نوســانات ارزی و مشکات ســاختاری در بخش تولید مواجه 
اســت، انتظار می رود نهادهایی مانند بورس کالا به عنــوان یکی از ارکان مهم 
اقتصادی، نقش خــود را در رفع موانع تولید و حمایــت از بخش واقعی اقتصاد 

ایفا کنند. 
اما اظهارات و عملکــرد اخیر جواد جهرمــی، مدیرعامل بورس کالا، نشــان 
می دهد که این نهاد به جــای تمرکز بر مأموریت اصلی خود، به ســمت ایجاد 

سازوکارهایی برای حفظ دارایی و تقویت سفته بازی حرکت کرده است.

انحراف از مأموریت اصلی
وظیفه اصلی بورس کالا، تسهیل فرآیند تأمین مواد اولیه و نهاده های تولیدی 
برای صنایع، کاهش هزینه های مبادله و ایجاد شفافیت در قیمت گذاری است. 
این نهاد باید به عنوان پلی بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان عمل کند تا 

موانع تولید را کاهش دهد و به رشد بخش واقعی اقتصاد کمک کند.

تقویت سفته بازی به جای حمایت از تولید
اظهارات اخیــر مدیرعامل بــورس کالا درباره )قدردانی از( ســرمایه گذاری 
۷۰۰هزار نفر در صندوق های طــا که به این واســطه ارزش دارایی خود را از 
تورم حفظ کــرده اند، نشــان دهنده احتمال تغییر جهت این نهاد به ســمت 

فعالیت های مالی و سفته بازی است. 
در حالی کــه این صندوق هــا ممکن اســت درکوتاه مدت بــه حفظ ارزش 
دارایی هــای بخــش کوچکی از مــردم ایران کمــک کنند، امــا هیچ نقش 
مســتقیمی در رفع موانع تولید یا حمایت از صنایع ندارند. این رویکرد نه تنها 
به حل مشکات ساختاری اقتصاد کمک نمی کند، بلکه ممکن است با جذب 
سرمایه ها به ســمت فعالیت های غیرمولد، به تشــدید رکود در بخش تولید 

دامن بزند.

عدم شفافیت و پاسخگویی
یکی دیگر از انتقادات جــدی به مدیریت فعلی بورس کالا، عدم شــفافیت در 
عملکرد و ارائه اطاعات دقیق به ذینفعان اســت. در حالی که مدیرعامل این 
نهاد از افزایش تعداد ســرمایه گذاران در صندوق های طا سخن می گوید، اما 
اطاعاتی درباره تأثیر این صندوق ها بر بخش واقعی تولید ارائه نمی شود. این 
عدم شــفافیت می تواند اعتماد تولیدکنندگان و سیاســت گذاران ارشد را به 

سازوکارهای مبتنی بر بورس را کاهش دهد.

نیاز به بازنگری در سیاست ها
به نظر می رســد بورس کالا نیازمند بازنگری در سیاست ها و اولویت های خود 

است.
 این نهاد باید به جای تمرکــز بر ابزارهای مالی و جذب ســرمایه های خرد، به 
سمت حمایت از بخش تولید و رفع موانع پیش روی صنایع حرکت کند.ایجاد 
شفافیت در قیمت گذاری، تسهیل دسترسی به مواد اولیه و کاهش هزینه های 

مبادله باید در کانون توجه مدیریت بورس کالا قرار گیرد.
اظهارات و عملکرد اخیر در مورد صندوقهای طا نشان می دهد که  نهادهایی 
مثل بورس کالا احتمالا از مأموریت اصلی خود فاصله گرفته  است. در شرایطی 
که اقتصاد ایران نیازمند حمایت از بخش واقعی تولید و رفع موانع ســاختاری 

است، این رویکرد نمی تواند پاسخگوی نیازهای واقعی اقتصاد باشد.
 انتظار مــی رود مدیریــت بورس کالا بــا بازنگــری در این بخــش خاص از 
سیاست های خود، بار دیگر به مســیر اصلی خود بازگردد و نقش فعال تری در 
حمایت از تولید و رشــد اقتصادی ایفا کند. با این وصف وزیر اقتصاد به عنوان 
رئیس شــورای عالی بورس در خصــوص هذف گذاریهای صــورت گرفته در 

بورس کالا بایستی شفاف سازی نماید.

آگهی فقدان سند مالکیت 
شناسه آگهی: 1871288

ششدانگ یک دستگاه آپارتمان تحت پلاک 134۵ فرعی از 4۹4 اصلی واقع در بخش 
یک تبریز در صفحه 100 دفتر 2۶۵ بنام مجید پورعبداللهی ثبت و سند به شماره 
برابر سند 30۹2۷ مورخ  الواسطه  چاپی 4۷4۹۹2 صادر گردیده است. سپس مع 

13۹0/0۶/1۵ دفترخانه 11۸ تبریز به حسین محمدیاری انتقال یافته است. 
حال وکیل مالک برابر وکالتنامه 321۷۸ مورخ 1403/0۶/0۸ دفترخانه 21۸ تبریز 
مورخ   1403۶2۶۵10۹0000231 درخواست  شرح  به  محلی  استشهاد  ارائه  با 
1403/0۶/2۹ دفترخانه 21۸ تبریز مدعی فقدان سند مالکیت مزبور بعلت جابجایی 
شده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده است مراتب در اجرای تبصره یک 
ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود هر کس ادعائی نسبت به 
وجود ورقه مالکیت یا انجام هر گونه معامله را نزد خود دارد میتواند اعتراض خود را 
کتباً به مدت ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت تبریز تسلیم نماید بدیهی است 
پس از انقضای مدت قانونی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی اقدام خواهد شد و به 

اعتراضات وارده در خارج از مدت ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
تاریخ انتشار: 1403/11/24

 علی علی پور 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه مرکزی تبریز از طرف یاشار خوان

آگهی فقدان سند مالکیت 
شناسه آگهی: 1882481 م الف: 1107

آقای مریم خواجه زاده با تسلیم دو برگ فرم استشهادیه گواهی شده شماره 2423۷ 
مورخ 1403/10/1۷ دفتر اسناد رسمی شماره ۶ بروجرد به میزان مالکیت ششدانگ 
پلاک 3۸ اصلی 3۵40 واقع در بخش دو بروجرد ذیل 14032032۵004002۷۸1 
سند ۵40۶03 و ۵2 سهم مشاع از ۹۶ سهم ششدانگ ششدانگ پلاک 3۹ فرعی 
از 3۵40 ذیل دفتر الکترونیکی 14032032۵004003۹۸1 سند ۵4۵030 بنام 
مشارالیها ثبت و سند مالکیست صادر و تسلیم گردیده است و بعلت جابجائی مفقود 
شده است لذا باستناد تبصره یک الحاقی بماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب 
جهت اطلاع عموم یک نوبت آگهی میشود اگر شخصی به نحوی از انحاء مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود میباشد میتواند اعتراض خود را کتبا پس از نشر آگهی 
بمدت ده روز به این اداره تسلیم نماید در غیر اینصورت پس از انقضاء مدت قانونی 

و اعلام گواهی سند مالکیت المثنی بنام مالک صادر خواهد شد. 
آدرس ملک: بروجرد سید مصطفی روبروی درمانگاه فرهنگیان کوچه کامیاب پلاک 
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محمد آجرلو 
معاون مدیرکل سرپرست ثبت اسناد و املاک بروجرد

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1882463 م الف: 1104

 آقای غلامعباس بید کلمه به وکالت از محمدرضا عابدی و علیرضا بید کلمه با 
تسلیم دو برگ فرم استشهادیه گواهی شده شماره 2۵4۵۹ و 2۵4۵۹ مورخ 
1403/11/1۶ دفتر اسناد رسمی شماره 12 بروجرد مدعی میباشد ششدانگ 
پلاک 1۹۹۸ فرعنی از 402۹ اصلی واقع در بخش 2 بروجرد ذیل ثبت ۷۸۵۸۷ 
صفحه 3۶۹ دفتر 304 شماره چاپی 00۵۶۵3 و سه دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک ۵0۶ فرعی از 4330 اصلی واقع در بخش دو بروجرد بنام غلامعباس یک 
و نیم دانگ ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم گردیده است مفقود گردیده است 
لذا باستناد تبصره یک الحاقی بماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب جهت اطلاع 
عموم یک نوبت آگهی میشود و علیرضا بید کلمه هر کدام نسبت به یک و اگر 
شخصی به نحوی از انحاء مدعی وجود سند مالکیت نزد خود میباشد میتواند 
اعتراض خود را کتبا پس از نشر آگهی بمدت ده روز به این اداره تسلیم نماید در 

غیر اینصورت پس از انقضاء مدت قانونی و اعلام گواهی سند مالکیت 
المثنی بنام مالک صادر خواهد شد. آدرس ملک : بروجرد فاز ۸ اندیشه

تاریخ انتشار: 1403/11/24
محمد آجرلو 
معاون مدیرکل سرپرست ثبت اسناد و املاک بروجرد

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
شناسه آگهی: 1663442

تحدید حدود ششدانگ دو قطعه زمین مزروعی پلاکهای ۸۵1 و ۸۵2 فرعی از 43 - 
اصلی بخش 10 منطقه 2 سنندج که در تصرف آقایان فرشید و محمد روشنیان قرار 
دارد بموجب آرای شماره 1403۶033211۸002۹۹3 و 3041 - مورخ 1403/۷/22 
و 1403/۷/23 هیات اول دوم محترم حل اختلاف مستقر در ثبت شهرستان سنندج 
مستند به مواد 14 و 1۵ قانون ثبت در مورخ 1403/12/1۵ راس ساعت ۹ صبح بعمل 
خواهد آمد لذا بدین وسیله از مجاورین و صاحبان حقوق دعوت میشود که در ساعت 
تعیین شده فوق در محل حاضر و در صورتیکه اعتراض به حدود و یا حقوق ارتفاقی 
داشته باشند از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود لغایت سی روز اعتراض خود 
را کتبا و مستقیما باین اداره تسلیم نمایند ضمنا متذکر میگردد که مطابق ماده ۸۶ 
آئین نامه اصلاحی قانون ثبت معترض ظرف یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض باین اداره 
میبایست با مراجعه به مرجع ذیصلاح قضائی نسبت به تقدیم داد خواست اقدام و گواهی 
را باین اداره تقدیم نماید در غیر این صورت متقاضی ثبت یا نماینده قانونی وی به دادگاه 
مربوطه مراجعه و گواهی عدم تقدیم دادخواست دریافت و به این اداره تسلیم نماید 

اداره ثبت بدونه توجه به اعتراض عملیات ثبتی را با رعایت مقررات ادامه خواهد داد . 
تاریخ انتشار 1403/11/24  م الف: ۵۵۷0

احمدیان، رئیس ثبت اسناد منطقه 2 سنندج از طرف طالب یوسفی، معاون

آگهی فقدان سند مالکیت 
شناسه آگهی: 1882468 م الف: 1105

خانم تایماز گودرزی با تسلیم دو برگ فرم استشهادیه گواهی شده شماره 
1۹۶0۹ مورخ 1403/11/1۷ دفتر اسناد رسمی شماره 23 بروجرد مدعی 
میباشد سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 220۹ فرعی از 402۹ اصلی واقع 
در بخش 2 بروجرد ذیل دفتر الکترونیکی 13۹۹2032۵0040040۷۷ 
شماره چاپی ۹1۹۷10 بنام مشارالیه ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم 
گردیده است مفقود گردیده است لذا باستناد تبصره یک الحاقی بماده 120 
آئین نامه قانون ثبت مراتب جهت اطلاع عموم یک نوبت آگهی میشود 
اگر شخصی به نحوی از انحاء مدعی وجود سند مالکیت نزد خود میباشد 
میتواند اعتراض خود را کتبا پس از نشر آگهی بمدت ده روز به این اداره 
تسلیم نماید در غیر اینصورت پس از انقضاء مدت قانونی و اعلام گواهی سند 
مالکیت المثنی بنام مالک صادر خواهد شد.  آدرس ملک: بروجرد شهرک 

اندیشه فاز 3 کوچه سرو 3  تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/24
محمد آجرلو 
معاون مدیرکل سرپرست ثبت اسناد و املاک بروجرد

آگهی فقدان سند مالکیت 
شناسه آگهی: 1882474 م الف: 1106

خانم فرحناز زند امیری با وکالت از ورثه مرحومه عشرت قائم پناه با تسلیم دو 
برگ فرم استشهادیه گواهی شده شماره 32103 مورخ 1403/11/1۵ دفتر اسناد 
رسمی شماره 1 بروجرد) به میزان مالکیت ثمنیه اعیانی ششدانگ یکبابخانه 1۸۹۷ 
باقیمانده که به پلاک 11 فرعی از 1۸۹۷ اصلی استاندارد گردید( واقع در بخش 
ابروجرد ذیل ثبت 3۸۵40 دفتر 20۹ صفحه 3۷ بشماره سند ۵۷۵۸۵0 بنام 
مشارالیها ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم گردیده است و بعلت جابجایی مفقود 
شده است لذا باستناد تبصره یک الحاقی بماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب 
جهت اطلاع عموم یک نوبت آگهی میشود اگر شخصی به نحوی از انحاء مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود میباشد میتواند اعتراض خود را کتبا پس از نشر آگهی 
بمدت ده روز به این اداره تسلیم نماید در غیر اینصورت پس از انقضاء مدت قانونی 

و اعلام گواهی سند مالکیت المثنی بنام مالک صادر خواهد شد. 
آدرس ملک: بروجرد خیابان آزادی کوچه شهید نظامی جنب مسجد امام جمعه بن 

بست نظامی پلاک ۷0  تاریخ انتشار : 1403/11/24
محمد آجرلو 
معاون مدیرکل سرپرست ثبت اسناد و املاک بروجرد

۱۴۰۳/۱۲/۹



اردبیل-افســون جبارزاده   فرامرز آزاد 
پیش  اظهار داشــت: در رشــته اتومبیل اعم از 
شــخص، ثالث، بدنه و حوادث رانندگی به تعداد 
139 هزار فقره پرونده بیــش از 6 هزار میلیارد 

ریال خسارت پرداخت شده است.
وی تصریح کــرد: از ایــن مبلــغ 684 میلیارد 

ریال مربوط به فوتی های ثالــث جانی و حوادث 
رانندگی است. مدیرکل بیمه ایران استان اردبیل 
گفت: در رشته درمان نیز برای 118 هزار و 436 
پرونده خسارت پرداختی به مبلغ 672 میلیارد 

ریال انجام شده است.
آزاد افزود: برای ســایر رشته های بیمه ای شامل 

مسئولیت، آتش سوزی و... بیش از 358 میلیارد 
ریال خسارت پرداخت شده است.

وی بــا بیان اینکــه پرداخت خســارت در حال 
حاضر به صــورت بر خط و غیرحضــوری انجام 
می شــود، خاطرنشــان کرد: در زمینه پرداخت 
خسارت اتومبیل ما از طریق ســامانه ایران من 
اقدام می کنیم که اولیــن و تنها مرجع پرداخت 

خسارت به صورت غیرحضوری است.
مدیرکل بیمه ایران استان اردبیل در ادامه اضافه 
کرد: انتظار می رود هم اســتانی ها از طریق این 
سامانه برای اطلاع از خســارت های خودرویی 
اقدام کــرده تا همــکاران مــا بعــد از ارزیابی 
میزان خســارت را تعیین و روند پرونده و حتی 
پرداختی ها به صــورت آنلایــن و از طریق این 

سامانه انجام شود.
آزاد بیان کرد: در حوزه پرداخت خسارت درمان 
نیز دیگر نیازی به مراجعه حضوری نیســت و با 
بارگذاری مدارک از طریق سامانه »سدا« امکان 

پرداخت خسارت در کمتر از 15 روز وجود دارد.
وی در ادامه یادآور شد: تمام تلاش ما بر این است 
تا در سریعترین زمان پرداختی خسارت را انجام 

داده و در خدمت بیمه شدگان باشیم.
مدیرکل بیمــه ایران اســتان اردبیل طرح های 
جدید بیمه ایــران را صــدور بیمه نامه زندگی 
ســپاس 2 عنــوان کــرد و گفت: با گســترش 
محصولات و خدمات بیمــه ای و ترویج فرهنگ 
بیمه اقدامات خوبی در حوزه پوشــش بیمه  ای 
تکمیلی، بیمــه پایه و صــدور بیمه نامه زندگی 
ســپاس در نظر گرفته شــده تا میزان تعهدات 
افزایــش یافتــه و پرداخــت غرامــت نیــز در 

سریعترین زمان انجام شود.
آزاد تصریح کــرد: بیمه نامه مســئولیت هیئت 
مدیره ســاختمان نیز یکی از نیازهای اساســی 
هر واحد آپارتمان اســت تا خسارت مالی و جانی 
ناشی از خسارت وارده به ســاکنان، مهیمانان، 
نیروهای خدماتی و تأسیســاتی به نوعی جبران 

شود.
وی افزود: در گرامیداشــت دهه فجــر و چهل 
و ششــمین ســالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
خدمات ویژه ای به بیمه شدگان ارائه می شود که 
شــامل تخفیفات 10، 15، 20 و 30 درصد است 
که در رشــته های بیمه ای مســئولیت و حمل و 

نقل، آتش سوزی، مهندسی، اتومبیل و اشخاص 
این تخفیفات ارائه می شود.

مدیــرکل بیمه ایران اســتان اردبیــل در مورد 
بخشودگی جرایم دیرکرد بیمه نامه های شخص 
ثالث نیز خاطرنشان کرد: برای موتورسیکلت ها 
به مدت 52 روز و سایر وسایل نقلیه به مدت 22 
روز مهلت تعیین شــده تا در کنار بخشــودگی 
جرایم، خرید بیمه نامه های شخص ثالث با مدت 

اعتبار یک ساله انجام شود.
آزاد در مــورد گلایه هــای مطرح شــده از بابت 
ترافیک ایجاد شــده در خیابان مسیر بیمه ایران 
اضافه کرد: در این مســیر بیش از 10 اداره کل و 
مؤسســات آموزشی و دانشــگاهی وجود دارد و 
به همیــن خاطر بار ترافیکــی در این محدوده و 

خیابان گسترده است.
وی بیان کرد: ما تلاش می کنیم تا پایانه خسارت 
را هر چه سریعتر با اخذ مجوز قانونی از شهرداری 
اجرایی و عملیاتی کنیم که قطعا با احداث پایانه 
خسارت انتقال خودروهای خسارت دیده به این 
پایانه انجام شــده و از بار ترافیکی در این مسیر 

کاسته خواهد شد.

مدیرکل بیمه ایران استان اردبیل:  

بیش از ۶ هزار میلیارد ریال خسارت به بیمه شدگان پرداخت شده است

همزمان با دهه مبارک فجر؛

ومیت زدایی شهرستان چهارباغ وژه های محر  پر
به بهره برداری رسید

کرج-ترنم مظفری  همزمان با چهل و ششمین فجر پیروزی انقلاب اسلامی 
پروژه های محرومیت زدایی بســیج سازندگی شهرســتان چهارباغ، با حضور 
فرمانده سپاه امام حسن مجتبی )ع(، به بهره برداری رســید.  آیین افتتاح یک 
خانه محروم شهرســتان چهارباغ که با اهتمام جهادگران بسیجی استان البرز 
احداث شده است، با حضور سردار سرتیپ دوم پاسدار علیرضا حیدرنیا فرمانده 
سپاه امام حسن مجتبی علیه السلام، سرهنگ پاسدار محمد فلاحتکار مسئول 
سازمان بسیج سازندگی استان البرز، سرهنگ پاسدار حسین حسینیان فرمانده 
ناحیه مقاومت بسیج شهرســتان چهارباغ و جمعی از مسئولان این شهرستان 
برگزار شد.قرارگاه محرومیت زدایی بسیج سازندگی استان البرز، از ابتدای سال 
جاری نســبت به احداث 22 خانه محروم و مرمت و بازسازی اساسی 320 خانه 
محروم در سطح این این استان اقدام کرده اســت که 86 مورد از این خانه ها در 

شهرستان چهارباغ بازسازی شده اند.

 با اعتباری بالغ بر ۲۹۰ میلیارد تومان انجام شد؛

وژه ارتباطی و  مخابراتی در لرستان افتتاح ۱۰۰ پر

خرم آباد-فرزانه هداوند  مدیــر مخابرات منطقه لرســتان گفت: 100 
پروژه ارتباطی و مخابراتی در لرســتان با اعتباری بالغ بر 290 میلیارد تومان به 
بهره برداری رسید. این پروژه علاوه بر کاهش ترافیک و تردد بین شهری، به بهبود 
کیفیت خدمات دســتگاه های اجرایی نیز کمک خواهد کــرد. وی گفت: چهار 
پروژه به عنوان تعهدات استانداری لرستان در برنامه توسعه استان در نظر گرفته 
شده اند و در طول چهارتا پنج ســال آینده به مرحله اجرا خواهند رسید. معاون 
عمرانی استانداری لرستان هم در این مراسم با اشاره به اینکه متأسفانه به دلیل 
برخی عقب افتادگی های تاریخی در ادوار گذشته در مقایسه با سایر استان های 
کشــور با چالش هایی مواجه شــده اســت گفت: یکی از مهم ترین چالش های 
پیش روی استان، کمبود زیرســاخت های لازم در حوزه های مختلف است که 
متأسفانه باعث شــده تا در جذب سرمایه گذاری و ایجاد اشــتغال با مشکلاتی 
مواجه شویم. احمدرضا دالوند افزود: در این راســتا، جلسات متعددی با حضور 
کارشناسان و مدیران مرتبط تشکیل شده و برنامه ای جامع برای استان در بازه 
زمانی 5ساله تدوین شــده اســت. وی گفت: این برنامه به طور شفاف اهداف و 
اقدامات پیش رو را مشــخص کرده و در صورت اجرای منظم و دقیق آن، شاهد 
تحولات مثبت و قابل توجهی در اســتان خواهیم بود. معاون عمرانی استانداری 
لرســتان بیان کرد: بدون شک، ســرمایه گذاران زمانی به استان جذب خواهند 
شد که زیرساخت های لازم فراهم باشد. استان لرستان با دارابودن ظرفیت های 

عظیم و بالقوه در حوزه های مختلف، نیازمند توجه ویژه به این موضوع است.

 با حضور مديرکل ورزش و جوانان؛

 آئین افتتاح سالن ورزشی شهدای واسوکلای 
جویبار برگزار شد 

ساری-فريبا عزيزپور  با حضور عباسی مشــاور استاندار، حسین بریمانی 
مدیرکل ورزش و جوانان مازندران، محمد مدانلو فرماندار و آذری رئیس ورزش 
و جوانان جویبار و جمعی دیگر از مســئولان و مردم منطقه آیین افتتاح ســالن 
ورزشی شهدای واسوکلای جویبار برگزار شد. حسین بریمانی مدیرکل ورزش 
و جوانان اســتان مازندران با تبریک ایام الله دهه فجر بیان داشت؛  سالن ورزشی 
واســوکلا با ارزش 15 میلیارد تومان و به همت مسئولان و مردم منطقه تکمیل 
و در اختیار مردم قرار گرفت. وی افزود؛ نگهداری اماکن ورزشــی موضوع بسیار 
مهمی است و این سالن ورزشی برای خود مردم است و باید محلی برای همگانی 
کردن ورزش، نشاط اجتماعی و همچنین قهرمان پروری باشد. مدیرکل ورزش 
و جوانان بیان داشــت ؛ این ســالن برای ورزش های توپی و دیگر رشــته ها در 
نظر گرفته شــد. جویبار یکی از قطب های ورزشی کشور اســت و امیدواریم با 
اســتعدادهای نابی که در روستاها وجود دارد شــاهد حضور ملی پوشانی از این 
روستاها باشــیم.  بریمانی تاکید کرد؛ انشالله با شــعار دولت چهاردهم و با وفاق 
جامعه ورزش و بهــره گیری از تجارب همــه ی پیشکســوتان ورزش جویبار 
و ورزش مازندران و ایران به جایگاه رفیع خود برســند. محمــد مدانلو فرماندار 
جویبار نیز در این مراسم با تقدیر و تشکر از همه مسئولان که در تکمیل و ساخت 
این پروژه تلاش کردند بیان داشــت ؛ جویبار شهرستان ورزشی است که حدود 
37 رشــته ورزشــی فعال دارد. وی افزود؛ با توجه به اهمیت موضوع ورزش به 
نمایندگی از مردم ورزش دوســت جویبار مطالبات زیرساخت های ورزشی را 
پیگیری می کنیم. مدانلو گفت : راه اندازی اولین باغ موزه ملی کشتی ایران می 
تواند مرکزی برای توسعه گردشگری ورزشی باشد که نگاه جهانیان را به پایتخت 
کشتی جهان معطوف خواهد کرد. وی همچنین خواستار حمایت بخش صنعت 
و تجارت از ورزش جویبار شــد و بیان داشــت؛ خیرین ورزشی سهم بسزایی در 
توسعه زیرساخت ورزشی جویبار دارند و امیدوارم با وفاق ملی که یک فرهنگ و 

یک شیوه نامه است بتوانیم شاهد موفقیت و سربلندی ورزشکاران باشیم.

مديرکل بنیاد مسکن گلستان اعلام کرد : 

وژه های بنیاد مسکن انقلاب   افتتاح پر
در علی آباد کتول و مراوه تپه

گرگان-مهناز محمدزمانی  مدیرکل بنیاد مســکن گلســتان از افتتاح 
پروژه های عمرانــی این نهاد در شهرســتان های علی آباد کتــول و مراوه تپه با 
مجموع اعتبار بیــش از 76 میلیارد تومان خبر داد. داود خســروی، اظهار کرد: 
به مناسبت دهه مبارک فجر و در راستای خدمات رسانی به روستاها، پروژه های 
عمرانی بنیاد مسکن در شهرســتان های علی آباد کتول و مراوه تپه افتتاح شد. 
وی با اشــاره به پروژه های شهرســتان علی آباد کتول افزود: این پروژه ها شامل 
9 طرح آسفالت معابر روستایی به مســاحت 33 هزار و 700 مترمربع با اعتبار 6 
میلیارد و 560 میلیون تومان و همچنین 140 واحد مســکن روستایی با اعتبار 
37 میلیارد تومان است که مجموعاً با اعتباری بالغ بر 43 میلیارد و 560 میلیون 
تومان به بهره برداری رسید. خسروی افزود که این طرح ها به صورت متمرکز در 
روستای بهلکه نفس افتتاح شــدند. مدیرکل بنیاد مسکن گلستان همچنین از 
بهره برداری پروژه های این نهاد در شهرســتان مراوه تپه خبر داد و گفت: در این 
شهرستان نیز 22 پروژه آسفالت معابر روستایی و 73 واحد مسکونی روستایی با 
مجموع اعتباری بیش از 33 میلیارد تومان به بهره برداری رسید. وی یادآور شد: 
برخی از این پروژه ها از هفته دولت امسال آغاز شده و در دهه مبارک فجر تکمیل 

و آماده بهره برداری شده اند.

خبر

اراک-مرجان کريمی  سرپرســت بیمه سلامت استان 
مرکزی گفت: ســال گذشــته حدود 16 هزار بیمار خاص و 
صعب العلاج نشان دار بیمه سلامت در استان مرکزی داشتیم 
که از ابتدای ســال تا کنون این تعداد به بیش از 19 هزار بیمار 

نشان دار رسیده است.
ابوالفضل نجاتی  در نشســت با اصحاب رســانه، با اشــاره به 
افزایش 140 درصدی پرداخت هزینه دارو و درمان به بیماران 
خاص و صعب العلاج استان مرکزی اظهار کرد: برای بیماران 
نشــان دار خاص و صعب العلاج سال گذشــته 11 میلیارد و 
800 میلیون تومان هزینه پرداخت شــده اســت و این مبلغ 
از ابتدای ســال جاری تاکنون به 28 میلیارد و 300 میلیون 
تومان رسیده است.وی ادامه داد: 641 هزار نفر جمعیت بیمه 
سلامت اســتان مرکزی هســتند که از این تعداد 330 هزار 
نفر را جمعیت روســتایی و 195 هزار نفر را نیز جمعیت بیمه 
ایرانیان تشــکیل می دهند.نجاتی با بیان اینکه حق بیمه 85 
درصد افراد تحت پوشش بیمه ســلامت رایگان است، افزود: 
افراد تحت پوشــش بیمه روســتاییان و پنج دهک اول بیمه 
ایرانیان، هیچ ریالی بابت حق بیمــه پرداخت نمی کنند و در 

گرفتن خدمات هیچ محدودیتــی در خصوص دریافت بیمه 
ندارند.نجاتی تصریح کرد: افراد نشان دار در بحث ناباروری در 
استان مرکزی 1172 نفر هســتند که در 9 ماهه سال جاری، 
یک میلیارد و 576 میلیون تومان هزینــه برای آنها پرداخت 
شده است. برای خدمات سطح دو، حدود 747 میلیارد تومان 
در 9 ماهه سال جاری پرداخت کرده ایم که 49 درصد نسبت 

به سال گذشته رشد داشته است.
سرپرست بیمه سلامت اســتان مرکزی افزود: بیمه سلامت 
اســتان مرکزی، حق بیمه داروخانه ها را تا پایــان آبان، حق 
بیمه مراکز دانشگاه علوم پزشکی را تا نیمه های شهریور و حق 
بیمه مطب ها و آزمایشــگاه های خصوصی را تا پایان مهر ماه 
پرداخت کرده  اســت.نجاتی تصریح کرد: بیمه شدگان بیمه 
ســلامت می توانند از طریق ســامانه تلفنی 1666 شکایات 
خود را ثبت کنند. از ابتدای ســال نیز تاکنون 27 مورد تذکر 
کتبی به موسســات طرف قرارداد داده ایم که 19 مورد منجر 
به جریمه نقدی شــده است.سرپرست اداره کل بیمه سلامت 
اســتان مرکزی در ادامه گفت: یک هزار و 172 نفر زوج نابارور 
در استان وجود دارد که تمام آزمایشــات ناباروری برای این 

زوجین بدون سقف اســت و از ابتدای امســال تاکنون، 15 
میلیارد و 760 میلیون ریال اعتبار در این راســتا هزینه شده 
است.وی افزود : ســال گذشــته 110 میلیارد ریال برای این 
بیماران هزینه شده بود که امســال هزینه آنها در سال جاری 

140 درصد رشد دارد.
وی اضافه کــرد: این بیمه از ابتدای ســال جــاری تاکنون، 
ســه هزار و 910 میلیارد ریــال به تمام موسســات دولتی و 
خصوصی طرف قرارداد خود پرداخت کرده اســت.نجاتی در 
ادامه گفــت: پرداخت به مطب ها و آزمایشــگاه ها تا مهرماه و 

پرداخت به داروخانه ها تا آبان ماه صورت گرفته است.
وی بیان کرد: 750 موسســه طرف قرارداد بیمه سلامت در 
کشور است و در استان مرکزی نیز با تمام آزمایشگاه ها ،مراکز 
تصویربرداری، بیمارســتان های خصوصی و مراکز جراحی 

محدود قرارداد وجود دارد.
سرپرســت اداره کل بیمه سلامت اســتان مرکزی ادامه داد: 
27 مورد تذکر در سال جاری به موسســات طرف قرارداد در 
این اســتان داده شــده و 19 مورد نیز جریمه اعمال شد.وی 
گفت : حمایت از زوج های نابارور و بیماران ســخت درمان از 

سال 1401 تحت حمایت بیمه ســلامت قرار گرفته و سقف 
پرداختی امسال به هر بیمار سخت درمان 700میلیون ریال 
اســت و اگر این قشــر هزینه های بیشتر نیز داشــته باشند، 
درخواست آنها در مرکز بررسی می شــود.وی ادامه داد: بیمه 
ســلامت این اســتان هفت هزار و 470 میلیارد ریال نیز طی 
سال جاری در راســتای ارایه خدمات سطح 2 پرداخت کرده 
که این رقم نسبت به مدت مشابه ســال قبل، 49 درصد رشد 

دارد.

استان مرکزی
سرپرست بیمه سلامت استان اعلام کرد : 

افزایش تعداد بیماران خاص و صعب العلاج نشان دار در بیمه سلامت استان مرکزی 

قزوين-مريم نقدی  مدیرعامل نیروگاه شــهیدرجایی 
گفت: نیروگاه شهیدرجایی تاثیر بسزایی در تولید برق استان 

قزوین  و تثبیت ولتاژ شبکه سراسری کشور دارد .
 ابوالفضــل موتابها رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شــرکت 
در جشــن ایام فجر انقلاب اســلامی که همزمان با جشــن 
اعیاد شــعبانیه و با حضور جمعی از پیشکسوتان این صنعت، 
کارکنان نیروگاه و با هنرنمایی گروه  های موسیقی و نمایش 
طنز در سالن آمفی تئاتر این شرکت برگزار شد، ضمن تبریک 
ایام الله دهه فجر و اعیاد شــعبانیه نیروگاه شــهیدرجایی را  
عاملی مهم برای موفقیت های صنعت در استان قزوین نامید 
و گفت : بیش از 32 سال  از عمر این شرکت می گذرد،  اما این 
نیروگاه هماننــد روز اول گام های مهمــی در  زنجیره تامین 
انرژی الکتریکی در استان قزوین برداشته  و موجب گسترش 

صنایع در استان قزوین است .
رئیس هیات مدیره نیروگاه شــهیدرجایی، ایران را در ردیف 
10 کشور ســازنده نیروگاه در جهان دانست و گفت: به لحاظ 
راندمان در رتبه پانزدهم دنیا، رتبه پنجم آســیا و رتبه ســوم 
خاورمیانه  قرار داریم.  این دســتاورد بزرگ نشــان می دهد 

نهضت انقلاب همچنان ادامه دارد.
وی بیان کرد: با اقدامات صورت گرفته اکنون ایران اســلامی 
رتبه 9 به لحاظ نیروگاه های حرارتی در دنیا را داردکه این مایه  
سربلندی اســت و افتخار مجموعه نیروگاه شهید رجایی این 
است که با سرعت در این مسیر حرکت می کند و در سربلندی 

کشور نقش بسزایی  دارد.

موتابها  با بیان اینکه مرور دستاوردهای صنعت برق کشور در 
46 سال گذشته نشان می دهد پس از پیروزی انقلاب اهمیت 
صنعت برق و همچنین ضرورت رشد اقتصادی و خوداتکایی 
در تأمیــن نیازمندی های داخلی در حــوزه نیروگاهی مورد 
توجه قرار گرفت، تأکید کرد: طی 8 ســال گذشته با ساخت 
بیش از 922 هزار مورد از قطعات و تجهیزات نیروگاهی رتبه 
یک منطقه را در این زمینه به دســت آورده ایــم و باید توجه 
داشته باشیم که انقلاب چراغی شــد تا کشور بتواند به دانش 
ســاخت داخلی نیروگاه دســت پیدا کند و اکنون  نمونه های 
فراوانی از آن با تلاش متخصصان داخلی در نصب و راه اندازی 
و تولید قطعات و تجهیزات نیروگاهی درنقاط مختلف کشور 

در حال انجام است.
رئیس هیات مدیره نیروگاه شهید رجایی تصریح کرد: از سال 
1357 تا امروز مجموع ظرفیت تولید انرژی الکتریکی در کل 
کشور 16.7 برابر شده است و همچنین از کسب موفقیت های 
زیادی در ســال جاری خبر داد و این موفقیت هــا را مرهون 

انسجام و  همدلی کارکنان  مجموعه دانست. 
وی ضمــن قدردانی از تــلاش متخصصان در آماده ســازی 
واحدهای ســیزده گانه، گفــت: همکاران متخصــص ما از 
ابتدای این فصل از تعمیرات، بــا انجام فعالیت های تعمیراتی 
باکیفیت، واحدهای بخاری و ســیکل ترکیبی را برای تولید 
برق پایدار و خدمت رســانی به مردم در تأمین برق  تابســتان 

1404 آماده می کنند.
موتابها همچنین بــه عبور موفق صنعت تولیــد برق از پیک 

تابستان امسال و موفقیت نیروگاه شهید رجایی در کسب رتبه 
های برتر آمادگی تولید با کمترین نــرخ خروج اضطراری در 
تابستان اشاره و خاطر نشــان کرد که از ابتدای امسال تا 15 
بهمن ماه به دلیــل آمادگی کامل واحدهای نیروگاه شــهید 
رجایی  به میزان 3.9 درصد رشــد در تولید انرژی نســبت به 
مدت مشابه سال گذشته داشــته ایم. نکته جالب توجه اینکه 
افزایش تولید برق مذکور به ازای هر مــگاوات تولید با 3 لیتر 
مصرف آب کمتر محقق شده که رکوردی کم نظیر است. این 
مدیر اضافه کرد همه این افتخارات مدیون تلاش های صادقانه 
همکاران مجموعه و حمایت و دوراندیشــی دولت است  و به 
نوبه خود از تمامــی کارکنان این نیروگاه بــه دلیل موفقیت 

کسب شده، تشکر  می کنم.
وی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه مردم همواره پشتیبانی 
و حمایت خود از انقــلاب را اثبات کرده  و بــا حضور پررنگ و 
انقلابــی در صحنه ها ی مختلف به ویژه در انتخابات دشــمن 
را مأیوس کرده اند ، از کلیه کارکنان شــرکت خواست با شور 
و شعور در راهپیمایی  22بهمن  شــرکت کرده بدین وسیله  

کشور را در مسیر رشد و توسعه قرار دهند  .
در ادامه سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
قزوین ضمــن تبریک دهه مبــارک فجر و اعیاد شــعبانیه و 
قدردانی از تلاش های پرســنل خدوم نیروگاه شهید رجایی 
بر عزم راســخ آنان در جهت رســیدن به اهداف عالی انقلاب 
تاکید و ادامه داد توطئه ها و دسیســه های دشــمنان در 46 
سال گذشته هرگز نتوانســت خللی در عزم و اراده ملت ایران 

ایجاد  کند.  
وحید انتظاری به جایگاه مهــم کار و کارگران در تولید و رونق 
اقتصادی کشــور اشــاره کرد و از مدیریت و کارکنان نیروگاه 
شــهید رجایی به عنوان یکی از کارگاه های موفق استان در 

عرصه تولید یاد نمود.
وی در ادامه بر نخبه پروری در شــرکت ها و محیط های کار 
اشــاره و تاکید کرد یکی از راه های برون رفت از مشــکلات 
اقتصادی کشور توجه بیشتر به نخبگان و فراهم کردن شرایط 
برای ایجاد خلاقیت توسط این قشــر از نیروی کار برای حل 
مشــکلات صنعت اســت.  در ادامه این مراســم در راستای 
پاسداشــت ارزش های انقــلاب، از خانواده معظم شــهدا و 
ایثارگــران، بازنشســتگان و همچنین برندگان مســابقات 

ورزشی دهه مبارک فجر امسال تجلیل شد.

وین قز
مدیرعامل نیروگاه شهید رجایی قزوین در مراسم سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی:

وین را تولید می کنیم با تمام توان برق استان قز

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ايران
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سرپرست شرکت گاز استان اصفهان خبر داد:

وژه  اصفهان در دهه فجر آغاز و بهره برداری از 62 پر

اصفهان- مريم مومنی  سرپرســت شــرکت گاز استان 
اصفهان از آغاز و بهره برداری از 62 پروژه بــا اعتباری بالغ بر 7 

هزار میلیارد ریال در دهه فجر سال 1403 خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز اســتان اصفهان، ابراهیم 
محسنی سرپرست این شرکت ضمن تبریک فرارسیدن ایام الله 
دهه مبــارک فجر، با اعلام ایــن خبر، اظهار کــرد: پروژه های 
شرکت گاز استان اصفهان در دهه فجر، گامی استوار در تحقق 
عدالت اجتماعی، توسعه زیرســاخت های انرژی و تحقق شعار 
سال می باشد و این پروژه ها نشــان  از عزم راسخ این شرکت در 

خدمت رسانی به مردم و حرکت در مسیر توسعه پایدار است.
وی افزود: در همین راســتا، در دهه فجر سال 1403 تعداد 62 
پروژه با اعتباری بالغ بر 7 هزار و 36 میلیارد ریال افتتاح و کلنگ 

زنی خواهد شد.
محســنی به پروژه هایی همچون گازرســانی به روســتاهای 
خوشه اســلام آباد فریدونشــهر و مغاندر، 546 واحد تولیدی 
و صنعتی، کشاورزی و مســکونی و شــبکه گذاری مجموعه 

مســکونی گل نرگس، عملیات اجرای خطوط تغذیه در نایین 
و نصب ایستگاه CGS به ظرفیت 30 هزار متر مکعب در ساعت 
در راســتای افزایش ظرفیت ایســتگاه نایین، انجام عملیات 
مکانیکی، ســاختمانی و برقی جهت افزایش ظرفیت ایستگاه 
CGS/ قهی از توابع کوهپایه، افزایش ظرفیت ایســتگاه CGS

TBS کوهپایه از 10 هــزار به 40 هزار مترمکعب برســاعت، 
احداث ایستگاه های CGS روســتای مبارکه و کهریزلطفی و 
احداث 6 ایستگاه TBS کهریز لطفی جاده مبارکه و واحدهای 
تولیدی بند ق جاده ســامان، قهی و شــهر کوهپایه، ندامتگاه 
شــهرضا، افتتاح و بهره برداری از 15 آبگرمکن خورشیدی، راه 
اندازی ســامانه های صدور مجوزهای HSE ، کنترل و پایش، 
قبوض تجمعی سازمان ها و ارگان ها، سامانه وصول مطالبات، 
قرائت آنی صنایع و برداشــت مکانی علمک ها اشــاره داشت و 

آنها را از پروژه های قابل افتتــاح در این دهه با اعتباری بالغ بر 6 
میلیارد ریال دانست.

وی بیان داشــت: گازرسانی به روســتای رحمت آباد، 2 هزار و 
264 واحد تولیدی، صنعتی، کشاورزی و مسکونی و آغاز پروژه 
نیروگاه خورشــیدی به ظرفیت 140 کیلووات را از پروژه های 
کلنگ زنی این شــرکت با اعتباری بالغ بــر 411 هزار میلیارد 

ریال می باشد.
سرپرست شــرکت گاز اســتان اصفهان بیان داشت: درحال 
حاضر 114 شهر و بیش از 1500 روستا و مکان مزرعه و بیش از 
20 هزار واحد تولیدی و صنعتی از نعمت گاز طبیعی برخوردار 
هستند و ماموریت و رسالت این شــرکت، تامین ایمن و پایدار 
گاز مشــترکین خانگی، تجاری، تولیدی، صنعتی و نیروگاهی 

این استان پهناور می باشد.

با حضور استاندار کرمانشاه صورت گرفت؛

پل ذهاب  وژه برق در سر افتتاح ۲ پر

کرمانشاه-حسنافخارزاده   در نهمین روز از دهه مبارک 
فجر، پروژه افزایش ظرفیت پســت 230 کیلوولت و پروژه ورود 
و خروج خط 400 کیلوولت ســرپل ذهاب با حضور اســتاندار 

کرمانشاه در شهرستان سرپل ذهاب به بهره برداری رسید. برای 
افتتاح این دو پروژه  3830 میلیارد ریال سرمایه گذاری شده و 
زمینه پایداری شبکه برق، ایجاد زیرساخت های لازم برای تامین 
برق صنایع، تجارت، کشاورزی و خصوصا سامانه گرمسیری را 
فراهم می کنند. جعفر الفتی نیا مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
غرب،  در مراســم افتتاح این پروژه ها از ســرپل ذهاب به عنوان 
مرکز ثقل منطقه غرب استان یاد کرد و افزود: پست های برق این 
منطقه بسیار مهم و استراتژیک بوده و علاوه بر شهرستان های 
همجوار، سامانه گرمسیری را نیز پشتیبانی می کند. وی اظهار 
کرد: به عــلاوه ظرفیت خوبی نیز در حوزه صــادرات برق از این 
مســیر به عراق وجود دارد. مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای 
غرب با بیان اینکه وزارت نیرو 14 مگاپــروژه برای گذر از پیک 
برق ســال 1404 در نظر گرفته که پنج مورد آن مربوط به برق 

منطقه ای غرب اســت، افزود: بخش زیادی از ایــن پروژه ها را با 
جدیت در سرپل ذهاب پیش می بریم. الفتی نیا سپس از اهمیت 
تامین برق ســامانه گرمســیری نیز یاد کرد و ادامه داد: نهایت 
همکاری را برای تامین برق طرح گرمســیری خواهیم داشت  و 
قول قطعی می دهیم که به طرح گرمســیری خاموشی ندهیم. 
وی اظهار کرد: می توانیم تا هشــت مگاوات برق برای ســامانه 
گرمسیری اختصاص دهیم. صدرالله بابلی فرماندار سرپل ذهاب 
نیز از افتتاح بالغ بر 100 پروژه زیرســاختی، عمران شــهری، 
اقتصادی، کشاورزی، انرژی، راه روســتایی و... با اعتبار بیش از 
500 میلیارد تومان در این شهرســتان همزمان با دهه مبارک 
فجر خبر داد. وی با اشاره به اجرای سامانه گرمسیری، گفت: 50 
هزار هکتار اراضی حاصل خیر در سرپل ذهاب داریم که بخشی 
از آن از سامانه گرمسیری متاثر است و محدودیت برق می تواند 

کشــت محصولات را تحت تاثیر قرار داده و خســارت جدی به 
اهداف سامانه گرمسیری نیز وارد کند. بابلی پیشنهاد داد با توجه 
به زیرساخت های خوبی که در حوزه برق در این شهرستان وجود 
دارد، سرپل ذهاب از جدول خاموشــی ها خارج شود. فرماندار 
سرپل ذهاب به نیروگاه آبی پیران نیز اشاره کرد که در زلزله سال 
1396 صدمه جدی به آن وارد شد و گفت: اگر چند سال قبل  10 
میلیارد تومان برای این نیروگاه هزینه می شــد، اکنون در مدار 
بود. وی با بیان اینکه اجازه بردن تجهیزات این نیروگاه را نخواهم 
داد زیرا ســرمایه مردم اســت، خواستار تســریع در راه اندازی 
مجدد آن شد. بابلی، نیاز برق این شهرستان در فصل گرما را 70 
مگاوات و در فصل زمستان را 15 مگاوات اعلام کرد و یادآور شد: 
این  نیروگاه می تواند نیمی از نیاز برق سرپل ذهاب در زمستان را 

تامین کند.

چهار شنبه      ۲۴  بهمن 1۴۰3    شماره 18۰۴



مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی:

وند افزایش مصرف فرآورده های نفتی در بخش حمل و نقل نگران کننده است ر

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      ۲۴  بهمن 1۴۰3    شماره 18۰۴

رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اسلامی:
تقویت نظارت و پرداخت بموقع خسارت 

ویکرد اصلی بیمه مرکزی است بیمه شدگان، ر
رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســامی ایران ، رویکرد اصلی بیمه 
مرکزی در دولت چهاردهم را تقویت نظارت بــا تأکید بر نظارت مالی و 

پرداخت بموقع خسارت بیمه شدگان عنوان کرد.
پرویز خوشکام خسروشاهی اظهار داشــت: وقتی ما در اواخر شهریور 
۱۴۰۳ کار خود را در بیمه مرکزی شــروع کردیم، چند مشــکل وجود 
داشت که باید فکری برای رفع آن می کردیم، از جمله مشکات فضای 
کسب وکار نظام بیمه ای کشــور که فعالان صنعت بیمه، در آن روزها، 

خیلی از آن شکایت داشتند.
خسروشاهی اظهار داشت: مشــکل مذکور، دو مؤلفه مهم داشت، اول 
اینکه، موجب شده بود، بسیاری از شــرکت های بیمه، درگیر اعتراض 
سهام داران خود شــوند، چرا که نمی توانســتند، نماینده های واقعی 
خودشــان را برای عضویت در هیأت مدیره شــرکت های بیمه متبوع 
معرفی کنند، دلیل آن هم وجود موانع قانونی بود که یک ســقف سنی 
را تعیین کرده بود که هیچ فرد بالای ۶۵ سال، نمی توانست عضو هیأت 
مدیره بشــود، درحالی که اتفاقاً در یک شرکت بیمه، کسانی شایستگی 
عضویت در هیأت مدیره را دارند که ســال ها تجربه اندوخته باشند و در 
کنار نیروهای جوان تر تجربه و دانش روز با هم تلفیق و موجب بالندگی 

شرکت بیمه شود.
وی افزود: ممکن اســت نیاز داشته باشــیم، مدیرعامل شرکت بیمه، 
فردی جوان و پر تحرک باشــد، ولی اعضای هیــأت مدیره ها، معمولاً 
در تمام دنیا، افراد باتجربه و پخته هســتند، )هر چنــد که افراد جوان 
هم در ترکیــب آنها وجــود دارد و منافاتی با حضــور باتجربه ها ندارد( 
اما محدودکردن و شرط ســنی گذاشــتن برای این موضوع، خیلی از 

سهام داران شرکت های بیمه را مستأصل و دچار سردرگمی کرده بود.

کاهش 80 درصدی مصاحبه های شغلی بیمه
خسروشــاهی مانع دیگری که موجب برهم زدن فضای کسب وکار در 
شرکت های بیمه ای می شــد را انجام مصاحبه های متعدد با متقاضیان 
عضویت در هیــأت های مدیره عنوان کرد و گفــت: وقتی فردی پس از 
انجام مصاحبه، بــرای عضویت در هیأت مدیره یک شــرکت، پذیرفته 
می شــد و بعد از مدتی می خواســت به هیأت مدیره شــرکت دیگری 
بپیوندد، مجدداً از او مصاحبه گرفته می شد که این موضوع سهام داران 
و کاندیداهای عضویت در هیأت مدیره شرکت های بیمه را به شدت آزار 

می داد.
وی گفت: ما پس از شــروع به کار و تشــکیل اولین جلسه شورای عالی 
بیمه، دو اصاح انجام دادیم و ســقف ســنی را محدود بــه مدیرعامل 
شرکت بیمه کردیم و مصاحبه های تکراری و زائد را برداشتیم و مصوب 
شد، اگر کسی یکبار برای تصدی سمتی در مصاحبه تخصصی پذیرفته 

شد، نتیجه آن برای تغییرات بعدی معتبر باشد.

رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســامی تصریح کــرد: این مصوبه 
موجب شــد حدود هشــتاد درصد مصاحبه هایی که پیش ازاین انجام 
می گرفت، حذف شــود کــه این تســهیل خیلی خوبی بــرای فضای 
کســب وکار شــرکت های بیمه ای محســوب می شود.خسروشاهی 
گفت: یک مشــکل دیگری که در ابتدای امر با آن مواجه شدیم، برخی 
کژمنشی ها در بعضی شــرکت های بیمه در موضوعات مختلف، اعم از 
پرداخت خســارت، نحوه مدیریت فعالیت ها و نیز برخی ناترازی ها بود 
که در عملکرد و حساب های آنها وجود داشــت.وی افزود: در این حوزه 
هم ما اقداماتی انجــام دادیم و نظارت ها را به ویــژه در خصوص بعضی 
شرکت های بیمه که میزان کژمنشی آنها بیشتر بود، افزایش دادیم که 
نهایتاً در مواردی که تخلفات بیشــتر بود، به اقدامات نظارتی جدی هم 

منجر شد که ابعاد و جزئیات آن را در آینده اعام خواهیم کرد.

پرداخت خسارت بیمه شدگان؛ اولویت اصلی صنعت بیمه
رئیس کل بیمه مرکــزی جمهوری اســامی عنوان داشــت: در بعد 
پرداخت خســارت هم که عرض کردم در مواردی، مشکاتی از سوی 
شرکت های بیمه وجود داشت، نظارت خود را افزایش دادیم و در بیمه 
مرکزی یک اداره کل ویژه نظارت بر پرداخت خســارت به بیمه شدگان 
ایجاد کردیم تا با وقت موســعی، روند نظارت بر پرداخت خســارات را 

طراحی و کنترل کنیم.
خسروشــاهی افزود: در همین راســتا، یکی از دفاتر ما در حال تدوین 
طرحی است که بر اساس آن، به روشی ســاده، تعیین تکلیف می شود 
که ما چه کار کنیم که وقتی یک بیمه گزار، نزدیک شــرکت بیمه اعام 
خســارت می کند، در یک روند بموقع و منصفانه بتواند به خسارت خود 
برسد و آن اشکالاتی که در فرایند فعلی هست، رفع شود. این خیلی در 
راستای رفع ناترازی های نظام بیمه ای کشور، مفید است که البته چون 

هنوز کار، نهایی نشده است، وارد جزئیات آن نمی شوم.
وی با بیان اینکه، تقویت نظارت، اولویت اصلی برنامه های بیمه مرکزی 
در دوره جدید اســت، اظهار داشــت: این اولویت بندی باعث شد ما در 
حوزه نظارت، تاش بیشتری کنیم و وقت بیشتری بگذاریم و نتیجه اش 
هم این که ما در حوزه بررسی عملکرد مدیران شرکت های بیمه ای، به 
نقطه ای رســیدیم و بعضاً تصمیماتی گرفتیم که در تاریخ صنعت بیمه 

کشور، سابقه نداشته است.
خسروشاهی افزود: این نتیجه در اولویت قراردادن نظارت و البته تاش 
شــبانه روزی همکاران ما به ویژه در کمیته ارزیابــی عملکرد مدیران 
شــرکت های بیمه ای اســت. در این کمیته، پرونده های شرکت های 
بیمه بررسی می شود و اگر تخلفی صورت گرفته باشد، به مدیر مربوطه 

نمره منفی داده می شود.
وی با بیان اینکه این کمیته، در جلسات مستمر هفتگی خود، عملکرد 
شرکت های بیمه را به طور کامل بررســی می کند، اعام کرد: تا کنون 
پرونده ۹ شرکت را در این کمیته بررســی کرده ایم که در موارد زیادی 
مشکلی نبوده اســت؛ بعضی شــرکت ها هم البته، نمره منفی از کمیته 

گرفته اند و این موضوع در پرونده شان ثبت شده است.
وی با تأکید بر نظارت جدی بیمه مرکزی بر موضوع توانگری و پرداخت 
خسارت بیمه گزاران اظهار داشت: طی دو سه روز اخیر، ما بخشنامه ای 
به شــرکت های بیمه ای اباغ کرده ایم که اولویت آنهــا در هزینه کرد، 
پرداخت خسارات مشتریان باشد. شما اگر می خواهید هزینه تبلیغات، 
بازاریابی، مشــاوره و... کنید، یادتان باشــد که اولویت اصلی، پرداخت 
خسارات مردم است. اول باید خسارت مردم پرداخت شود و توجه شود 
که آنها در صف دریافت خسارت نمانند و بعد می توانید با موافقت هیأت 

مدیره و سهام داران، در سایر موارد، هزینه کنید.
وی یکی از مشکات بیمه مرکزی در بدو دولت چهاردهم را، مربوط به 
حوزه IT آن عنوان کرد و گفت: ما در بیمه مرکزی، شــرکتی داریم که 
تمام فعالیت های IT را در بیمه مرکــزی و در مجموع، کل صنعت بیمه 

متمرکز کرده و وظیفه توسعه و پشتیبانی آن را بر عهده دارد.

بیمه

خریدار   مدیرعامل شــرکت ملی پالایش 
و پخش فــرآورده های نفتی ایــران با بیان 
اینکه ۷۱ درصد فرآورده های نفتی کشــور 
در بخش حمل و نقل به مصرف می رســد، 
گفت: این روند تصاعدی ادامه داشته و روند 

رشد آن نگران کننده است.
محمدصادق عظیمی فر روز سه شــنبه در 
آییــن بهره برداری از طرح هــا و پروژه های 
متنوع سازی سبد ســوخت کشور در محل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
افزود: بخــش حمل و نقل بــا مصرف ۱۸۵ 
میلیون لیتر انواع فرآورده های نفتی نقش 

مهمی در افزایش مصرف دارد.
وی ادامه داد: میزان رشــد مصرف فرآورده 
های نفتی در بخش حمل و نقل نســبت به 
سال گذشته با رشــد هفت درصدی همراه 
شده اســت که این روند به صورت تصاعدی 

ادامه دارد.
معاون وزیر نفــت خاطرنشــان کرد: البته 
بخشــی از ایــن افزایش مصرف ناشــی از 
افزایش تعداد ناوگان اســت کــه طبیعی 
است اما بخش عمده آن ناشی از فرسودگی 

خودروها است.
عظیمی فر اضافه کرد: بخشــی هم ناشــی 
از اجرای نادرست سیاســت های کان در 

بخش انرژی کشور است.
وی با بیان اینکه خودروهای فرسوده کشور 
۲ تا سه برابر متوسط مصرف جهانی فرآورده 
های نفتی را مصرف می کنند، اظهار داشت: 

تاش برای تعویض خودروهای فرســوده 
این بخش هنوز به جدیت انجام نشده است.

مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتــی ایران از عــدم تنوع 
بخشی به سبد ســوخت انتقاد کرد و گفت: 
خود این امر هم عاملــی در افزایش مصرف 

شده است.
این مقام مسئول با بیان اینکه متنوع سازی 
سبد ســوخت در برنامه هفتم توسعه مورد 

تاکید قرار گرفته اســت ادامــه داد: تاش 
می شود عاوه براین از ســوخت های پایه 
زیســتی مثل بایواتانول و با یودیزل هم در 

این سبد استفاده شود.
ویس کرمی خاطرنشــان کرد: قرار است در 
یک همکاری با شــهرداری تهران و سازمان 
گسترش و نوسازی )ایدرو( برای این دو نوع 

سوخت اقدام شود.
 ،CNG وی افــزود: اســتفاده از ظرفیــت

تقویت این صنعت و ارتقای زیرساخت های 
آن و نــاوگان دوگانه ســوز بعــد از وقفه  ۲ 
ساله ای که ایجاد شده بود، دوباره در دستور 

کار قرار گرفته است.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی با بیان اینکه از دهه ۸۰ احداث جایگاه 
های سوخت سی.ان.جی در دستور کار قرار 
گرفت، خاطرنشــان کرد: تاکنون ۲ هزار و 
۶۰۰ حایگاه احــداث شــده و ۲۳ میلیون 

مترمکعب سی.ان.جی توزیع شده است.
ویــس کرمی گفــت: تعداد جایــگاه های 
سوخت مایع کشــور بعد از حدود ۲۰ سال 
فعالیت مداوم حــدود چهار هــزار و ۶۰۰ 
جایگاه اســت، درحالی که تعــداد جایگاه 
های ســی.ان.جی از دهه ۸۰ تاکنون به این 

عدد رسیده است.
وی با بیان اینکه در ســال های اخیر ۳۵۰ 
کارگاه تبدیل به سوخت سی.ان.جی فعال 
بود که در سه سال گذشــته تعطیل شدند، 
گفت: از دو مــاه پیش فعال ســازی این ها 

مجدد در دستور قرار گرفته است.
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده 
های نفتی بــا بیان اینکــه »از طریق حواله 
گاز صادر شده و عرضه آن در بورس انرژی، 
توانستیم بخشــی از مطالبات پیمانکاران 
طــرح CNG را پرداخت کنیــم«، گفت: با 
پرداخت این مطالبات روند تبدیل خودروها 
به دوگانه ســوز امروز آغاز شــد؛ کســانی 
که خودروهای تک ســوز عمومــی بنزینی 
دارنــد اعم از تاکســی و وانــت و همچینن 
مسافربرهای شخصی و اینترنتی می توانند 
با مراجعه به ســامانه .ثبت نــام کنند و در 

نوبت تبدیل قرار می گیرند.
ویس کرمی ادامه داد: با تبدیل خودروهای 
بنزین ســوز بــه دوگانه ســوز، ســهمیه 
آنها اصــاح می شــود و بر اســاس میزان 
صرفه جویی انجام شده، بخشی از آن صرف 

تبدیل یا تولید خودروها می شود.

خریدار   مجری طرح سی.ان.جی شرکت 
ملی پخش فرآورده هــای نفتی ایران گفت: 
روز )سه شنبه، ۲۳ بهمن( ۱۳ جایگاه جدید 

سی.ان.جی در کشور راه اندازی می شود.
ســعید رحمان ســالاری روز سه شنبه در 
مراسم بهره برداری از طرح ها و پروژه های 
متنوع سازی سبد سوخت کشور در شرکت 

ملی پخش فرآورده هــای نفتی ایران افزود: 
تاکنون ۲ هزار و ۳۶۰ جایگاه ســی.ان.جی 

در کشور راه اندازی شده است.
وی گفــت: همچنیــن ۴.۴ میلیون خودرو 
ســی.ان.جی ســوز شــده و تاکنون ۱۱۷ 
میلیارد متر مکعب ســی.ان.جی در کشور 

توزیع شده است.

مجــری طرح ســی.ان.جی شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی ایران خاطرنشان 
کرد: اکنون بیش از ۹۰ درصد تاکســی ها 
و ۵۰ درصــد وانت بارها مجهز به ســوخت 

سی.ان.جی شده اند.
رحمان ســالاری، متوســط مصرف بنزین 
روزانه کشــور را ۱۲۴ میلیــون متر مکعب 
برشــمرد و ادامه داد: اگر ایــن خودروهای 
ســی.ان.جی ســوز نبود، مصرف بنزین به 

۱۴۳ میلیون لیتر در روز می رسید.
وی اضافه کرد: با راه انــدازی این جایگاه ها 
از مصرف ۱۲۶ میلیون متــر مکعب بنزین 

جلوگیری می شود.
مجری طرح سی.ان.جی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران بیان داشت: از امروز 
امکان ثبت نام برای تبدیل به دوگانه ســوز 
سی ان جی برای همه تاکسی ها، وانت بارها 
و خودروهای شــخصی فعال در حمل ونقل 

اینترنتی فراهم و آغاز شد.
وی تاکید کــرد: متقاضیان بــرای ثبت نام 
می توانند به ســایت شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران مراجعه کرده و این 

تبدیل کاما رایگان انجام خواهد شد.
رحمان سالاری با بیان اینکه سهم سی. ان. 
جی در ســبد ســوخت ۱۴.۵ درصد است، 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضر حدود ۴۰ 
میلیون متر مکعب ظرفیت ســی. ان. جی 
داریم و روزانه حدود ۱۹ میلیون متر مکعب 

به فروش می رسد.
وی بــا بیــان اینکــه بــا تبدیــل و تولید 
خودروهــای جدید مــی تــوان ظرفیت 
خالی صنعت ســی ان جی را پر کرد، گفت: 
اکنون ۹۳ جایگاه در حال ســاخت داریم و 
۹۵ درصد جایگاه های کشــور نیز در حال 

فعالیت هستند.
این مســئول ادامــه داد: حــدود ۱۰ هزار 
میلیــارد ریال به منظــور بهره بــرداری از 
ایــن ۱۳ جایگاه ســرمایه گذاری شــده و 
اشــتغال زایی حدود ۱۳۰ نفــر را به دنبال 

داشته است.
وی افزود: امــروز در بحث تولید کارخانه ای 
خودروهای دوگانه ســوز، قرارداد تولید ۴۵ 
هزار خودروی تاکســی و وانت با شــرکت 
ایران خودرو و ۳۰ هزار خودروی تاکســی و 

وانت بار با شــرکت زامیاد به ارزش مجموع 
۴۵ میلیون دلار امضا می شود که پایان این 

قرارداد تا ۱۴۰۴ است.
مجــری طرح ســی.ان.جی شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی با اشــاره به طرح 
تعویض مخازن تاکســی ها،گفت: تاکنون 
هشــت هزار و ۲۰۰ مخزن تاکسی فرسوده 

تعویض شده است.
رحمان سالاری خاطرنشان کرد: در یک ماه 
گذشته یک هزار و ۲۰۰ مخزن تعویض شده 
است و تا پایان سال چهار هزار مخزن جدید 
نیز روی تاکســی های با مخازن فرســوده 

نصب می شود.
وی افزود: امروز ۱۲ جایگاه در اســتان های 
آذربایجــان شــرقی، کرمــان، اصفهان، 
لرســتان، خراســان رضوی و سیســتان و 
بلوچستان افتتاح می شود که با ظرفیت ۱۴ 
هزار و ۴۵۰ مترمکعب بر ســاعت ظرفیت 

سی ان جی کشور را افزایش می دهند.
این مســئول اظهار داشــت: برنامه داریم 
یکصــد جایگاه هــم به صــورت رایگان در 

سیستان و بلوچستان راه اندازی کنیم.

مدیرعامل ســازمان گســترش و نوسازی 
صنایع ایــران )ایدرو( گفــت: اکنون دانش 
فنی تولید ســوخت زیســتی بایواتانول در 
کشــور وجود دارد کــه باید بیشــتر مورد 
توجه قرار گیرد. فرشــاد مقیمی در مراسم 

بهره برداری از طرح هــا و پروژه های متنوع 
سازی سبد سوخت کشــور در شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی ایران افزود: اکنون 
می توانیم ۲۰۰ هزار لیتر ســوخت زیستی 
بایواتانــول تولید کنیــم، در حالی که برای 

تغییر سبد ســوخت نیاز به روزانه ۶ میلیون 
لیتر داریم کــه جایگزین بنزین شــود.وی 
ادامه داد: باید بیش از این به تولید بایواتانول 
در کشــور توجه شــود، زیرا این سوخت در 
جهان از پیشرفت بیشــتری برخوردار شده 

اســت.معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
خاطرنشان کرد: پیش بینی شده که تا سال 
۲۰۳۰ میزان تولیــد بایواتانول در جهان به 
۱۹۰ میلیارد لیتر برسد که نشان از اهمیت 
آن در سبد سوخت جهانی است و ما هم باید 

به آن بپردازیم.مقیمی بر تدوین نقشــه راه 
بلندمدت برای تنوع سازی به سبد سوخت 
کشــور تاکید کــرد و گفت: این نقشــه راه 
باید به طرو روشن و مشــخص برای صنعت 

خودروی کشور تدوین شود.

مدیرعامل شــرکت ملی نفت، با انتقاد از سیاست های 
تحریمی دولت آمریکا علیه ایــران، تأکید کرد که این 
اقدامات نه تنها تأثیری بــر توانمندی های صنعت نفت 
کشور نخواهد داشت، بلکه موجب تقویت رویکردهای 
خودکفایی و توســعه ظرفیت های داخلی شده است و 
قطعا حرف های بی اســاس ترامپ راه به جایی نخواهد 

برد.
حمید بورد  با بیــان اینکه سیاســت های فعلی دولت 
ترامپ نشان داده که نه تنها قادر به تحقق اهداف خود 
نیست، بلکه باعث افزایش انسجام داخلی و بهره گیری 
بیشــتر از ظرفیت های بومی شده اســت، اظهار کرد: 

ایران به عنوان یکــی از بزرگ ترین دارندگان 
ذخایر نفت و گاز جهان، از زیرســاخت های 
لازم برای تداوم تولید و صــادرات برخوردار 
اســت و هیچ تحریمی نمی توانــد این روند 
را متوقــف کند.وی با اشــاره بــه تجربیات 
پیشین ایران در مواجهه با تحریم ها تصریح 
کرد: در ســال های اخیر، ما بارها با فشارهای 

مشابهی روبه رو بوده ایم، اما صنعت نفت کشور با تکیه 
بر دانش فنی داخلی و همکاری با شــرکای راهبردی 
خود توانسته است مسیر توســعه را ادامه دهد. این بار 
نیز، همان طور که تاکنون دیده ایــم، نه تنها توقفی در 

روند تولید و صــادرات ایجاد نشــده، بلکه 
ظرفیت های جدیدی نیز فعال شده است.

مدیرعامل شــرکت ملی نفــت همچنین از 
برنامه های ایران برای توسعه زیرساخت های 
نفتی و گازی خبــر داد و گفت: مــا عاوه بر 
حفظ سطح تولید و صادرات، در حال اجرای 
پروژه های مختلفی برای افزایش بهره وری، 
توسعه میادین مشترک و استفاده بهینه از فناوری های 
نوین هستیم. در این مســیر، همکاری های منطقه ای 
و بین المللــی نیز ادامــه دارد و شــرکای اقتصادی ما 

همچنان عاقه مند به همکاری با ایران هستند.

وی در ادامه با اشــاره به تأثیر تحریم ها بر بازار جهانی 
انرژی اظهار کرد: سیاســت های دولت آمریکا نه تنها 
به ایران آسیب نمی زند، بلکه موجب افزایش بی ثباتی 
در بازارهای جهانی انرژی شده است. محدودیت های 
غیرمنطقی علیه ایران، یکــی از تأمین کنندگان اصلی 
نفت و گاز، می تواند به افزایش نوسانات قیمت و ایجاد 

بحران های جدید در سطح بین المللی منجر شود.
بورد در پایان تأکید کرد: ما راه خــود را ادامه خواهیم 
داد. صنعت نفــت ایران با تکیه بر توان داخلی، مســیر 
توسعه را با قدرت بیشتری طی می کند و هیچ فشاری 

نمی تواند این روند را متوقف کند.

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی با 
بیان اینکه ســهمیه بنزین تغییــر نخواهد کرد و طبق 
برنامه ریزی انجام شــده برای تعطیات نوروزی حجم 
بنزین مناسبی ذخیره سازی شده است، گفت: سهمیه 

بنزین نوروزی تخصیص پیدا نخواهد کرد.
کرامــت ویس کرمی، مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: 
متنوع سازی سبد ســوخت خودروها با توجه به تأکید 
قانون برنامه هفتم توســعه در دســتور کار قرار گرفته 

است.
وی افــزود: اســتفاده از ظرفیــت CNG، تقویــت 
این صنعــت و ارتقــای زیرســاخت های آن و ناوگان 
دوگانه سوز بعد از وقفه  ۲ســاله ای که ایجاد شده بود، 

دوباره در دستور کار است.
ویس کرمی با بیان اینکه از طریق حواله گاز صادرشده 

و عرضــه آن در بــورس انرژی، توانســتیم 
بخشــی از مطالبــات پیمانــکاران طــرح 
CNG را پرداخت کنیم، گفــت: با پرداخت 
این مطالبــات رونــد تبدیــل خودروها به 
دوگانه ســوز، امروز آغاز شــد؛ کســانی که 
خودروهــای تک ســوز عمومــی بنزینی 
دارند اعــم از تاکســی و وانــت و همچنین 

مسافربرهای شــخصی و اینترنتی می توانند با مراجعه 
بــه ســامانه... ثبت نام کننــد و در نوبــت تبدیل قرار 

می گیرند.
وی ادامــه داد: با تبدیــل خودروهای بنزین ســوز به 
دوگانه سوز، ســهمیه آنها اصاح می شــود و بر اساس 
میزان صرفه جویی انجام شــده، بخشــی از آن صرف 

تبدیل یا تولید خودروها می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در 

پاســخ به مخالفت مجلس شورای اسامی با 
مصوبه هیئت وزیــران مبنی بر تغییر مبنای 
محاســبه کاهش یارانه گازوئیل در معادن 
عمده و صنایع بالادســتی گفــت: بر مبنای 
بندی کــه در قانون برنامه هفتم پیشــرفت 
آمده است، یک تکلیفی را مجلس برای دولت 
مشخص کرده است، هیئت وزیران هم برای 
معادنی که تولید بالایی دارند و همچنین برای صنایع 
بالادســتی این اصاح قیمت را شروع کرده و آیین نامه 
اجرایی آن را مشخص کرده و به مرحله اجرا هم رسیده 
است؛ منتها مجلس یک ایرادی به بخشی از این مصوبه 

گرفته که آن هم در مرحله اصاح است.
وی افــزود: این قانون مــورد تصویب مجلس اســت 
که یارانه گازوئیــل در معادن بــزرگ و فعالان صنایع 
بالادســتی باید کاهش پیدا کند؛ دولت ایراد مجلس را 

در این مصوبه برطرف خواهد کرد.ویس کرمی با اعام 
اینکه ســهمیه بنزین تغییر نخواهد کرد و برنامه ریزی 
هم انجام شــده برای تعطیات نــوروزی حجم بنزین 
مناســبی ذخیره سازی شــده اســت، گفت: سهمیه 
بنزین نوروزی تخصیص پیدا نخواهــد کرد.وی ادامه 
داد: متوســط در ماه های آذرماه، دی مــاه و بهمن ماه 
روزانه ۵۰ میلیون لیتر تحویل نفت گاز به نیروگاه ها به 
ما تکلیف شــده اســت، که در عمل بیش از این میزان 
را تحویــل داده ایم.مدیرعامــل شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی خاطرنشــان کرد: متوسط تحویل 
نفت گاز به نیروگاه ها در آذرماه ۵۰ میلیون لیتر در روز، 
در دی مــاه ۵۴ میلیون لیتر و در بهمن مــاه بالغ بر ۵۲ 
میلیون لیتر در روز نفت گاز به نیروگاه ها تحویل شــده 
اســت و با تعامل بین وزارت نفت و وزارت نیرو، تأمین 

سوخت نیروگاهی بدون مشکل انجام شده است.

نفت

بنزین

مدیرعامل شرکت ملی نفت: سیاست های ترامپ راه به جایی نمی برد

وزی نداریم سهمیه بنزین نور

مجری طرح سی.ان.جی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

۱۳ جایگاه سی.ان.جی در کشور راه اندازی می شود

توانایی تامین سوخت زیستی بایو اتانول در کشور وجود دارد



»مکاشفه از نزدیک« در آشپزخانه ضحاک؛ 
سختی های تئاتر را به جان می خریم

کارگردان نمایش »مکاشــفه از نزدیک« که اجرای خود را در مجموعه 
تئاتر شهر آغاز کرده است معتقد است کســانی که به تئاتر عاقه دارند 

همه سختی ها و چالش ها را به جان می خرند تا در این عرصه کار کنند.
نســرین بخت پور کارگردان نمایش »مکاشــفه از نزدیک« نوشــته 
علی شمس که اجرای خود را در سالن ســایه مجموعه تئاتر شهر آغاز 
کرده است، درباره روند تولید این اثر نمایشــی گفت: وقتی نمایشنامه 
»مکاشفه از نزدیک« علی شمس را خواندم نظرم را جلب کرد از این رو 
در تابستان سال جاری این اثر نمایشــی را نمایشنامه خوانی کردیم که 
با استقبال هم مواجه شد. بعد از آن تصمیم گرفتم که این اثر را در قالب 
اجرای عمومی روی صحنه ببرم. حدود ۳ ماه تمرین داشتیم و در روند 
تمرین ها به اجرای فعلی رســیدیم.وی درباره موضوع این اثر نمایشی 
افزود: علی شــمس در این اثر بــه زنان شــاهنامه و همچنین ضحاک 
می پردازد.بخت پور درباره شــیوه اجرای »مکاشفه از نزدیک«، توضیح 
داد: ما نمایشــنامه را خیلی مدرن اجرا می کنیم که البته این شکل اجرا 

به نوعی پیشنهاد متن هم بوده است.
کارگردان »مکاشفه از نزدیک« درباره ویژگی های این اجرا یادآور شد: 
متن بسیار قدرتمند و از زبان طنز برخوردار است و میزانسن ها و صحنه 
به شکلی طراحی شــده که برای مخاطب جذاب باشد. دیگی در صحنه 
داریم که در تمام نمایش ضحــاک در دیگ حضور دارد. نمایشــنامه 
»مکاشــفه از نزدیک« از آثار دیگری که از شــاهنامه برگرفته شده اند 

بسیار متفاوت و جذاب تر است.
این هنرمند جوان عرصــه تئاتر درباره چالش هــای اقتصادی موجود 
برای تولید و اجرای این اثــر، تأکید کرد: تولید و اجرای »مکاشــفه از 
نزدیک« به لحاظ اقتصادی کا چالش بود و از ابتدا هم به این چالش ها 
فکر می کردیم. این پروژه خیلی هزینه بر بود. خوشبختانه توانستیم در 
»خانه تمرین شمس« تمرین کنیم که بسیار کمک کننده بود و در غیر 
این صورت شرایط ســخت تر می شد. ســاخت دکور هم هزینه  زیادی 

داشت. کوچکترین چیزها در تولید و اجرای یک تئاتر هزینه بر است.
بخت پور در پایان با اشــاره به حضــور تأثیرگذار وحید لــک به عنوان 
تهیه کننده »مکاشــفه از نزدیک« و تأمین هزینه هــای تولید، تصریح 
کرد: وقتی به تئاتر عاقه داریــم و از طریق آن درمان می شــویم باید 

سختی ها و چالش ها را به جان بخریم تا در عرصه تئاتر کار کنیم.
عوامل نمایش »مکاشــفه از نزدیک« کــه با مدت زمــان ۶۰ دقیقه و 
ساعت ۱۸ روی صحنه می رود، عبارتند از بازیگران: سپاس رضائی، ندا 
قاسمی، صالح حیدری، مشــاور کارگردان: دانیال خیری خواه، دستیار 
کارگردان: فاطمه تقوی، محمدجواد شیخ، آهنگســاز: بابک کیوانی، 
صدا: محمد خدایی، امیرســام بخت پور، طراح پوستر و بروشور: محمد 
شــمس، مهرنوش محمدی، طــراح صحنه: محمدجواد شــیخ، مدیر 
تولید: الســا فتحی، مدیر روابط عمومی: ماهرخ لک، برنامه ریز: پیمان 
ابراهیمی، گروه صحنه: آرش ســلیمانی، الهه صالحی، محمد رستمی، 
یاسین باقری، طراح عروسک: مجید بشــکال، ساخت عروسک: مجید 

بشکال، یاسمین خوشه.

تکلیف نامزدهای قطعی نشده اسکار ۲۰۲۵ 
وشن شد ر

آکادمی اســکار اســامی نامزدهایی را که حضور آنهــا در بین نامزدها 
قطعی نشده بود، در بخش های فیلم، انیمیشن و مستند اعام کرد.

به نقــل از هالیــوود ریپورتر، هنگامی کــه آکادمی علــوم و هنرهای 
ســینمایی فهرســت نامزدهای خود را ۲۲ ژانویه اعــام کرد، دیدن 
شــماری از نامزدها در بخش بهتریــن فیلم، بهترین انیمیشــن بلند 
و بهترین فیلم مســتند با ذکر این نکته که نامــزدی آنها »هنوز قطعی 
نشــده« شــگفت انگیز بود.در برخی موارد این امر به این دلیل رخ داد 
که انجمن تهیه کنندگان کــه آکادمی تایید نامزدهــای بهترین فیلم 
را بــه رای آنها موکــول می کند، هنوز مشــخص نکرده بــود که کدام 
تهیه کنندگان واجد شرایط جوایز هســتند. در موارد دیگر نیز به دلیل 

تأخیر مدارک نامزدها این مشکل پیش آمد.

اکنون اسکارروز )دوشــنبه(، فهرســتی از نامزدها را که حضور آنها در 
این بخش ها تایید شده، منتشــر کرد تا نامزدهای بهترین کارگردانی 
شــامل ژاک اودیار، بردی کوربت و کورالی فارگیت به عنوان نامزدهای 

تهیه کننده بهترین فیلم نیز نامزد شوند.
با قطعی شــدن حضور این نامزدها تعداد کل نامزدهای جوایز اســکار 

نودوهفتم ۲۲۰ نفر شده است.
نامزدهایی که حضور آنها اکنون قطعی شده عبارتند از:

در بخش بهترین فیلم
»بروتالیســت« به تهیه کنندگی نیک گوردون، برایــان یانگ، اندرو 

موریسون، دی.جی. گوگنهایم و بردی کوربت
»امیلیا پرز« به تهیه کنندگی پاسکال کوچتو و ژاک اودیار

»من هنوز اینجا هستم« به تهیه کنندگی ماریا کارلوتا برونو و رودریگو 
تکسیرا

»پســران نیکل« به تهیه کنندگی دده گاردنر، جرمی کلینر و جاسلین 
بارنز

»ماده« به تهیه کنندگی کورالی فارگیت، اریک فلنر و تیم بیوان
در بخش انیمیشن بلند

»فلو« به تهیه کنندگی گینتز زیلبالودیس، ماتیــس کازا، ران داینز و 
گریگوری زالکمن

»والاس و گرومیت: انتقام گیرترین پرنــدگان« به تهیه کنندگی نیک 
پارک، مرلین کراسینگهام و ریچارد بیک

در بخش فیلم مستند
»نیشکر« )فیلم مستند نشنال جیوگرافیک( به تهیه کنندگی جولیان 

بریو نویزکت، امیلی کاسی و کلن کوئین
اعضای فعال آکادمی واجد شــرایط رای دادن به برندگان در تمام ۲۳ 
دسته از سه شــنبه ۱۱ فوریه تا سه شــنبه ۱۸ فوریه فرصت دارند تا از 

میان نامزدها به منتخبان خود رای دهند.

یک پادگان نظامی چگونه به مکان فرهنگی 
تبدیل شد؟

مســتند »ســیر« یکشــنبه ۲۸ بهمن در خانه هنرمندان ایران اکران 
می شود.مستند »سیر« به  کارگردانی مجتبی اسماعیل زاده به مناسبت 
گرامی داشت بیست و پنجمین ســالگرد تأسیس خانه هنرمندان ایران 
روی پرده می رود.مستند »ســیر«، اثری درباره سیر پیدایش و تاسیس 
خانه هنرمندان ایران اســت که در قالب نود و یکمین برنامه مستندات 
یکشنبه در خانه هنرمندان ایران اکران می شــود.رضا درستکار منتقد 

سینما پس از نمایش این مستند درباره آن صحبت می کند.

احضار و بازداشت چند نفر در پی واژگونی 
اتوبوس دانش آموزان کرمانی

دادســتان عمومی و انقاب ماهان آخرین وضعیــت پرونده واژگونی 
اتوبوس حامــل دانش آموزان کرمانی در محور شــهداد بــه کرمان را 
تشریح کرد. سینا بنی اسد با اشاره به اینکه پرونده این حادثه دلخراش 
در دادستانی ماهان در حال رسیدگی است، اظهار کرد: راننده اتوبوس 
و مدیر عامل شــرکت حمل و نقل از روز بعد از حادثه تا کنون بازداشت 

هستند و مدیر مدرسه نیز تحت نظارت قضائی است.
وی اعام کرد: مدیرکل آموزش و پرورش اســتان، مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای اســتان، مدیرکل راه و شهرسازی استان و رئیس 
آموزش و پرورش ناحیه دو کرمان جهت ادای توضیحات به دادســتانی 
احضار شده اند.دادســتان عمومی و انقاب ماهان گفت: دفتر شرکت 
حمل و نقل مذکور با دســتور قضائی پلمب و کــد فعالیت آن غیر فعال 
شده است.بنی اسد بیان کرد: اتوبوس بر اساس نظریه پلیس راه دارای 
نقص فنی مســتمر بوده، به گونه ای که یکی از چرخ هــای عقب از ابتدا 
فاقد سیستم ترمز بوده اســت.وی اضافه کرد: طبق تحقیقات به عمل 
 ۱۲ B آمده فرسودگی ناوگان مشهود است و اتوبوس سانحه دیده ولوو
مدل ۱۳۸۲ بوده است.دادســتان عمومی و انقاب ماهان گفت: آئین 
نامه اجرایی اردوهــای دانش آموزی به صورت دقیق و کامل از ســوی 
مدرســه و آموزش و پرورش رعایت نشده اســت.بنی اسد خاطرنشان 
ساخت: برای اردو مدرسه می بایســت با یک شرکت حمل و نقل معتبر 
قرارداد منعقد می شــد، اما در این رابطه مســئولان مدرسه فرزانگان 
کرمان به صورت شــخصی با رانندگان توافق کرده و شــرکت حمل و 
نقل هم صورت وضعیت را صرفاً بر اســاس اظهــارات رانندگان تنظیم 
کرده است.وی گفت: طبق دستورالعمل های موجود می بایست در هر 
اتوبوس یک نفر سرپرســت یا مربی هم جنس با دانش آموزان )خانم( 
حضور داشته باشــد، اما تحقیقات اولیه حاکیســت در اتوبوس حادثه 

دیده سرپرست و مربی حضور نداشت.
دادســتان عمومی و انقاب ماهان از رســیدگی خارج از نوبت به این 
پرونده در شعبه دادستانی ماهان خبر داد و تاکید کرد: دستگاه قضائی 
بدون اغماض و مماشات با تخلفات و جرایم صورت گرفته در این رابطه 

برخورد خواهد کرد.

 فوت ۸۲ نفر در تهران به دلیل مسمومیت ناشی 
از گاز مونواکسید کربن طی ۱۰ ماه

مدیر کل پزشــکی قانونی اســتان تهران از فوت ۸۲ نفر در پایتخت به 
دلیل مسمومیت ناشی از گاز مونواکسید کربن طی ۱۰ ماه خبر داد.

 امیدرضا کارگربیده مدیرکل پزشــکی قانونی اســتان تهران ۸۲ نفر 
براثر فوت ناشی از مسمومیت با گاز مونواکسید کربن به مراکز پزشکی 
قانونی استان تهران ارجاع شده اند، در ۱۰ ماهه ابتدای سال جاری این 
رقم در مقایسه با مدت مشابه ســال ۱۴۰۲ که تعداد فوت ناشی از گاز 
مونواکسید کربن ۹۰ نفر اعام شــده بود ۹ درصد کاهش یافته است. 

از تعداد فوتی های در ۱۰ ماهه اول ســال جاری ۶۶ نفــر مرد و۱۶ نفر 
 CO زن بوده اند.مدیر کل پزشــکی قانونی استان تهران عنوان کرد:گاز
گازی است ســمی که از احتراق ناقص کربن به وجود می آید که رنگ و 
بوی خاصی ندارد و به همین دلیــل آن را قاتل خاموش می نامند.وقتی 
CO وارد سیستم تنفسی شخصی شــود بافاصله با گلبول های قرمز 
شخص وارد واکنش شده و باعث می شود تا اکسیژن کمتری به اعضای 
بدن برسد که اولین عوارض این مســاله در ابتدا سوزش چشم ها و پس 
از سپری شــدن زمانی بین ۱ الی ۲ ساعت بســته به غلظت گاز کربن 
مونواکســید موجود در مکان فرد احســاس خواب آلودگی و احساس 
خســتگی مفرط می کند.وی گفت: در این حالت اعضــای بدن گِزگِز 
کرده و اگر بدن شــخص حساس باشــد دچار خونریزی بینی می شود. 
اگر شخص سعی کند سرپا بایستد دچار سرگیجه به همراه حالت تهوع 
شده و چشم ها در این حالت اغلب سیاهی می رود. در ادامه ممکن است 

شخص دچار بیهوشی شود.
در ادامه فــروزش افزود:افرادی که در یک فضای سربســته در معرض 
استنشاق این گاز قرار می گیرند ابتدا احساس کرختی و خواب آلودگی 
می کنند و در صورتی که هرچه ســریع تر مکان را ترک نکنند و یا هوای 
تازه تنفس نکنند دچار بیهوشــی و در نهایت خفگی می شوند.کودکان 
، سالمندان ،افراد با ســابقه بیماری های قلبی - ریوی و افراد با مبتا به 
بیماری های خونی بیشتر از سایرین دچار عوارض ناشی از مسمومیت 

با گازco می شوند.

ارائه ۱۷۶ هزار خدمت به زائران عتبات عالیات 
توسط هلال احمر

رئیس مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت هال احمر از ارائه ۱۷۶ هزار 
خدمت به زائران عتبات عالیات از ابتدای فروردین ماه ســال جاری تا 
پایان دی ماه خبر داد. ســید علی مرعشــی، رئیس مرکز پزشکی حج 
و زیارت جمعیت هال احمر گفت: روز ســه شــنبه ۲۳ بهمن تیم ۵۰ 
نفره پزشکی شامل متخصص، پزشــک عمومی، پرستار، فوریت های 
پزشکی، پذیرش، تکنسین دارویی، کارشــناس آزمایشگاه و خدمات 
به عتبات عالیات جهت ارائه خدمات در درمانگاه ها و پوشش عید نیمه 

شعبان اعزام می شوند.
وی در ادامه بیان کــرد: از ابتدای فروردین ماه امســال تا پایان دی ماه 
برای ۱۲ هزار و ۳۴۸ نفر ویزیت پزشک متخصص، ۶۸ هزار و ۵۰۲ مورد 
ویزیت پزشک عمومی، ۵۹ هزار و ۶۹۶ مورد تزریقات، ۱۱ هزار و ۲۵۶ 
مورد سرم تراپی، ۱۳ هزار و ۸۶۰ مورد فشــار خون، ۳ هزار و ۲۴ مورد 
تســت قند خون، ۲ هزار و ۵۸ مورد نوار قلب، ۹۵۲ مورد آزمایش، ۸۲۶ 
مورد پانسمان، ۶۸۶ مورد اعزام به بیمارستان، ۱۸۲ مورد گچ گیری، ۲ 

هزار و ۶۱۸ مورد خدمات دیگر به زائران عتبات عالیات ارائه شده است.
مرعشی افزود: در مجموع ۱۷۶ هزار و ۸ مورد خدمات به زائران عتبات 

عالیات ارائه شده است.

دستگیری عامل درگیری و شرارت در گیم نت
رئیس مرکــز عملیات پلیس اطاعــات پایتخت ازدســتگیری عامل 

درگیری و شرارت در یک گیم نت در شمال تهران خبر داد.
سرهنگ سعید راســتی، رئیس مرکز عملیات پلیس اطاعات پایتخت 
گفت: مأموران پایگاه هشــتم پلیس اطاعات خبــری را در خصوص 
درگیری چندین نفر در یک واحد صنفی گیــم نت در محدوده خیابان 
خرمشهر تهران دریافت کردند و مأموران پیگیری موضوع را در دستور 
ویژه کار قرار دادند.وی افزود: با بررسی صحنه درگیری توسط مأموران 
مشــخص شــد علت درگیری خصومت شــخصی بوده و عامل اصلی 
درگیری نیز مالک گیم نت اســت که مأموران با رصــد تحرکات عامل 

اصلی درگیری متهم را در هنگام ورود به گیم نت دستگیر کردند.
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در نشست خبری ویژه هفته جوان و جشنواره ملی اتفاق

میزان وام ازدواج در سال آینده اعلام شد

معــاون امور جوانــان وزارت ورزش و  خریدار 
جوانان توضیحاتی درباره وام ازدواج و تشــکیل 
شــبکه مدیران آینده با آمــوزش ۱۰ هزار جوان 

ارائه داد.
 نشســت خبری ویــژه هفته جوان و جشــنواره 
ملی اتفاق با حضور علیرضــا رحیمی معاون امور 

جوانان وزارت ورزش و جوانان برگزار شد.
علیرضا رحیمی معاون امــور جوانان وزیر ورزش 
و جوانان و دبیر شــورای عالی جوانان و نوجوانان 
در این نشســت با گرامیداشت ســالگرد پیروزی 
انقاب اســامی و هفتــه جوان گفــت: از زمان 
اســتقرار دولت چهاردهم رویکرد مــا در عرصه 
سیاســت گذاری در حوزه جوانان مشــارکت و 

اثربخشی مردم است.
وی افــزود: از این رو بحث دخالــت دادن و جلب 
مشــارکت جوانان که برای شــان تصمیم گیری 
می شــود را در دســتور کار داریم و جلســاتی با 
ســمن ها برگزار کرده ایم. شــبکه ای که در حال 
طراحی آن هســتیم بازتابــی از اراده و فکر خود 
این ســمن ها خواهد بود. از خــود جوانان برای 
سیاستگذاری و اجرای برنامه ها استفاده خواهیم 

کرد.
وی در خصوص دیپلماســی عمومی کشور گفت: 
ظرفیت دیپلماسی عمومی برای پیشرفت کشور 
اهمیت دارد. دنیا می خواهد تصویر نامناســبی از 
ایران نشان بدهد. اســتفاده از ظرفیت جوانان در 
عرصه علم و ورزش و غیره می تواند تصویر خوبی 

از جوانان کشور ما ارائه کند.
رحیمــی همچنین گفــت: نامه دو ســال پیش 
رهبر انقاب به جوانان جهان نشــان می دهد که 
جوانان بایــد مخاطب اصلی ما باشــند. از این رو 
مجمع دیپلماســی عمومی جوانــان را در وزارت 
ورزش و جوانان تأســیس کردیم که در رویدادها 
و مناسبات بین المللی مانند بریکس و شانگهای 

ورود کنیم.
وی در این خصوص ادامه داد: سال آینده میزبان 
بریکس خواهیــم بود تا در تعامل بــا جوانان دنیا 
بتوانیم توانمندی های جوان خودمان را نشــان 
بدهیــم. همچنین بــا ســازمان همکاری های 
اســامی خصوصاً ســازمان جوانان کشورهای 
اســامی همکاری داریم و برنامه های بســیاری 

برای سال آینده در نظر داریم.
معاون امور جوانان با اشاره به دو طرح عمده برای 
سال آینده اظهار کرد: یکی بحث مجلس مشورتی 
جوانان است که در جلسه شورای عالی جوانان با 
ریاســت رئیس جمهور نهایی خواهد شد و سال 
آینده شــکل خواهد گرفت. ما باید بدون فاصله 
نظر و فکر کســانی که برایشــان تصمیم گیری 

می کنیم را بشنویم.
وی در تشــریح جزئیــات این طرح بیــان کرد: 
جوانان ۱۵ تا ۳۵ سال امکان کاندید شدن و رأی 
دادن خواهند داشــت و مدل آن برگفته از سبک 
مجلس شورای اسامی خواهد بود که از هر استان 
یا شهرستان عده این انتخاب خواهند شد. از میان 
همین افراد کمیسیون های مختلف و رئیس شورا 
انتخاب خواهد شد و آموزش های لازم را خواهند 
دید و نوعی کارآموزی سیاســی برای جوانان ما 

خواهد بود.
رحیمــی در ادامه گفت: این عرصه ای اســت که 
دولت برای شــنیدن صدای بی صدایــان در آن 
اقدام می کنــد. از کمیســیون های تخصصی از 
ظرفیت صاحب نظران اســتفاده خواهد شــد و 
می تواننــد طرح های خود را به کمیســیون های 
دولت ارائه کنند و این امکان وجود خواهد داشت 

که طرح های خود را به مجلس هم ارائه کنند.
وی تاکید کرد: این مجمع نقــش تقنینی ندارد. 
اما مؤثر خواهد بود و هر دو سال یک بار انتخابات 
خواهد داشــت. ســال آینده در تیرمــاه اولین 

انتخابات این مجلس مشورتی برگزار خواهد شد.
معاون امــور جوانان همچنین بیان کرد: شــبکه 
مدیران آینده طرح دیگری است که الگوی آن از 
سخنان رهبری که فرمودند ما برای آینده کشور 
باید مدیر جوان تربیت کنیــم. از این رو این طرح 
ارائه شــده اســت که در آن جوانان ایران با یک 
فرصت برابر و عادلانه دستاوردها و موفقیت های 
خود را در ســامانه جوان پاس ارائه کند. برخی 
آموزش هم بر اساس شاخص ها و شایستگی افراد 

ارائه می شود.
وی در این خصوص افزود: بنا داریم که در ســال 
اول ۱۰۰۰۰ نفر را آموزش بدهیم که سه قسمت 
خواهد داشت که بخشــی از آن به صورت مجازی 
اســت. قســمت دوم آموزش های حضــوری در 

استان های مختلف اســت و بخش سوم آموزش 
به صورت کمپی اســت که جوانان به مدت ۵ روز 
تا یک هفته آموزش های فارغ از رشــته تحصیلی 
خود که به عنوان توانمنــدی اجتماعی نیاز دارند 
مانند مهارت های زندگــی و کارآفرینی و غیره را 

کسب کنند.
رحیمی بیان کرد: این افراد به عنوان دســتیاران 
دولت وفاق به مدت ۴ ماه فعالیــت خواهند کرد 
بدون اینکــه قول ردیف اســتخدام بدهیم، دوره 
کارآموزی خود را ثبت خواهند کرد. این حضور بر 
اساس رشته تحصیلی آن ها خواهد بود. خروجی 
این طــرح ۱۰ هزار جــوان دوره دیده اســت که 
توانمندی فعالیت در دولت یا در بخش خصوصی 
را خواهند داشــت. ایــن یکــی از برنامه ها برای 
معکوس کــردن موج مهاجــرت نخبگان خواهد 
بود. قطعاً دولت هم می تواند از این افراد به عنوان 

مدیران استفاده کند.
رحیمی با اشــاره به موانع پیــش روی جوانان در 
حوزه وام ازدواج بیان کرد: این وام مصوب مجلس 
و تکلیف دولت است اما این کافی نیست. از طرفی 
ســخت گیری هایی که در خصــوص ضمانت و 
غیره ایجاد می شــود. باید قوانین بررسی شده و 
خروجی ها و نتایج آن و اثرات مثبت و منفی آن در 
نظر گرفته شود. وام ازدواج در برخی موارد خرید و 
فروش می شود و در برخی مناطق موجب کودک 
همسری شده اســت. از طرفی منابعی که بانک ها 
دارنــد محدود اســت که موجب ســخت گیری 

می شود از این رو باید این موارد بررسی شود.
معاون امور جوانــان میزان وام ازدواج در ســال 
آینده را ۳۰۰ میلیون تومان اعــام کرد و گفت: 
مبلغ مصوب بــرای افراد بالای ۲۵ ســال، ۳۰۰ 
میلیون تومان اســت و بانک مرکزی و بانک های 

عامل پرداخت آن را بر عهده دارند.
وی تعــداد وام های اعطایی امســال را ۴۰۶ هزار 
و ۷۳۴ مورد اعــام کرد و افزود: تــا پایان آذرماه 
تعداد ۴۰۶ هزار و ۷۳۴ وام ازدواج پرداخت شــده 
اســت؛ تاکنون ۹۴۷ هزار و ۹۳۱ جوان در نوبت 
وام ازدواج برای وام ثبت نام کــرده و در نوبت وام 

هستند.
رحیمی بیان داشــت: ۲۷۰ همت برای پرداخت 
وام ازدواج در سال آینده در نظر گرفته شده است.

فرهنگی 

 معاون امور هنری وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســامی گفت: شعار 
»ایران تهران نیســت« رویکرد 
و دغدغه وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسامی اســت و در مسیر تحقق 
کان برنامــه مردمی ســازی و 
عدالــت فرهنگی، پروژه شــبکه 
شهرهای هنر ایران در دستورکار 
قرار دارد.نادره رضایی اظهار کرد: 
مردمی سازی و عدالت فرهنگی 
و هنــری از کان برنامه هــای 
دکتر صالحی اســت و حول این 
محور، به دنبــال تعریف و اجرای 
پروژه هایــی در برنامــه و بودجه 
۱۴۰۴ هســتیم.او افزود: پروژه 
شبکه شهرهای هنر که بر مبنای 
مزیــت جغرافیایی شــهرهای 
مختلف ایران اســت در چند فاز 
اجرا می شود و در افزایش تعامل 
با استان ها، بســیار کمک کننده 
اســت.معاون وزیــر فرهنگ و 
ارشــاد اســامی با بیان اینکه ؛ 
تمرکززدایی فرهنگی از پایتخت، 
زیر کان برنامه مردمی سازی و 
عدالت فرهنگی دنبال می شود، 
ادامــه داد: تعامــل وزارتخانه و 
استان ها، در ســال های اخیر هم 
از منظر بودجه ای و هم به لحاظ 
برنامه ای کاهش یافتــه و باید از 

سر گرفته شود است.
رضایی گفــت: در فاز 
نخست شبکه شهرهای 
هنر، ایــن طرح معرفی 
و نحــوه اجــرای آن 
و  می شــود  تشــریح 
در ادامه، اســتفاده از 

ظرفیت  جغرافیایی اســتان های 
مختلف مد نظر اســت.او اظهار 
کرد: اینکه چه اتفاق یا رویدادی 
در چه شهر و استان برگزار شود، 
تنها از مرکز بیان نمی شود، بلکه 
خود اســتان ها نیــز می توانند 

ظرفیت های خود را اعام کنند.
اینکه چه اتفاق یــا رویدادی در 
چه شــهر و اســتان برگزار شود، 
تنها از مرکــز بیان نمی شــود، 
بلکه خود استان ها نیز می توانند 

ظرفیت های خود را اعام کنند.
معاون امور هنری وزرات فرهنگ 
و ارشاد اســامی افزود: در دوره 
ســیدعباس  وزارت  گذشــته 
صالحــی پژوهش هایــی در این 
زمینه انجام و فاز پایلوت شــبکه 
شــهرهای هنر ایران نیــز آغاز 
شــد اما به دلیل تداخل با کرونا و 

سپس پایان دولت، متوقف شد.
رضایی ادامــه داد: اکنــون این 
پژوهش ها، روزآمد شده و بخشی 

از ظرفیت ها بر اساس 
داده هــای پژوهشــی 
شناســایی می شود و 
بخشــی نیــز بصورت 
فراخــوان از شــهرها 
و اســتان ها، دریافــت 
یادآور  خواهد شد.وی 
شد: برگزاری افتتاحیه جشنواره 
تجســمی و اختتامیه جشنواره 
شعر فجر در شــیراز نیز با همین 
رویکــرد تمرکززدایی از پایتخت 
انجــام شــده و امیدوارینم هم 
در فــارس که غنا و داشــته های 
فرهنگی و هنــری بالایی دارد و 
هم در دیگر اســتان ها بر اساس 
ظرفیــت هــای جغرافیایــی و 
فرهنگی تــداوم یابد.فرهنگ و 
ارشــاد معاون امور هنری وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسامی فارس 
گفت: معاونت امــور هنری طی 
سالهای گذشته، بیشتر معاونتی 
رویداد محور و معاونت برگزاری 
جشــنواره ها بوده است؛ هر چند 
این رویکرد نیز مزیتهایی داشته 
امــا آن را از ماموریت اصلی خود 
که سیاستگذاری و حمایت بوده، 
را باز داشــته است.رضایی عنوان 
کرد: امیدواریم سیاســتگذاری 
و برنامه های مــا در کنار تعامل 

و حمایــت مــادی و معنــوی از 
اســتان ها بتوانــد بــه تقویــت 
محتوایی این عرصــه در تهران و 

شهرستان ها کمک کند.
هنوز در برخی استان ها وشهرها 
زیرســاخت نداریم که در اولویت 
تامین است اما در شهرهای قابل 
توجهی زیرساخت ها ومکان های 
خوبی برای برگزاری رویدادهای 
فرهنگی وجود دارد که یا نیازمند 
مرمت، تعمیر و آماده سازی است 
و یا درســتی مــورد بهره برداری 
قرار نگرفته اســت.رضایی اظهار 
کرد: بایــد با اولویــت محتوایی 
از فضاهــای موجــود بهتریــن 
بهره را گرفت چرا کــه به همان 
میزانی که گمــان می کنیم خاء 
زیرســاختی وجود دارد، نخست 
باید از داشته ها بهره برد و چنانکه 
در ســال پیش رو خواهید دید، 
برنامــه هــای وزارت فرهنــگ 
و ارشــاد اســامی در این دوره 
بسیار متفاوت خواهد بود.معاون 
امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســامی گفت: تاش می کنیم 
هنرستان  هنرهای زیبا در مراکز 
همه اســتان هایی کــه فاقد آن 
هســتند ایجاد شــود و سپس به 

شهرستان ها نیز توسعه یابد.
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